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  دورنماي تخليه نقدينگي
از بازارها
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در نقشه جهاني

 مسير توسعه صادرات 
به چين

براي درك رخدادهايي كه در هر 
كدام از بازارهاي كشور در حال 
وقوع اس��ت؛ ابتدا بايد اقتصاد 
ايران را به درستي تحليل كرد و 
زير و بم اين اقتصاد را شناخت. 
بدون بهره مندي از يك چنين 
تحليلي، امكان درك زير پوست 
تحولات كلي كشور بسيار دشوار 
خواهد بود. واقع آن اس��ت كه اقتصاد ايران در حال حاضر 
يك »اقتصادِ با حركت جمعي« است. يك اقتصادِ با رويكرد 
چشم و هم چشمي سرمايه گذاري! يك حركت مومنتوم 
)نمودار شناسايي سرعت حركت قيمت( در ورود و خروج 
به بازارها. در اقتصاد ايران به جاي تحليل درست، آگاهي 
يافتن و به دست آوردن تخصص لازم، مردم به دست هم 
نگاه مي كنند، موج  ها را مي بينند و سعي مي كنند براي به 
دس��ت آوردن ارزش افزوده از بقيه عقب نمانند. علت اين 
نارسايي و ناهنجاري در نحوه سرمايه گذاري ها، نقدينگي 
است كه در اقتصاد جريان دارد. به جاي اينكه، نقدينگي در 
كليت اقتصاد مانند خون در رگ  هاي بازار ها بچرخد، مانند 
يك سيل ويرانگر يك نقطه را انتخاب مي كند و تا ويراني و 
شكل دادن حباب در آن بازار پيش مي رود. اما چرا نقدينگي 
اينقدر سيال شده است؟چرا مردم اينگونه رفتار مي كنند؟ 
براي درك رفتار مردم بايد نگاهي به سياست گذاري هاي 
اقتصادي و راهبردي كشور بيندازيم و ببينيم كدام گزاره ها 
باعث نوسانی شدن رفتار مردم ش��ده است. در يك سال 
اخير ش��اهد افزايش نقدينگي و خروج گس��ترده  پول از 
حساب هاي س��پرده  بانكي بلندمدت بوديم. در واقع هر 
اندازه نرخ تورم صعودي مي ش��ود و بازارها در اتمسفري 
از نوسان و بي اطميناني قرار مي گرفتند به همان نسبت 
شيوع رفتارهاي هيجاني در ميان سرمايه گذاران هم بيشتر 
مي شد. اما اين روند تبعاتي را در بطن خود شكل مي دهد 

كه تكانه هاي اقتصادي پي درپي در بازارها ايجاد مي كند.
علت آن تورم و چشم انداز تورمي و ترس مردم از بي ارزش 
شدن پول  هايشان در حساب هاي بلندمدت بانكي است. 
بنابراين همه دس��ت به كار مي شوند تا پولش��ان را براي 
جلوگيري از آسيب هاي تورمي سرمايه گذاري كنند. يك 
پول »سيال« و به »قصد سفته بازي« كه آماده  ورود و خروج 
سريع از بازار است. به عبارت ديگر اقتصاد ما با پديده  »پول 
داغ« مواجه است. مفهوم س��اده ترش اين است كه مردم 
سرمايه هاي خود را به جاي سرمايه گذاري بلندمدت در 
سپرده هاي بانكي، در جيب شان گذاشته اند و در بازارهاي 
سفته بازي پرسه مي زنند. اين نقدينگي در هر بازار كه ورود 
كند، سونامي شكل مي دهد و تكانه مي آفريند. اين پول به 
دنبال فرصتي براي كسب سود هرچند كوتاه مدت است. 
مثلا به فرايند پيش خريد خودرو هجوم مي برد تا از تورم 
جا نماند. البته ركود مسكن و ضعف دلار و نوسانات بورس 
و افت كريپتو كارنسي ها فعلا مانع از ورود پول به اين بازارها 
شده است. اما با بهبود شرايط سياسي و ضعف دلار و اجراي 
ادامه در صفحه 8 قانون ماليات بر...   

در بحث برج��ام دو موضوع 
وجود دارد؛ نخس��ت اينكه 
برجام شكل بگيرد و بازگشت 
طرفين به برج��ام كه عملا 
فكر نمي كنم اي��ن موضوع 
اتف��اق بيفتد؛ از نظ��ر هر دو 
طرف برجام م��رده و قابليت 
بازگشت طرفين وجود ندارد؛ 

يك مساله نيز كم در برابر كم است.
كم در برابر كم يعن��ي ادامه وضعيت موجود به نوعي 
اس��ت و تنها يك مقدار از فشارها كاسته مي شود؛ اما 
در بحث برجام اگر فرض محال بازگش��ت طرفين به 
برجام را در نظر بگيريم، توافقي همپاي برجام شكل 
مي گيرد. اي��ن در كوتاه مدت و ميان مدت و حتي بازه 
يك سال مي تواند بازارها را به سمت ركود ببرد و به همه 

بازارها شوك دهد.
قطعا بازار س��رمايه از اين موضوع منتفع خواهد شد؛ 
حتي در ش��ركت هاي دلاري محور. چراكه شركت ها 
ارز خود را با دلار نيمايي تس��عير مي كنند و آس��يب 
آنچناني از افت قيمت ارز نخواهند ديد. گشايش هايي 
كه در حوزه نقل و انتقال مالي، تامين مواد اوليه و تأمين 
تجهيزات براي اورهال خط هاي توليد باعث خواهد شد 
كه  هزينه تمام شده كاهش يابد و هم هزينه تمام شده 
براي انتقال پول نزولي ش��ود و با گشايش ها صادرات 
خود را بيش��تر مي كنند در نتيجه منتفع مي شوند از 
برجام. اما در بازه كوتاه مدت بازار س��رمايه نيز از اين 
موضوع شوك منفي خواهد گرفت و نكته قابل توجه 

اينجاست كه در ميان مدت به نفع بازار سرمايه است.
در ساير بازارها )مسكن، طلا و ارز( مسائل بنيادي كه 
باعث ايجاد تورم و رشد بازارها و بالا رفتن اين بازارها 
ش��دند يك چيزي جدا از مس��ائل برجام و سياسي 
هستند. ريشه تورم ما سياست هاي غلط پولي و بانكي 
است؛ در نتيجه اگر برجامي شكل بگيرد فقط مي تواند 
در بازه كوتاه مدت و ميان مدت به اين بازارها ش��وك 
دهد و اس��تاپي در روند آنها داشته باشد؛ حداكثر بازه 

يك سال.
اگر بحث سياس��ت هاي پولي م��ا خصوصا در بخش 
نقدينگ��ي و بالا رفتن پايه پولي درس��ت نش��ود؛ ما 
علي رغم اينكه بازارها در بازه كوتاه مدت، ميان مدت و 
حتي يك ساله شوك منفي از برجام خواهند گرفت و 
خواهيم ديد در بلندمدت اينها رشدهاي قوي خواهند 
كرد؛ رشدهاي مبني بر اينكه تورم افزايشي خواهد بود.

بحث بازار خودور نيز مهم است؛ بازار خودور با هر نرخ 
تورمي و دلار حباب وحشتناكي دارد كه تركيدن اين 
حباب ربطي به برجام و غيربرجام ن��دارد. اگر دولت 
سياست هاي درستي در حوزه واردات خودور، توليد 
و ف��روش خودروهاي داخلي اتخ��اذ كند اين حباب 
به شدت خواهد تركيد؛ برجام نيز اگر رخ دهد مشخص 

است بازار به سمت واردات خواهد رفت.

بررس��ي و مطالعه وضعيت 
تولي��د و تج��ارت صناي��ع 
توليد وسايل نقليه موتوري 
)كد آيس��يك 34( نش��ان 
مي دهد كه متوس��ط ارزش 
توليدجهان��ي صنعت توليد 
وسايل نقليه موتوري، تريلر 
و نيم تريلر ي��ا همان صنايع 
خودروسازي )كد آيسيك 34( طي سه سال 2016-

2014 برابر با 4035 ميليارد دلار و متوس��ط ارزش 
صادرات جهاني محصولات مرتبط نيز برابر با 1625 
ميليارد دلار بوده است. اين حجم از توليد و صادرات 
مربوط به حدود 97501 بنگاه فعال در سطح جهان 

است. 
در حالي كه 25 كشور مختلف جهان در مجموع بيش 
از 97 درصد ارزش توليدات صنايع خودروس��ازي را 
به خود اختصاص داده اند، پنج كش��ور چين )1147 
ميليارد دلار(، امريكا )628 ميليارد دلار(، آلمان )526 
ميليارد دلار(، ژاپن )431 ميليارد دلار( و كره جنوبي 
)172 ميليارد دلار( با اختصاص 2900 ميليارد دلار 
بيش از 72 درصد توليد جهاني و پنج كش��ور آلمان 
)263 ميليارد دلار(، ژاپن )144 ميليارد دلار(، امريكا 
)127ميليارد دلار(، مكزيك )97 ميليارد دلار( و كره 
جنوبي )72 ميليارد دلار( با اختصاص 703 ميليارد 
دلار بيش از 43 درصد ص��ادرات جهاني را در اختيار 

دارند.
ايران باتوليدي به ارزش 17.3 ميليارد دلار )رتبه 25(، 
در صادرات به ميزان 290 ميلي��ون دلار )رتبه 56(، 

عملكرد قابل توجهي نداشته است. 

 Product( با استفاده از رويكرد هاي فضاي محصول
 Economic( و پيچيدگ��ي اقتص��ادي )Space
Complexity( و شاخص هاي مربوط، مي توانيك 
اولويت بن��دي از محصولات زيرمجموع��ه هر يك از 
رش��ته فعاليت ها جهت سياس��ت گذاري در جهت 
توليد و تجارت اراي��ه كرد. پيچيدگي هر محصول به 
دانش مولد انباشته ش��ده در هر كالا اطلاق مي شود. 
دانش مولد نيز به فوت و ف��ن و مهارت هاي نهفته در 
هر كالا گفته مي شود. بر اس��اس مباني اين رويكرد، 
محصولات پيچيده به دليل برخ��ورداري از محتوي 
قابليتي متنوع تر و پيشرفته تر، اغلب توسط كشورهاي 
توسعه يافته، توليد و صادر مي شوند. به همين دليل، 
توليد و صادرات اين محصولات توسط هر كشوري، آثار 
رشدافزايي بالاتري به دنبال خواهند داشت. مطابق اين 
رويكردها بايستي توجه داشت كه درجه پيچيدگي 
گروه ه��اي كالايي در هر رش��ته فعالي��ت صنعتي با 
يكديگر متفاوت مي باش��د؛ به عبارت ديگر درون هر 
رش��ته فعاليت صنعتي درجه پيچيدگي تعدادي از 
محصولات مثبت و درجه پيچيدگي تعدادي نيز منفي 
مي باشد. بر اين اساس قدرت رشدافزايي محصولات 
هر يك از رش��ته فعاليت هاي صنعتي متفاوت است. 
به طور مس��لم اگر در برنامه ريزي هاي بخش صنعت 
تسريع رش��د اقتصادي مدنظر سياست گذاران باشد 
بايس��تي محصولات با درجه پيچيدي بالا براي اين 
منظور انتخاب شوند.  علاوه بر اين، درجه پيچيدگي 
رشته فعاليت هاي صنعتي نيز با يكديگر متفاوت است. 
مثلا، درجه پيچيدگي اغلب محصولات مربوط به رشته 
فعاليت زغال كك � پالايشگاه هاي نفت و سوخت هاي 
هسته اي بس��يار پايين )منفي( مي باش��د، در مقابل 
درجه پيچيدگي اغلب محصولات رشته فعاليت توليد 
ماش��ين آلات مولد و انتقال برق و دستگاه هاي برقي 
مثبت مي باش��د. بنابراين قدرت رش��دافزايي رشته 
فعاليت ه��اي صنعتي از منظر ش��اخص پيچيدگي 
اقتصادي با يكديگر متفاوت مي باشد.شاخص چگالي 
از ديگر معيارهاي شناسايي محصولات در اين رويكرد 
است  كه احتمال عملياتي شدن فرايند توليد و صادرات 
يك محصول را در يك كشور نشان مي دهد.  در واقع، 
اين شاخص نشان مي دهد چند درصد از قابليت هاي 
مورد نياز يك صنعت در اقتصاد داخلي فراهم ش��ده 
است. مقدار عددي شاخص چگالي بين صفر تا 100 
در نوسان مي باشد و بزرگ تر بودن آن، امكان و احتمال 
بالاتر توليد و صادرات همراه با وجود مزيت نسبي آن 

محصول در اقتصاد يك كشور را نشان مي دهد.
مطابق نمودار زير، مقادير ش��اخص پيچيدگي )بين 
 )HS 3- ت��ا 3+( براي13 گروه كالاي��ي )چهار رقمي
محاسبه شده است اين شاخص براي سه گروه كالايي 
 HS كانتينرها براي هر نوع وس��يله حمل و نقل )كد
8609(، اتوب��وس و ميني بوس )ك��د HS 8702( و 
ادامه در صفحه 3 وسايل نقليه موتوري با...  

امروز اقتصاد چين و شركت هاي 
ب��زرگ فع��ال در آن ب��ا نق��اط 
مختلف دنيا كار مي كند و سطح 
گسترده اي از همكاري را فراهم 
كرده اند. براي سرمايه گذاري نياز 
به امنيت و تضمين شرايط است و 
با توجه به تحريم هايي كه اقتصاد 
ايران در سال هاي گذشته آن را 
تجربه كرده، برخي از شركت هاي چيني نيز مي ترسند كه در 
صورت ورود به ايران با محدوديت مواجه شوند. در صورتي كه 
ما اين امنيت سرمايه گذاري را تامين كنيم، قطعا شركت هاي 
چيني نيز به حضور در ايران علاقه نشان خواهند داد. البته 
بنا نيس��ت كه در اين حوزه انحصار ايجاد ش��ود و در صورت 
فراهم شدن شرايط، از ديگر كشورها نيز امكان جذب سرمايه 
خواهيم داش��ت؛ اما در حال حاضر همان طور كه اروپايي ها 
محدوديت هايي دارند، قطعا نگراني براي شركت هاي چيني 
نيز وجود دارد. ما در سال 2014 شريك اول تجاري چين در 
منطقه بوديم اما امروز اين جايگاه را عربستان سعودي از آن 
خود كرده است. براي چين تامين پايدار انرژي يك اولويت 
اساس��ي به ش��مار مي رود و قطعا در اين راستا با كشورهاي 
منطقه همكاري خواهد كرد اما اين به معني كنار رفتن ايران 
نيست. همان طور كه از قبل نيز اعلام كرده بوديم خوشبختانه 
تمام مراحل كار براي افتتاح دفتر رسمي اتاق ايران و چين در 
شانگهاي نهايي شده و همزمان با سفر وزير اقتصاد به اين كشور 
به بهره برداري خواهد رسيد. اين دفتر همزمان حكم نمايشگاه 
دائمي كالاهاي ايراني در چين را خواهد داشت كه مي تواند 
گامي مهم در مسير توسعه صادرات به اين كشور باشد. طبق 
آمارهاي رس��مي حدود 30 درصد از كل صادرات غيرنفتي 
ايران به مقصد چين انجام مي شود اما در همين آمار حدود 90 
درصد صادرات به كالاهاي نفت پايه يا معدني اختصاص دارد 
و تنها 10 درصد از صادرات ما به چين را ديگر كالاها تشكيل 
مي دهد. يكي از اصلي ترين اهداف ما در راه اندازي اين دفتر و 
نمايشگاه دائمي توسعه صادرات اين قلم كالاهاست. در ماه ها 
و هفته هاي گذشته اتاق بازرگاني ايران و چين مقدمات حضور 
تعداد زيادي از شركت هاي ايراني در نمايشگاه هاي چيني را 
فراهم كرده و اين روند تا پايان سال جاري ميلادي نيز ادامه 
خواهد داشت. همچنين در تيرماه و مردادماه نيز هيات هاي 
تجاري ايراني با ش��ركت هاي چيني مذاكرات مستقيمي 
انجام مي دهند كه مي تواند به توسعه سطح همكاري هاي دو 
طرف منجر شود. با برپايي نمايشگاه  دائمي كالاهاي ايراني و 
همچنين فعال كردن پاويون ايران در نمايشگاه هاي چيني 
قطعا مي توان به توسعه صادرات اميدوار بود. برنامه اي را كه ما 
در قالب اتاق بازرگاني مشترك دنبال مي كنيم افزايشي 1.5 
برابري صادرات به چين در 5 سال آينده است و اين هدف از 
دو طريق دنبال خواهد شد از سويي مي توان كيفيت و ارزش 
كالاهاي صادراتي مربوط به حوزه نفت پايه و معدني را افزايش 
داد و از سويي ديگر با معرفي كالاهاي ايراني در نمايشگاه هاي 
دائمي مي توان براي ديگر كالاها از محصولات غذايي گرفته تا 

كالاهاي دانش بنيان راهي جديد باز كرد.

حسن ثاقببرزو حق شناس محسن عباسي مجيدرضا حريري

»تعادل« بررسي مي كند 

 چه كساني بر صندلي هاي هيات رييسه
اتاق ايران تكيه مي زنند؟

انتخابات پرمناقشه 
پارلمان اقتصادي

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 ابزارهاي كنترلي بازار مسكن 
»تعادل« گزارش مي دهد چرا در مهار بحران ناتوان هستند؟
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صفحه 2    

 رفع بحران مسكن 
با اصلاح سياست هاي كلان

 3راهكار براي دستيابي
به منافع برجامي

رس��انه هاي امريكايي، 
دي��روز ابعاد ت��ازه اي از 
مناس��بات ارتباط��ي 
ايران و امريكا را منتشر 
و اع��لام كردن��د، دو 
طرف برخ��ي تلاش ها 
ب��راي پاس��خگويي به 
مطالب��ات طرف مقابل 
را پذيرفته ان��د. از جمل��ه اينكه اي��ران پذيرفته 
غني سازي زير 60درصدي را مد نظر قرار دهد و... 
همچنين امريكا هم قبول كرده كه روند توقيف 
نفتكش ه��اي ايراني را پاي��ان داده و اجازه دهد، 
بخشي از دارايي هاي مسدودي ايران در كشورهاي 
ديگر آزاد شود. معتقدم اين موضوعات مقطعي، 
فعلا نقشي در احياي برجام نخواهند داشت و بايد 
منتظر گفت وگوهاي مهم تري در آينده باشيم تا از 
دل آن دريچه اي به سمت تامين منافع اقتصادي و 
راهبردي ايران باز شود. اما راهكار تحقق منافع ملي 
ايران در حوزه سياس��ت خارجي چيست و ايران 
چگونه مي تواند مطالبات خود را از بطن ديپلماسي 
محقق كند؟ معتقدم ايران 3گزاره، 3راه و3 مسير 
براي تحقق منافع اقتصادي خود دارد كه در اين 

يادداشت ها به آنها مي پردازم: 
1( راه نخس��ت آن است كه قرارداد 2015 برجام 
احيا ش��ود. قراردادي كه ميان ايران و كشورهاي 
1+5 منعقد شد و ظرفيت هاي اقتصادي خاصي 
را براي كشور ايجاد مي كرد. در شرايط فعلي اين 
قرارداد براي ايران مطلوب و براي غربي ها )امريكا 
و اروپا( نامناسب است. امريكايي ها راضي به امضاي 
برجام نيستند چون تنها به حوزه هاي هسته اي 
تخصيص داش��ت و ساير مطالبات امريكا را در بر 
نمي گرفت. امريكا مايل اس��ت در خصوص ابعاد 
وس��يع تري از موضوعات و مسائل شامل مسائل 
منطقه اي و موشكي نيز با ايران صحبت كند. بعيد 
مي دانم امريكا باز هم تن ب��ه قراردادي از جنس 

برجام دهد.
2( راهكار دوم آن اس��ت ك��ه دو طرف تن به يك 
قرارداد موق��ت دهند؛ در خص��وص يك چنين 
توافقي، هرچند امريكا و اروپا موافق هستند، اما 
ايران مخالف است. مس��وولان كشورمان اعلام 
كرده اند، هر نوع ق��رارداد موقت، براي ايران هيچ 
منفعتي ندارد، بنابراين ب��ه آن تن نخواهند داد. 
چرا كه شركت هاي بزرگ و كارتل هاي بين المللي 
ت��ا زماني كه مطمئن نباش��ند ك��ه امريكا روند 
س��رمايه گذاري ها در ايران را تخريب نمي كند، 
اقدام به س��رمايه گذاري در ايران نمي كنند. يك 
چنين اطميناني هم از طريق قرارداد موقت شكل 
نمي گيرد. البته من شخصا با اين استدلال موافق 
نيستم. معتقدم قرارداد موقت مي تواند دريچه اي 
به س��مت درك مش��ترك باز كن��د. اين درك 
مشترك تنها زماني شكل مي گيرد كه دو طرف 
قبلا حداقل هايي از يك نگاه مشترك به مسائل را 

برنامه ريزي كرده باشند.
3( موضوع س��وم و راهكار س��وم، ن��وع خاصي از 
قرارداد جامع است كه دامنه وسعي از موضوعات 
و معادلات ناگش��وده مي��ان اين و غ��رب را در بر 
بگيرد.از جمله اين معادلات مس��ائل هسته اي و 
غير هسته اي اس��ت. به هر حال بر اساس قرارداد 
برجام سطح غني س��ازي ايران 3.7درصد تعيين 
شده اس��ت. اين در حالي است كه ايران مي تواند 
تا 60درصد هم غني س��ازي داش��ته باشد. اينكه 
ايران اين ظرفيت هاي غني سازي را كجا نگه دارد 
و چگونه از آنها استفاده كند؟ موضوعي است كه 
نيازمند گفت وگوست. از سوي ديگر ايران بر سر 
مس��ائل منطقه اي با كشورهاي منطقه اي به يك 
توافق دست پيدا كرده است، اين توافق را مي توان  
گسترده تر و فراگير تر ساخت و در راستاي قرار داد 
جامع از آن استفاده كرد. بنابراين عالي ترين شكل 
ار تامين منافع اقتصادي براي ايران دس��تيابي به 
قرارداد جامع اس��ت كه ابهامات را تا حد زيادي از 
ميان مي برد. فارغ از اين راهكارها، به نظرم هر نوع 
توافقي در آينده منشأ مش��كلات فراواني خواهد 
شد. در حال حاضر رسانه هاي غربي از نوعي درك 
مشترك صحبت مي كنند، امريكا قبول كرده كه 
بخش اندكي از دارايي هاي مسدودي ايران را آزاد 
كند و نفتكش هاي ايران را توقيف نكند، ايران هم 
تعهداتي را پذيرفته است. اما اين پذيرش ها، هيچ 
معناي خاصي ندارد و هر كدام از طرف ها هر زمان 
كه احساس كنند، مي توانند آن را كن فيكون كنند. 
به نظرم ايران، بايد به سمت حل معادله در بلندمدت 
فكر كند. ايران مي تواند از ظرفيت حل مشكلاتش 
با همسايگان در راستاي، منافع راهبردي خودش 
را 1+4و امريكا بهره ببرد تا زمينه شكل گيري يك 
توافق جامع براي كشور فراهم شود.حالا كه مسائل 
منطقه اي با همس��ايگان در مسير حل شدن قرار 
دارد، بهتر است از آن براي منافع بلندمت و تحقق 

يك توافق جامع استفاده كرد.

 علي بيگدلي

يادداشت-1

تع�ادل | فرش�ته فري�ادرس | انتظ��ار كانديداي 
هيات رييسه اتاق ايران به پايان رسيد. عصر روز چهارشنبه 
رييس مركز حراس��ت وزارت صمت طي نامه اي به دبير 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران، نظر خود را درباره 
كانديداهاي ثبت نام شده براي انتخابات هيات رييسه اتاق 
ايران اعلام كرد. بنابراين چنانچه اتفاق پيش بيني نشده اي 
رخ ندهد، فردا )يكشنبه( 28خردادماه، در نشست دوره 
جديد هي��ات نمايندگان اتاق ايران، هيات رييس��ه و به 
ويژه رييس اتاق ايران با راي اعضا انتخاب خواهند ش��د. 
اما انتخابات پرمناقشه پارلمان بخش خصوصي در دور 
دهم ش��گفتي كم نداشت؛ از تغيير آيين نامه انتخابات و 
سختگيري هاي بي مورد براي كانديداتوري اعضا گرفته 
تا لابيگ��ري دولتي ها براي حضور چهره ه��اي خود در 
هيات رييس��ه اتاق ها. حال، باتوجه به اعلام نتايج تاييد 

صلاحيت ها، چهره هاي سرشناس��ي همچون»حسين 
س��لاح ورزي، يونس ژائله، حس��ين پيرم��وذن و احد 
عظيم زاده و محس��ن بهرامي ارض اقدس« براي كسب 
كرسي رياست نامزد شده اند. اما آنچه در اين ميان رخ داد 
اينكه پنجش��نبه 25 خردادماه، ايرنا در اقدامي عجيب، 
خبر رد صلاحيت »سلاح ورزي« يكي از نامزدهاي جدي 
رياست اتاق ايران را منتشر كرد، كه البته بعد از گذشت 
چند ساعت، اين خبر بدون هيچ توضيحي از روي خروجي 
خبرگزاري وابسته به دولت حذف شد. همچنين طبق 
اخبار دريافتي، »جمال رازقي جهرمي از اتاق شيراز، پيام 
باقري، حميدرضا صالحي و قدير قيافه از اتاق تهران« از 
جمله نامزدهايي هستند كه با عضويت آنها در انتخابات 
هيات رييس��ه اتاق ايران موافقت شده  است. با اين حال، 
بايد ديد اعضاي هيات نمايندگان، روز يكشنبه راي خود 

را به گلدان چه كساني براي سكانداري اتاق ايران در دوره 
جديد خواهند ريخت.

17 خرداد ماه، حسين ميرمحمد صادقي، رييس انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ايران اعلام كرد كه انتخابات هيات 
رييسه اتاق ايران 28 خرداد برگزار خواهد شد. براساس 
گفته او، اسامي نامزد هاي نهايي انتخابات هيات رييسه 
اتاق ايران قرار بود شنبه 20 خرداد يا يكشنبه 21 خرداد، 
پس از دريافت نظر وزارت اطلاعات از سوي اتاق اعلام شود 
كه البته عملي نشد. حال براساس خبري كه جمعه شب 
روي خروجي پايگاه اتاق ايران قرار گرفت، دبير انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ايران درباره نتيجه احراز صلاحيت 
كانديداهاي عضويت در هيات رييس��ه اتاق ايران گفت: 
»عصر پنجشنبه، نامه اي از سوي رييس مركز حراست 
صفحه 7 را بخوانيد وزارت صمت دريافت شده كه...  

رييس جمهور در پايان سفر پنج روزه به امريكاي لاتين: 

 نگاه ما 
به شرق و غرب متعادل است

دولت مي گويد با انضباط مالي به مصاف تورم مي رود

 رشد اقتصادي
بدون  ارزاني كالاها

بر اساس آخرين نتايج حساب هاي ملي فصلي مركز 
آمار اي��ران، محصول ناخالص داخل��ي )GDP( به 
قيمت ثابت سال ١٣٩٠ در سال ١٤٠١ به رقم ٨١١٩ 
هزار ميليارد ريال با نفت و ٦٩٩١ هزار ميليارد ريال 

بدون احتساب نفت رسيده است. اين در حالي است 
كه رقم مذكور در سال گذش��ته با نفت ٧٧٤٦ هزار 
ميليارد ري��ال و بدون نفت ٦٦٩٢ هزار ميليارد ريال 
صفحه 2 را بخوانيد بوده است.  



بر اساس آخرين نتايج حساب هاي ملي فصلي مركز آمار 
ايران، محصول ناخالص داخل��ي )GDP( به قيمت ثابت 
س��ال ١٣٩٠ در س��ال ١٤٠١ به رقم ٨١١٩ هزار ميليارد 
ريال با نفت و ٦٩٩١ هزار ميليارد ريال بدون احتساب نفت 
رس��يده است. اين در حالي اس��ت كه رقم مذكور در سال 
گذشته با نفت ٧٧٤٦ هزار ميليارد ريال و بدون نفت ٦٦٩٢ 
هزار ميليارد ريال بوده است. اين آمار حكايت از رشد ٤,٨ 
درصدي محصول ناخال��ص داخلي با نفت و ٤.٥ درصدي 
محصول ناخالص داخلي بدون نفت در س��ال ١٤٠١ دارد. 
نتايج مذكور حاكي از آن اس��ت كه در سال ١٤٠١ رشته 
فعاليت هاي گروه كشاورزي ٤,٤-، گروه صنايع و معادن ٦.٤ 
و گروه خدمات ٤.٤ درصد نسبت به سال قبل، رشد داشته 
است. رشد زيرگروه صنعت هم از ۳.۱درصد در سال ۱۴۰۰ 
به ۷.۷درصد در ۱۴۰۱ رسيده است. رشد گروه خدمات هم 
از ۵.۲درصد در سال ۱۴۰۰ به ۴.۴درصد در ۱۴۰۱ رسيده 
كه با توجه به اثر افزايش فعاليت هاي اقتصادي بعد از كرونا 
در سال ۱۴۰۰ پايين تر بودن رشد ۱۴۰۱ طبيعي به نظر 
مي رسد. اما وضعيت در ۲بخش نگران كننده به نظر مي رسد؛ 
كشاورزي و ساختمان. كشاورزي همچنان به رشد منفي 
خود ادامه مي دهد و از ۳.۶- در سال ۱۴۰۰ به ۴.۴- در سال 
۱۴۰۱ كاهش يافته است. ساختمان هم در شرايطي كه 
در سال ۱۴۰۰ رشد ۳.۹درصدي داشت در سال ۱۴۰۱ با 
كاهش ۲.۳درصدي همراه بود. اين بخشي از گزارش اخير 
مركز آمار در رابطه با وضعيت رشد اقتصادي كشور در سال 
۱۴۰۱ است. آماري كه نش��ان مي دهد كه با وجود تداوم 
تحريم ها، اقتصاد ايران توانسته چه با و چه بدون نفت، رشد 
اقتصادي قابل قبولي را تجربه كرده، هرچند هنوز وضعيت 
با موازات ادامه ندارد و در شرايطي كه برخي از بخش هاي 
اقتصاد در حال پيشرفت هستند، وضعيت در برخي حوزه ها 
اصلا قابل دفاع نيس��ت. با اين وجود، در كنار هم قرار دادن 
آمارها نشان مي دهد كه همچنان اقتصاد ايران راهي طولاني 
تا عبور از شرايط دشوار يا بحراني دارد. در سال هاي گذشته 
چيزي شبيه به ركود تورمي در اقتصاد ايران تجربه شده و 
در شرايطي كه رشد اقتصادي شرايط چندان خوبي نداشته، 
نرخ تورم نيز بالا رفته و پايين نيامده است. قرار گرفتن تورم 
در كانال بالاي ۴۰ درصد كه با وجود تمام برنامه هاي دولت 
همچنان قصد پايين آمدن ندارد، نشان مي دهد كه در سال 
۱۴۰۲ نياز به تغييراتي مهم در اقتص��اد ايران وجود دارد. 
البته اين در حالي است كه سخنگوي دولت مي گويد كه 
تورم نزولي شده، هرچند اين موضوع به معني ارزان شدن 
كالاها نيست. بهادري جهرمي گفت: زماني كه دولت حكمي 
در بودجه پيشنهاد مي دهد روي تورم و جيب مردم حساب 
نمي كند بلكه روي واقعيت ها حساب باز مي كند. بايد بگويم 
آمارها هم كاهش تورم را مي گويد اما زماني كه تورم از ۸۰ 
روي ۳۷ مي آيد به معناي كاهش قيمت نيست يعني آمار 

مي گويد ما سالانه ميانگين ۴۶ درصد افزايش قيمت داريم. 
ما هر سال قيمت تمام ش��ده ميانگين محصولاتمان ۳۷ 
درصد از سال قبل گران تر است، يعني هر سال ۳۷ درصد 
سفره مردم كوچك تر مي شود، آمارها هم همين را مي گويد 
اما مي گوييم در ابتداي دولت هر س��ال ۸۰ درصد س��فره 
كوچك تر مي ش��د. آنچه كه از ابتداي سال رخ داده نشان 
مي دهد كه دولت به دنبال آن اس��ت كه از سويي با بهبود 
ديپلماسي و ارتباط با ساير كشورهاي دنيا، تورم انتظاري 
را پايين بياورد و از س��وي ديگر ب��ا اصلاحات اقتصادي در 
داخل، راه را بر افزايش تورم ببندد، با اين حال، آنچه كه در 
سال هاي گذشته رخ داده نشان مي دهد كه با وجود تلاش 
دولت ها، راهي دشوار تا اصلاحات اقتصادي باقي مانده است. 
در چنين ش��رايطي، وزير اقتصاد از انضباط مالي به عنوان 
يكي از راهبردهاي اصلي براي كاهش مشكلات خبر داده 
است. وزير اقتصاد با اشاره به تكاليف پرتكراري كه در قوانين 
مختلف بر عهده اين وزارتخانه قرار داده شده و در سال هاي 
متمادي بر زمين مانده بود، تاكي��د كرد: تلاش كرديم در 
يك سال گذشته مواردي همچون انضباط مالي، شفافيت 
مالياتي، كفايت سرمايه بانك هاي دولتي، تسهيل مجوزهاي 
كسب و كار و شفافيت شركت هاي دولتي را به ثمر برسانيم.

سيد احسان خاندوزي اظهار كرد: ما در وزارت امور اقتصادي 
و دارايي متمركز بر چند موضوع بوديم؛ اول اينكه س��عي 
كرديم پرونده  انضباط مالي و بودجه اي دولت را سر و سامان 
دهي��م. وي افزود: تكاليف متع��ددي در مجلس بر عهده 
وزارت دارايي گذاشته شده بود و البته دوستان تلاش كردند 
بخش هايي از آن را به انجام برس��اند اما به نظر مي رس��يد 
طولاني شدن آن به انضباط مالي دولت ضربه مي زد. وزير 
اقتصاد ادامه داد: تلاش شد تمام دستگاه هايي كه طبق قانون 
بايد به حساب واحد خزانه ملزم باشند آنها را ملزم به اين كار 

كنيم، اين كار در سال۱۴۰۱ انجام شد و اميدواريم در سال 
۱۴۰۲ بتوانيم به طور كامل وصول منابع را در حساب واحد 
خزانه داشته باشيم چرا كه بخش پرداخت به ذينفع نهايي 

در حوزه حقوق و دستمزد سال گذشته انجام شد.
خاندوزي يادآورشد: انضباط مالي دولت يكي از پرتكرارترين 
عبارت هايي بود كه در برنامه شش��م توسعه و همچنين 
بودجه هاي س��الانه به آن تاكيد مي ش��ود و اميدواريم با 
تحقق كامل، براي س��ال آين��ده اين پرون��ده از روي ميز 
برداش��ته ش��ود. وزير اقتصاد يكي ديگر از اقدامات وزارت 
امور اقتصادي و دارايي را تسهيل صدور مجوزهاي كسب و 
كار عنوان كرد و افزود: در اين زمينه هم كارهايي انجام شد 
كه بي سابقه است و توانستيم شيريني سهولت مجوزهاي 
كسب و كار را در اقصي نقاط كشور بچشيم هرچند دستگاه 
اجرايي مقاومت هاي بسياري داش��تند اما با تاكيدي كه 
رييس جمهوري داشتند توانس��تيم در اين زمينه به طور 
جدي ورود كنيم و نهادهاي نظارتي كش��ور هم به خوبي 
كمك كردند. خاندوزي اصلاحات نظام مالياتي را از ديگر 
اقدامات وزارت اقتصاد در يك و نيم سال گذشته برشمرد و 
افزود: به جهت مسدود شدن درگاه هاي پذيرنده كشور كه 
بي سامان بود و به پرونده مالياتي موديان متصل نبود؛ اين 
پرونده را هم س��ال گذشته با همكاري بانك مركزي تمام 
كرديم و امروز مي توانيم بگوييم كه هيچ درگاه پذيرنده اي 
در كشور وجود ندارد كه اتصال آن به پرونده مالياتي اشخاص 
مشخص نباشد. به گفته وي شفافيت مالياتي، شناسايي 
فرارهاي مالياتي و اجراي س��امانه مؤدي��ان و پايانه هاي 
فروشگاهي از جمله مواردي است كه به ثمر نشست و سال 
گذشته سازمان امور مالياتي به عنوان يكي از سازمان هاي 
برتر شناس��ايي و تقدير ش��د. وزير اقتصاد درباره مسائل 
مربوط به سرمايه گذاري نيز توضيح داد: همزمان با پيشبرد 

سياست هاي همس��ايگي در كشور لازم بود ما هم تحرك 
بيشتري در جذب سرمايه گذاري خارجي داشته باشيم.

وي ادامه داد: گزارش فروردين ماه كه منتش��ر شد نشان 
مي داد ۶ ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي جذب شده 
داش��تيم آن هم در كنار ۴۵ مجوزي كه ابطال شد چرا كه 
دوس��تان را دعوت مي كرديم هر چه س��ريعتر تعهدات را 
اجرايي كنند، وقتي چند بار مراجعه نكردند پرونده ها را باطل 
كرديم و به همين دليل عددي كه به دست آمده پروژه هايي 
است كه در كشور شروع به كار شده است. وي همچنين به 
پيشبرد سياست هاي تسهيلاتي كشور نيز اشاره كرد و ادامه 
داد: در كنار تدابيري كه بانك مركزي براي كنترل ترازنامه 
بانك ها داشت تلاش كرديم كه بانك هاي دولتي از وضعيت 
نابسامان كفايت سرمايه خارج شوند. خاندوزي افزود: ۳۵ 
هزار ميليارد تومان سال گذشته و پنجاه هزار ميليارد تومان 
در سه ماهه اول امسال افزايش سرمايه اين بانك ها را داشتيم 
كه قطعاً در تاريخ دو سه دهه اخير كشور بي سابقه بوده است، 
امروز غير از بانك ملي و س��په كه آنها هم وضعيت كفايت 
سرمايه آنها بهتر شده، بانك هاي ديگر ۸ درصد قانون را دارند. 
وزير اقتصاد گفت: حمايت اعتباري از توليد و تسهيلات خرد 

با كمترين فشار و اخذ ضامن را در اين بانك ها پيش برديم.
وي همچني��ن ب��ه اقدامات انجام ش��ده براي ش��فافيت 
صورت هاي مالي ش��ركت هاي دولتي و افزايش سرمايه 
به عنوان يكي ديگر از اقدامات انجام ش��ده اش��اره كرد و 
گفت: سعي كرديم بي ساماني شركتهاي دولتي را از طريق 
مديريت هاي قوي اصلاح كنيم و همچنين درباره افزايش 
سرمايه شركتهاي دولتي كه سهام عدالت هم در حاشيه 
آن مطرح بود اين شركت ها را ملزم كرديم كه بيش از آنكه 
به توزيع سود علاقه مند باشند يه افزايش سرمايه بپردازند 
موجب شد كه ميزان افزايش سرمايه گذاري در شركت هاي 
دولتي رشد چشمگيري داشته باشد. وزير اقتصاد همچنين 
درب��اره اجراي تبصره ۱۸ قان��ون بودجه نيز گفت اين هم 
يكي از دس��تاورد هايي كه مي توان به آن اش��اره كرد. وي 
در حوزه خصوصي س��ازي و واگذاري ها هم گفت: با توجه 
به  خصوصي سازي هاي پرحاش��يه و نحوه واگذاري هاي 
پر حرف و حديثي كه در گذش��ته وجود داشت ما تلاش 
كرديم تا مورد ديگري به آنها اضافه نش��ود و موارد بزرگ 
خصوصي سازي امسال با ش��كل و شمايل جديد صورت 
خواهد گرفت و اميدواريم مدل متفاوتي از واگذاري ها در 

دولت رييسي رقم بخورد.
بهبود رشد اقتصادي قطعا مي تواند بر روي افزايش اشتغال و 
در نهايت بالا بردن قدرت خريد مردم نقشي مهم ايفا كند اما 
در عين حال، تا زماني كه تورم كاهش نيابد، همچنان چالش 
براي حفظ قدرت خريد مردم در شرايط فعلي ادامه خواهد 
داشت و بايد ديد كه سرانجام دولت، چطور مي تواند در اين 

دو مسير، حركتي متعادل داشته باشد. 
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ثبات قيمت در بازار سكه؛ 
قيمت طلا كاهش يافت

نايب رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران، از ثبات 
قيمت  سكه در آخرين معاملات هفته نسبت به ابتداي 
هفته در بازار خبر داد و تاكيد كرد كه هر چند نوسان در 
طول هفته ديده شد اما در نهايت به قيمت هاي ابتداي 
هفته رس��يد؛ البته با توجه به كاه��ش قيمت طلا در 
بازارهاي جهاني، طلا در بازار داخل هم ارزان شده است.

محمد كشتي آراي در رابطه با وضعيت يك هفته اخير 
بازار سكه و طلا اظهار كرد: در طول هفته اي كه گذشت 
در بازارهاي جهاني قيمت هر اونس طلا با نوسان كمي 
همراه بود، اما در روزهاي پاياني هفته )چهارش��نبه و 
پنجشنبه( يك باره قيمت اونس جهاني طلا با ٢٧ دلار 
كاهش مواجه ش��د؛ اين در حالي است كه قيمت انواع 
فلزات گرانبها نظير نقره، پلاتين و پالاديوم هم با كاهش 
همراه بود. نايب رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران، 
ادامه داد: از سوي ديگر در بازار داخل دو هفته اي است كه 
سير نزولي را در نرخ ارز شاهد هستيم؛ روند كاهشي نرخ 
ارز در كنار كاهش قيمت طلا در بازارهاي جهاني سبب 
شد كه قيمت سكه و طلا در داخل هم سير نزولي نسبتاً 
چشمگيري داشته باش��د؛ اما در روزهاي پاياني هفته 
قيمت ها به ثبات رسيد و به نسبت ابتداي هفته به طور 
متوسط تغييرات كمي را نشان مي داد.  اين كارشناس 
بازار س��كه و طلا در رابطه با آخرين قيمت سكه و طلا 
در بازار اين هفته و تغييرات آن نسبت به ابتداي هفته، 
اظهار كرد: قيمت انواع قطعات سكه در آخرين معاملات 
)پنجشنبه( تغييري نسبت به قيمت ها در ابتداي هفته 
نداشت. هر قطعه سكه تمام طرح قديم ٢۴ ميليون و 
٨۵٠ هزار تومان، تمام طرح جديد ٢٨ ميليون و ۵٨٠ 
هزار تومان، نيم س��كه ١۵ ميليون و ۴۵٠ هزار تومان، 
ربع س��كه ١٠ ميليون و ۴۵٠ هزار تومان و سكه هاي 
يك گرمي بانك مركزي ش��ش ميلي��ون و ٢٠٠ هزار 
تومان قيمت داشته است. وي تاكيد كرد: همانطور كه 
اشاره شد، قيمت ها نسبت به ابتداي هفته بدون تغيير 
مانده اند اما در طول هفته ه��م افزايش و هم كاهش را 
تجربه كرده اند. اما در مجموع قيمت ها در روز معاملات 
روز پنجشنبه تغييري نسبت به قيمت ها در روز شنبه 
نداشته است. كشتي آراي ادامه داد: هر چند كه سكه از 
ثبات قيمتي بهره  برد اما با توجه به كاهش قيمت اونس 
طلا در بازارهاي جهاني، طلا در بازار داخل نيز با كاهش 
قيمت مواجه شده است. هر مثقال طلا ١٧ عيار با ١٠٠ 
هزار تومان كاهش به ١٠ ميليون و ١٠ هزار تومان رسيد 
و حباب آن نيز كاهش پيدا كرد. هر گرم طلاي ١٨ عيار 
نيز دو ميليون و ٣١١ هزار تومان معامله شده كه نسبت 
به ابتداي هفته به طور متوسط نسبت به ابتداي هفته ٣٠ 
هزار تومان ارزان تر شده است. نايب رييس سابق اتحاديه 
طلا و جواهر تهران در رابطه با آخرين وضعيت حباب 
سكه گفت: حباب سكه نيز با توجه به نوساني كه در طول 
هفته داشتيم، بين پنج ميليون و ٢٠٠ هزار تومان تا پنج 
ميليون و ٨٠٠ هزار تومان متغير بود. اين كارشناس بازار 
سكه و طلا تصريح كرد: در مجموع پيش بيني مي شود با 
توجه به بهبود شرايط اقتصادي و به  ويژه توسعه روابط با 
كشورهاي منطقه و فرامنطقه، نرخ ارز روند كاهشي خود 
را ادامه دهد؛ بنابراين با توجه به نوسان كاهشي قيمت 
اونس جهاني طلا، به نظر مي رسد كه سير نزولي قيمت ها 
را در روزهاي آينده داشته باشيم. خوشبين هستيم كه 

قيمت سكه، طلا و ارز ثبات خود را حفظ كند.

افزايش نرخ بهره امريكا
ادامه دارد؟

فدرال رزرو نرخ بهره را تا پايان س��ال ۲۰۲۳ بين ۵.۵ تا 
۵.۷۵ درصد پيش بيني كرد. خلاصه پيش بيني هاي 
اقتصادي كميته بازار آزاد ف��درال رزرو ايالات متحده 
)FOMC( نشان داد كه اكثر اعضاي اين كميته انتظار 
دارند، نرخ وجوه فدرال در پايان سال ۲۰۲۳ بين ۵.۵ تا 
۵.۷۵ درصد باشد. آخرين پيش بيني ۰.۵ واحد درصد 
بيشتر از برآورد قبلي منتشر شده در ماه مارس است. 
طبق گفته اكثر سياست گذاران، در سال ۲۰۲۴، نرخ 
بهره بين ۴.۲۵ تا ۴.۵ درصد خواهد بود قبل از اينكه در 
پايان سال ۲۰۲۵ بين سه تا ۳.۵ درصد و در بلندمدت به 
۲.۵ درصد كاهش يابد. پيش بيني تورم اصلي هزينه هاي 
مصرف شخصي )PCE( در سال ۲۰۲۳ به ميزان ۳.۹ 
درصد يعني، ۰.۳ واح��د درصد بالاتر از پيش بيني ماه 
مارس است، در حالي كه برآوردهاي تورم هزينه هاي 
مصرف شخصي كلي تغيير چنداني نداشتند. انتظار 
مي رود، نرخ بيكاري در سال جاري به ۴.۱ درصد برسد 
كه ۰.۴ درصد كمتر از پيش بيني قبلي است، در حالي 
كه برآورد رشد توليد ناخالص داخلي ۲۰۲۳ با ۰.۶ درصد 

افزايش به يك درصد بازبيني شده است.

منطقه يورو سرحال تر از هميشه
توليد صنعتي منطقه يورو در آوريل بيش از حد انتظار 
افزايش يافت. داده ها نشان داد كه توليد صنعتي منطقه 
يورو در آوريل پس از رك��ود در ماه مارس، بيش از حد 
انتظار بازگشت زيرا افزايش توليد كالاهاي سرمايه اي 
مانند ساختمان ها و تجهيزات، كاهش توليد كالاهاي 

مصرفي را جبران كرد.
اداره آمار اتحاديه اروپا يورواستات اعلام كرد كه توليد 
صنعتي در ۲۰ كشوري كه يورو را به اشتراك مي گذارند 
در ماه آوريل يك درصد نسبت به ماه قبل افزايش يافت 
كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۰.۲ درصد افزايش 
داشت. اقتصاددانان شركت كننده در نظرسنجي رويترز 
انتظار داشتند كه رشد ماهانه و سالانه ۰.۸ درصد باشد.

يورواستات اعلام كرد كه توليد كالاهاي سرمايه اي پس 
از كاه��ش ۱۵.۲ درصدي در ماه م��ارس، ۱۴.۷ درصد 
ماهانه در آوريل جهش كرد. افزايش توليد در ايرلند بسيار 
روشن بود و هيچ كشوري حتي نزديك به افزايش ۲۱.۵ 

درصدي ايرلند نبود.
بر اس��اس گزارش رويترز، توليد كالاهاي س��رمايه اي 
همچنين نيروي محركه اصلي افزايش توليد در شرايط 
سالانه بود و كاهش شديد كالاهاي واسطه اي، انرژي و 

كالاهاي مصرفي بادوام را جبران كرد.

دولتميگويدباانضباطماليبهمصافتورمميرود

رييسجمهور:

سخنگويوزارتخارجهامريكا:

رشد اقتصادي، بدون  ارزاني كالاها

نگاه ما به شرق و غرب متعادل است

هنوزهيچتوافقيباايرانوجودندارد

س��يد ابراهيم رييس��ي گفت: وجه مشترك بس��ياري از 
كشورهاي امريكاي لاتين آزادي خواهي، استقلال طلبي 
و عدالت جويي و توجه به خواست مردم است كه با انقلاب 
اسلامي هم نسبت دارد. سيدابراهيم رييسي پس از سفر 
پنج روزه به كشورهاي امريكاي لاتين در بدو ورود به كشور 
در فرودگاه مهرآباد طي سخناني، اظهار كرد: امريكاي لاتين 
يك منطقه راهبردي در جهان است. ذخاير طبيعي فراوان 
و انس��ان هاي فرهيخته اي دارد و سال هاست كشورهاي 
زيادي در آنجا در مقابل نظام سلطه ايستادگي مي كنند. 
وي افزود: وجه مشترك بس��ياري از كشورهاي امريكاي 
لاتين آزادي خواهي، استقلال طلبي و عدالت جويي و توجه 
به خواست مردم است كه با انقلاب اسلامي هم نسبت دارد.
رييسي تاكيد كرد: ما در سياست خارجي اصل كارمان بر 
تعادل در ارتباط با همه كشورهاي جهان است. هركسي در 
هركجا در دنيا بخواهد با جمهوري اسلامي ارتباط خوب و 
سازنده و با توجه به منافع دو كشور داشته باشد ما ارتباط 
خوبي برق��رار مي كنيم. رييس جمهوري تصريح كرد: اگر 

كشورهايي هم بخواهند با ما دشمني كنند نگاه ما مقاومت 
و ايستادگي است و ملت ايران هم در عمل همين طور بوده 
است. نگاه ما به شرق و غرب و همه كشورها متعادل است. 
وي تاكيد كرد: در امريكاي لاتين كش��ورهايي كه سال ها 
با جمهوري اسلامي ارتباط داشتند اما در دهه گذشته به 
دلايلي اين ارتباطات به صورت فعال نبوده است و در برخي 
موارد كار با مشكل مواجه شده، لازم بود كه بازنگري كنيم و 
موانع را برطرف و ارتباط با امريكاي لاتين فعال شود. رييسي 
ادامه داد: ما ۳۵ سند تفاهم را با سه كشور ونزوئلا، نيكاراگوئه 
و كوبا در حوزه انرژي، صنعت، معدن و نيروگاه و مزيت هاي 
ديگر برخي كشورهاي امريكاي لاتين مثل حوزه زيست 
فناوري امضا كرديم. اساس كار اين بود كه صدور خدمات 
فني مهندسي، صادرات محصولات دانش بنيان، تأمين مواد 
اوليه با قيمت مناس��ب و ايجاد بازارهاي جديد را پيگيري 
كنيم. رييس جمهوري گفت: ما در حوزه انرژي تفاهم هاي 
بسيار خوبي در حوزه بالادستي و پايين دستي داشتيم. در 
صنايع در حوزه تراكتورسازي و خودروسازي ما در ونزوئلا 

سرمايه گذاري داش��تيم، اما اين مدت هفت يا ۹ سال اين 
كارخانه ها نيمه تعطيل يا تعطيل بود و آنها را فعال كرديم.

وي افزود: در زمينه مواد معدني در كش��ورهاي امريكاي 
لاتين ذخاير خوبي موجود اس��ت كه قراردادهايي بسته 
شد. در حوزه دانش بنيان هم پنج قرارداد با بخش خصوصي 
بسته شد كه ارزش آن ۹۰ ميليون دلار بود. رييسي ادامه 
داد: با كوبا به دليل توانايي كه در حوزه زيست فناوري دارند 
كارگروهي فعال ش��د و يكي از بخش هاي مهم فعال شده 
همين بخش اس��ت. همچنين در تجارت زمينه ارتباطي 
خوبي وجود دارد و جمهوري اس��لامي بايد از آن استقبال 
كند. رييس جمهوري يادآور ش��د: در سفر به اندونزي هم 
گفتم اما مطلب من در برخي مراكز فهم نشد يا نخواستند 
كه فهم كنند و آن اينكه گفتم محصولات دانش بنيان ما بايد 
صادر شود. در دارو و تجهيزات پزشكي حرف اول را در منطقه 
مي زنيم و در جهان حرف براي گفتن داريم و صادرات اين 
تجهيزات ساخت ايران به هر نقطه از جهان افتخار ماست. 
وي تاكيد كرد: در نيروگاه سازي هم شركت مپنا كارهاي 

خوبي انجام دادند و محصولات ارزشمند و قابل  ارايه داريم از 
جمله توربين هاي مان كه نه تنها قابل رقابت است بلكه برخي 
مواردش بالاتر از استاندارد جهاني است. در امريكاي لاتين ما 
براي اينها مشتري داريم و آنها نيروگاه مي خواهند و مي توانيم 
با نيروهاي فني مهندس��ي خودمان كار نيروگاه سازي را 
در آنجا دنبال كنيم. رييس��ي اظهار كرد: ما براي كارهاي 
پيش��ينان هم ارزش قائليم، اما در برخي موارد دچار وقفه 
شديم كه اين امر به ما خسارت زد. رييس جمهوري با اشاره 
به ديدارهايش با روساي جمهوري اين كشورها و بازرگانان 
يادآور شد: همچنين با جوانان ونزوئلايي ديداري داشتم كه 
به شدت به انقلاب اسلامي علاقه مند بودند و به شاخصه هاي 
نظم كنوني جهاني كه معتقديم ناعادلانه است و چشم انداز 
نظم نوين جهاني هم اشاراتي انجام شد. وي افزود: انتظارم از 
همكاران خودم اين است كه اين سفر براي همه ما مسووليت 
دارد تا به صورت جدي تفاهم ها و توافق ها اجرايي شود. مردم 
بدانند هر مسافرت و گامي كه برمي داريم با نگاه به منافع ملي 

و منافع اقتصادي كشور است.

سخنگوي وزارت خارجه امريكا اعلام كرد كه واشنگتن به 
تعامل ديپلماتيك براي پيگيري همه اهدافش در ارتباط 
با ايران در هماهنگي كامل با متحدان و شركاي خود ادامه 
مي دهد. متيو ميلر، سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا روز 
پنجشنبه به وقت محلي در جمع خبرنگاران در واشنگتن 
در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه آيا تحركي در زمينه 
نگراني هاي مشترك امريكا و ايران وجود دارد؟ بدون در نظر 
گرفتن نقش كشورش در ايجاد تنش در منطقه و همچنين 
خروج يك جانبه امريكا از برجام و نقض تعهدات آنها گفت 
كه ما مي خواهيم اول، ايران گامهايي براي كاهش تنش 
بردارد كه البته اين اقدامات ش��امل محدود كردن )مهار( 
برنامه هسته اي اي اين كشور مي شود. دوم اينكه از ايران 
مي خواهيم كه آنچ��ه اقدامات بي ثبات كننده در منطقه 

مي خواند را متوقف كند.
وي در حالي كه مقام��ات ايران مكررا اعلام كرده اند كه ما 
در جنگ روس��يه و اوكراين هيچ طرف جنگ قرار نداريم 
از ايران خواست آن چه حمايت اين كشور از جنگ روسيه 

عليه اوكراين مي خواند را متوقف كند.
بر اساس گزارش العالم، سخنگوي وزارت خارجه امريكا 
همچنين گفت كه ايران بايد امريكايي هايي را كه به ادعاي 
وي به صورت غيرقانوني و به عنوان اهرم سياسي زنداني 

كرده را آزاد كند.
ميلر در ادامه تصريح ك��رد: ما به تعامل ديپلماتيك براي 

پيگيري همه اي��ن اهداف در هماهنگي كامل با متحدان 
و ش��ركاي خود ادامه مي دهيم. اين مق��ام وزارت خارجه 
دولت بايدن همچنين گفت: اما در مورد برنامه هسته اي 
ايران، همانطور كه گفتم هنوز هي��چ توافقي وجود ندارد 
و گزارش ها در خصوص توافق موقت درس��ت نيس��ت. 
سخنگوي وزارت خارجه امريكا با بيان اينكه هنوز توافقي 
با ايران در خصوص آزادي امريكايي ها وجود ندارد، تصريح 
كرد: امريكا به اس��تفاده از تمام ابزار موجود خود از جمله 
ديپلماسي براي پيشبرد اهداف خود ادامه خواهد داد اما 
هنوز به نقطه اي نرسيده ايم كه بتوانم اعلام كنم. ميلر در 
واكنش به اظهارات وزيرخارجه عمان نيز مبني بر اينكه 
اي��ران و امريكا به نهايي كردن توافق براي تبادل زندانيان 
نزديك و در حال بررسي جزييات اين توافق هستند، گفت 
كه نمي خواه��د در خص��وص گفت وگوهاي خصوصي 
ديپلماتيك اظهارنظر كند اما بازگرداندن امريكايي هايي 
كه به ادعاي وي به صورت »غيرقانوني« بازداشت شده اند، 
همچنان هدف رييس جمهور، وزير خارجه و همه كاركنان 
وزارت خارجه امريكا اس��ت تا آنها را ب��ه خانه برگردانند. 
س��خنگوي وزارت خارجه امريكا در پاسخ به سوال مبني 
بر اينكه چگونه از غني سازي ۹۰ درصدي اورانيوم در ايران 
جلوگيري مي كنيد، گفت: جلوگيري از دس��تيابي ايران 
به س��لاح هس��ته اي همچنان يك اولويت اصلي ماست. 
ما همچنان معتقديم كه ديپلماس��ي بهتري��ن راه براي 

دس��تيابي به اين هدف اس��ت. وي ادامه داد: دولت قبلي 
امريكا متاس��فانه برجام را ترك كرد. پي��ش از آن برنامه 
هسته اي ايران محدود و كنترل شده بود. ما سعي كرده ايم 
از طريق ديپلماس��ي تلاش هاي ايران براي دستيابي به 
سلاح هسته اي را محدود كنيم. اما همچنين به صراحت 
اعلام كرده ايم كه همه گزينه ها روي ميز باقي مي مانند. 
سخنگوي وزارت خارجه امريكا در پاسخ به سوال خبرنگار 
كه مجدد پرسيد اما ايران به سوي غني سازي ۹۰ درصد در 
حركت است، چطور مي خواهيد جلوي آن را بگيريد؟ تاكيد 
كرد: ما معتقديم ديپلماسي اولين گزينه است اما همانطور 
كه گفتم گزينه ه��اي ديگر را نيز در اختيار داريم. ميلر در 
پاس��خ به س��والي در خصوص تجمع گروهي از مخالفان 
جمهوري اسلامي ايران در خارج از وزارت خارجه امريكا 
براي س��يزدهمين روز متوالي و اينكه آيا آنتوني بلينكن 
وزير خارجه امريكا با آنها ديدار خواهد داشت، گفت: همه 
ما كه در وزارت خارجه امريكا كار مي كنيم آنها را مشاهده 
كرده ايم. سخنگوي وزارت خارجه امريكا با بيان اينكه يكي 
از مقامات وزارت خارجه در چند روز گذشته با آنها صحبت 
كرده است، گفت كه ما به ارتباط با آنها هر زمان كه مناسب 
باشد ادامه خواهيم داد اما وزير خارجه امريكا فعلا برنامه اي 
ب��راي ديدار با اين افراد ندارد. اي��ران پس از امضاي برجام 
در سال ۱۳۹۴ با هدف لغو تحريم هاي ظالمانه، به عنوان 
كشوري مسووليت پذير، تعهدات خود را بدون عيب و نقص 

اجرا كرد و اين مساله در ۱۶ گزارش آژانس بين المللي انرژي 
اتمي مورد تاييد قرار گرفت. اما پس از ورود دونالد ترامپ به 
كاخ سفيد در ژانويه ۲۰۱۷ )دي ماه ۱۳۹۵( و پس از چند 
اقدام مقدماتي، نهايتاً با اتخاذ مواضع مغاير با مفاد برجام، با 
خروج يكجانبه و غيرقانوني امريكا از آن در ۱۸ ارديبهشت 
۱۳۹۷ )۸ مه ۲۰۱۸(، در دو مرحله تحريم هاي ثانويه آن 

عليه ايران بازگردانده شد.
اجراي نامتوازنِ اين توافق از يك طرف و فشارهاي ناشي از 
اعمال و تشديد تحريم هاي يكجانبه امريكا از طرف ديگر، 
باعث شد تا يكسال پس از خروج امريكا از برجام، نهايتاً در 
تاريخ ۱۸ ارديبهش��ت ۱۳۹۸ )۸ مه ۲۰۱۹( شوراي عالي 
امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران تصميماتي در راستاي 
متوقف كردن گام به گام اجراي اقدامات داوطلبانه تعهدات 
هس��ته اي با اعطاي فرصت هاي ۶۰ روزه به ديپلماسي، 

اتخاذ كند.
ايران تا يك س��ال پس از خروج امريكا از برجام به تمامي 
تعهداتش ذيل اين توافق عمل كرد تا به كشورهاي اروپايي 
كه وعده مي دادند آثار خروج واشنگتن از توافق را جبران 
مي كنند، فرصت دهد تا براي تحقق اين وعده تلاش كنند. 
اما با توجه به اينكه كشورهاي اروپايي به وعده هايشان عمل 
نكرده اند، در چند گام تعهداتش ذيل برجام را كاهش داد. 
كاهش تعهدات ايران بر اساس مفاد توافق هسته اي برجام 

صورت گرفت.

جزيياتكارنامهتجاريمثبتايرانو
قطرنشانميدهد

بررسي آمارهاي رسمي منتشر شده نشان مي دهد كه 
رشد چشمگيري در تجارت بين كشورهاي ايران و قطر 
در سال گذشته اتفاق افتاده است كه اين بار واردات بار 
اين رشد را به دوش كشيده و با جهش شديدي نسبت 
به سال ۱۴۰۰ مواجه ش��ده است. بر اساس آمارهاي 
منتشر شده از سوي گمرك جمهوري اسلامي ايران، 
تجارت بين ايران و قطر در س��ال گذش��ته رشد قابل 
توجهي نسبت به س��ال ۱۴۰۰ پيدا كرده و با افزايش 
۴۶ درصدي از نظر دلاري، رش��د ۷۷ درصدي از نظر 
ريالي مواجه شده اما از نظر وزني كاهش ۱۴ درصدي 

را تجربه كرده است.
به گزارش ايسنا، اين رشد در مبادلات تجاري ايران و 
قطر ناشي از افزايش واردات كالا از اين كشور حاشيه 
خليج فارس به كشورمان بوده است چرا كه صادرات 
ايران در سال گذشته به قطر از نظر وزني و ارزش دلاري 
با كاهش نسبي مواجه شده اما اين واردكنندگان ايراني 
و تاجران قطري بوده اند كه آمار واردات ايران از قطر را با 

افزايش ۸۱۶ درصدي رو به رو كرده اند.
نگاهي به تجارت دو كش��ور نش��ان مي دهد ايران در 
س��ال گذش��ته با صادرات بيش از ۱۲۴ ميليون دلار 
محصولات مختلف به قطر، اين ش��ريك تجاري را با 
سه پله س��قوط تا رتبه بيست و نهم تنزل داده است و 
نسبت به سال ۱۴۰۰ كاهش ۱۶ درصدي از نظر وزني 
و افت هفت درصدي از نظر ارزش دلاري داشته است.

اين در حالي است كه واردات ايران از همين كشور در 
سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با افزايش شديدي 

مواجه بوده است.
آمارها نش��ان مي دهد كه ايران در سال ۱۴۰۰ تنها 
حدود ۹ ميلي��ون دلار كالاي مختل��ف از قطر وارد 
كرده بود و اين كشور ۶۶امين كشور فروشنده به ايران 
لقب گرفته بود اما در س��ال جاري با واردات بيش از 
۸۳ ميليون دلار به رتبه ۳۷ در ميان شركاي تجاري 
ايران صعود كرد. نگاهي به آمارهاي واردات قطر به 
ايران در سال گذشته، نشان از رشد ۹۰۹ درصدي از 
نظر وزني، افزايش ۸۱۶ درصدي از نظر ارزش دلاري 
و رشد ۵۲۴۲ درصدي از حيث ارزش ريالي نسبت 
به سال ۱۴۰۰ دارد. بررسي جزييات صادرات ايران 
به قطر نش��ان مي دهد كه گوجه فرنگي گلخانه اي 
تازه يا سرد كرده در رتبه نخست كالاهاي صادر شده 
به قطر قرار گرفته و سهم بيش از ۱۴ درصدي را در 
اين فهرس��ت بلند بالا دارد. پس از آن هندوانه تازه 
دومين محصول صادراتي به قطر اس��ت كه تاجران 
اين كشور براي خريد آن بيش از شش ميليون دلار 
هزينه كرده اند. البته زعفران در بسته بندي بيشتر از 
۳۰ گرم نيز در رتبه سوم، سيمان سفيد و... نيز در اين 
جدول جزو عمده كالاهاي صادراتي به قطر هستند. 
واردات ايران از قطر با جهش شديدي مواجه شده و 
از ۹ ميليون دلار در سال ۱۴۰۰ به حدود ۸۴ ميليون 
دلار در سال گذشته رسيد. »خميرچوب شيميايي، 
آماده شده يا س��ود يا با س��ولفات، غير ازخميرها ا 
ز درجه حل ش��ونده، نيمه سفيدش��ده تيره كاج« 
نخس��تين كالاي وارداتي است كه براي ايران بيش 
از ۳۷ ميليون دلار خرج برداش��ته و ۴۴.۷۸ درصد 
واردات قطر به كشورمان را شامل مي شود. بعد از آن 
»پودر جاذب وپليمرهاي اكريليك جامد« است كه با 
ارزشي بالغ بر ۲۱ ميليون دلار و سهم ۲۵.۷۵درصدي 
دومين رتبه را به خود اختصاص مي دهد. »ماشين 
آلات و دستگاه ها براي تكميل كردن كاغذ يا مقوا«، 
»اجزاء و قطعات مدارهاي مجتمع شده )اي سي ها( 
الكترونيك«، »اج��زاء و قطعات قوه ها و باطري ها« 
و غيره ديگر كالاي خريداري ش��ده تج��ار ايراني از 
همتايان قطري در سال گذشته است كه در رتبه هاي 

بعدي قرار گرفته است. 

رشد نجومي واردات از دوحه

مخبربهوزيراقتصاددستورداد

معاون اول رييس جمهور در جلسه هيات دولت از 
وزير اقتصاد خواست ظرف يك ماه مسائل گمركات 
كشور را سامان دهي كند. محمد مخبر معاون اول 
رييس جمهور در جلسه هيات دولت با اشاره به سفر 
آيت الله سيد ابراهيم رييسي به كشورهاي ونزوئلا 
و نيكاراگوئه و اس��تقبال كم نظير از رييس جمهور 
كشورمان در اين س��فرها، گفت: امروز ديپلماسي 
دولت مردمي س��يزدهم و راهب��رد رييس جمهور 
در توس��عه همكاري و تعامل سازنده با كشورهاي 
مختلف به نتيجه رس��يده و به وضوح شاهد اقتدار 

جمهوري اسلامي ايران هستيم.
معاون اول رييس جمهور همچنين با تاكيد بر لزوم 
تمركز دس��تگاه ديپلماسي بر توسعه همكاريهاي 
اقتصادي به ويژه با كشورهاي آفريقايي، خاطرنشان 
كرد: س��فرا و كاركن��ان نمايندگي هاي جمهوري 
اسلامي بايد تمركز جدي تري در حوزه اقتصادي 
داشته باشند و بسترهاي لازم را براي ارتقاء سطح 

همكاريهاي ايران با كشورهاي ديگر فراهم كنند.
مخب��ر از رأي اعتماد نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي به علي آبادي وزير صمت نيز قدرداني كرد و 
افزود: هرچه اعضاي د ولت تعامل و نشست هاي خود 
را با نمايندگان مجلس بيشتر كنند، هماهنگي ها 
افزايش يافته و ش��اهد پيش��برد هرچه بهتر امور 

خواهيم بود.
معاون اول رييس جمهور همچنين با اشاره به برخي 
مسائل و مشكلات در گمركات كشور كه منجر به 
عدم ترخيص برخي اقلام و كالاها شده، وزير امور 
اقتص��ادي و دارايي را مكلف كرد در اس��رع وقت از 
گمركات و س��ازمان اموال تمليكي بازديد داشته 
باشد و حداكثر ظرف مدت يكماه تدابير و تصميمات 
لازم را براي حل و فصل مش��كلات و نارسايي هاي 

گمرك اتخاذ كند.

ظرف يك ماه مسائل گمركات 
سامان دهي شود



گلناز پرتوي مهر|
مصرف ان��رژي عامل مهمي در تخريب محيط زيس��ت 
و تغيي��رات آب و هوايي در جهان اس��ت. به ويژه مصرف 
انرژي خانگي ب��ه ميزان قابل توجهي ب��ه مصرف انرژي 
كمك  مي كند. ب��ه عنوان مثال، بخ��ش خانگي بيش از 
يك چهارم مصرف انرژي و انتش��ار دي اكس��يد كربن در 
ايالات متحده را تش��كيل  مي دهد. مص��رف بالاي انرژي 
توس��ط خانوارها ناش��ي از عوامل مختلفي است و نياز به 
 كاهش مصرف انرژي در بخش خانگي و ارتقاي بهره وري
 ان��رژي منجر به اجراي سياس��ت هاي مختلفي از جمله 
افزايش تعرفه ها براي مشتركان پرمصرف و اصلاح يارانه هاي 
پنهان انرژي در اين بخش دارد. به گزارش خبرنگار »تعادل« 
تعرفه گذاري پلكان��ي پرمصرف ها )IBT( روش��ي براي 
قيمت گذاري ان��رژي براي افزايش قيمت هر واحد انرژي 
مصرفي با افزايش مصرف است. به طور كلي، تعرفه گذاري 
پلكاني براي ايجاد انگيزه براي مصرف كنندگان براي كاهش 
مصرف و صرفه جويي در انرژي اعمال  مي شود. تعرفه گذاري 
پلكاني در كشورهاي مختلف جهان براي كاهش مصرف 

انرژي خانوارها اعمال شده است.
بنابراين گزارش، تعرفه  گ��ذاري پلكاني براي مصرف بالا، 
خانوارها را تش��ويق  مي كند تا با افزايش قيمت هر واحد 
انرژي مصرفي، مصرف انرژي خ��ود را كاهش دهند. اين 
استراتژي موثر در نظر گرفته  مي شود زيرا خانوارهايي كه 
انرژي بيش��تري مصرف  مي كنند به ازاي هر واحد انرژي 
مصرف شده قيمت بيش��تري  مي پردازند. علاوه بر اين، 
خانوارها  مي توانند مصرف انرژي خود را با كاهش مصرف 

در ساعات اوج مصرف يا استفاده از وسايل كم مصرف تنظيم 
كنند. به عنوان مثال، در كره جنوبي، تعرفه گذاري پلكاني 
در سال 1988 اجرا شد كه منجر به كاهش 4.4 درصدي 
در اوج مصرف برق شد. به طور مشابه، در ژاپن، تعرفه گذاري 
پلكاني در سال 1979 اجرا ش��د كه منجر به كاهش 20 
درصدي در اوج تقاضاي برق در دو سال شد. يكي از مزاياي 
تعرفه گذاري پلكاني براي مصرف بالا اين است كه با افزايش 
هزينه مصرف انرژي م��ازاد، باعث افزايش كارايي و صرفه 
جويي در انرژي  مي شود. با انجام اين كار، خانوارها تشويق  

مي شوند تا شيوه هاي كارآمد انرژي را اتخاذ كنند كه آنها 
را قادر  مي سازد انرژي كمتري مصرف كنند. علاوه بر اين، 
تعرفه گذاري پلكاني باعث حركت به سمت الگوي بهينه 
مصرف نيز مي ش��ود، زيرا خانوارهايي كه انرژي بيشتري 
مصرف مي كنند، قيمت بيشتري به ازاي هر واحد انرژي 
مصرف شده مي پردازند. اين تضمين  مي كند كه خانوارهايي 
كه انرژي مازاد مصرف  مي كنند هزينه بيشتري براي انرژي 
مصرفي خود بپردازند و مجبورا به س��مت اصلاح مصرف 

خود و نزديك شدن به الگوي بهينه مصرف خواهند رفت.

يارانه هاي پنهان ان��رژي خانوارها را از اتخاذ ش��يوه هاي 
كارآمد انرژي منص��رف  مي كند و منجر به مصرف انرژي 
بيش��تر از حد لازم  مي شود. سازماندهي يارانه هاي انرژي 
پنهان در بخش خانوارها روشي موثر براي تشويق خانوارها 
به اتخاذ شيوه هاي كارآمد انرژي و كاهش مصرف انرژي 
است. از مزاياي ساماندهي يارانه هاي انرژي پنهان در بخش 
 خانگي از طريق تعرفه گ��ذاري پلكاني  مي توان به ارتقاي 

بهره وري انرژي و كاهش مصرف انرژي اشاره كرد.
اجراي تعرفه گ��ذاري پلكاني جهت كاه��ش و مديريت 
مص��رف مش��تركان پرمص��رف و همچني��ن اص��لا 
 يارانه ه��اي پنهان ان��رژي در بخ��ش خان��وار  مي تواند

 صرفه جويي اقتصادي براي توس��عه صنع��ت انرژي نيز 
ايج��اد كند. به عنوان مث��ال، افزايش به��ره وري انرژي و 
كاهش مصرف انرژي  مي تواند منجر به كاهش هزينه هاي 
انرژي براي خانوارها شود كه باعث صرفه جويي اقتصادي 
نيز  مي ش��ود. علاوه بر اين، كاهش مص��رف انرژي نياز به 
سرمايه گذاري در زيرساخت هاي انرژي را كاهش  مي دهد 
كه باعث صرفه جويي در هزينه ها براي دولت  مي شود. در 
كنار اين موضوع، اجراي تعرفه گذاري پلكاني و يارانه هاي 
پنهان انرژي  مي تواند بودجه اي براي توسعه انرژي ايجاد 
كند. به عنوان مثال، درآمدهاي ناشي از افزايش تعرفه ها 
را  مي توان براي سرمايه گذاري در منابع انرژي تجديدپذير 
استفاده كرد، در حالي كه يارانه هاي انرژي پنهان  مي تواند 
به س��مت برنامه هاي انرژي كارآمد هدايت شود. چنين 
سرمايه گذاري هايي  مي تواند منجر به ايجاد شغل و محرك 

شود.
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مديرعامل آبفاي تهران: 
قطعي آب ناشي از كمبود

منابع آبي در تهران نداريم
مديرعامل شركت آبفاي تهران گفت: در تهران 
قطعي آب ناشي از كمبود منابع آبي وجود ندارد 
و آب با بالاترين كيفيت استاندارد ملي در اختيار 

شهروندان قرار مي گيرد.
به گزارش تس��نيم، محسن اردكاني، مديرعامل 
شركت آب و فاضلاب استان تهران اظهار داشت: 
امسال سال خشكي بود، به طوري كه 44 درصد 
بارندگي نسبت به ميانگين بلندمدت كمتر ثبت 
شد، ولي ما خودمان را آماده كرده بوديم بهترين 

خدمت را به مردم استان تهران ارايه دهيم.
وي ادام��ه داد: در عي��ن ح��ال دچ��ار حادث��ه 
بي سابقه اي ش��ديم، كوه ريزش مي كند و بر اثر 
بارندگي و مسير جريان آب از سد كرج به سمت 
تهران كه 20 درصد آب ش��هر ته��ران را تامين 
مي كند مسدود شد، طبعا بايد 20 درصد آب شهر 
قطع مي شد، اما با اقداماتي كه انجام شد تاثيرات 

آن به چهار درصد شهر رسيد.
اردكاني افزود: مديريت كرديم تا در بعضي از نقاط 
كمبود فشار باش��د و طبقات هم كف آب داشته 
باشند، ولي بعد از مدت سه روز اين مسير باز شده 
و اكنون آب كاملا به سمت تصفيه خانه ها جريان 
دارد و عموم��ا ديگر قطعي آب ب��ه دليل كمبود 

منابع آبي نداريم.
وي ادام��ه دادك در بعض��ي از نق��اط ب��ه علت 
نوساناتي ممكن است كه مشكلاتي در تامين آب 
نقاط موضعي و خانه هاي موردي وجود داش��ته 
باش��د؛ راه اس��تعلام اين است كه مش��تركان با 
شماره 122 تماس بگيرند و همكاران ما موضوع 

را پيگيري كنند.
مديرعامل ش��ركت آبفاي ته��ران كه در بخش 
خبري نيمروز ش��بكه خبر س��خن مي گفت: در 
پاسخ به اين س��وال كه آيا قطعي آب اصلا وجود 
ن��دارد؟ گفت: قطعي آب ناش��ي از كمبود منابع 
آبي وجود ندارد، چراك��ه آب داريم، اما به دليل 
اينكه ش��بكه را براي 20 درص��د كمبود تجهيز 
كرده بوديم ممكن است نوساناتي در برخي نقاط 

مقطعي باشد.
وي تاكيد كرد: اكنون جريان آب از سد اميركبير 
به س��مت تصفيه خانه ها كاملا در جريان است و 
آب با بالاترين كيفيت استاندارد ملي در اختيار 

شهروندان قرار مي گيرد.
اردكاني تاكيد كرد: اين مس��اله به دليل ريزش 
سيل و ريزش توده هاي عظيم سنگي پايين دست 
س��د اميركبير بوده و در مس��ير جريان رودخانه 
رخ داده و تاسيسات سد اميركبير كوچك ترين 
آسيبي نديده است و اكنون اين مسير بازگشايي 

شده است.
مديرعامل ش��ركت آبفاي ته��ران اظهار كرد: به 
دليل محدوديت هاي ايجاد شده از مردم پوزش 
مي خواهيم و تقاضا داريم كه صرفه جويي كرده و 
كمك كنند كه در مدت كوتاه تري بتوانيم سامانه 

را به وضعيت برگردانيم.

»تعادل« گزارش مي دهد 

خودنمايي يارانه هاي پنهان انرژي خانوارها

مبادلات نفتي ايران و ونزوئلا در ۲۰ ماه گذشته به ۴ ميليارد دلار رسيد

توليدات صنعتي ايران  در نقشه جهاني

همكاري صنعت نف��ت ايران و ونزوئلا با ديپلماس��ي 
فع��ال وزارت نف��ت اي��ران و اقدام هاي ج��دي دولت 
سيزدهم افزايش داشته، به طوري كه حجم مبادلات 
در اين زمينه به 4 ميليارد دلار در طول 20 ماه گذشته 
رسيده است. به گزارش ايسنا، سفر رييس جمهوري به 
امريكاي لاتين را مي توان مهر تأييدي بر تفاهم نامه ها، 
قراردادها و مذاكراتي دانس��ت كه طي 20 ماه گذشته 
از س��وي مقام هاي مختلف دولت س��يزدهم از وزارت 
نفت، كشاورزي، صنعت و اقتصاد گرفته تا مقام هايي از 
شركت هاي بخش خصوصي امضا شده است. به نوعي 
مي توان گفت ابراهيم رييس��ي در سفر به اين منطقه 
قصد دارد جديت دولت سيزدهم براي توسعه روابط با 
كشورهاي فرامنطقه اي را نشان دهد. ايجاد بازار براي 
حضور فعال شركت هاي بخش خصوصي و نيمه دولتي 
در سرزمين هاي دور و حمايت از آنها و افزايش صادرات 
نفت و ميعانات و خدمات فني و مهندس��ي، همچنين 
كالا و تجهيزات نفتي را مي توان از جمله اهدافي دانست 
كه دولت از اي��ن ريل گذاري دنبال مي كند. س��رآمد 
اين جبهه فعال دولت س��يزدهم را مي توان با قطعيت 
وزارت نفت دانست. در واقع بخش عمده اي از تعاملات 
دولت سيزدهم در 20 ماه گذشته با دولت هاي منطقه 
امريكاي لاتين به ويژه ونزوئلا، به صادرات نفت، ميعانات 
گازي، صدور خدمات فني و مهندس��ي، صدور كالا و 
تجهيزات نفتي ايران، بازسازي، اورهال و افزايش ظرفيت 
مجتمع هاي پالايشي اختصاص يافته است. اين موضوع 
نشان مي دهد كه ظرفيت هاي ويژه صنعت نفت براي 
حضور در بازار پرسود امريكاي لاتين بسيار قابل توجه 
است. موضوعي كه پيمانكاران، سازندگان تجهيزات و 
شركت هاي دانش بنيان بايد به طور جدي مد نظر قرار 
دهند و از حمايت و فرصت ايجاد ش��ده از سوي دولت 
بهره بگيرند. اقدام هاي وزارت نفت در توسعه روابط با 
كش��ورهاي امريكاي لاتين را مي توان سد شكني اين 
وزارتخانه در مبحث ديپلماسي انرژي برشمرد. اقدامي 
كه مسير را براي ورود شركت هاي فعال در صنعت نفت 
ايران به ب��ازار بزرگ انرژي امريكاي لاتين هموار كرده 
است. اين مسير هموار در طي 20 ماه گذشته فعاليت 
دولت نتيجه بخش بوده است و شركت هاي خصوصي 
و نيمه دولتي ايران براي حضور در بازار بزرگ و سودآور 
ايجاد شده يك فرصت طلايي پيدا كرده اند؛ به گونه اي 

كه حجم مبادلات صنعت نف��ت ايران و ونزوئلا در اين 
مدت به حدود ۳ ميليارد و ۵00 تا 4 ميليارد دلار رسيده 
اس��ت كه پس از وقفه طولاني مدت، يك اتفاق بسيار 
بزرگ تلقي مي شود. اين مبادلات شامل صادرات نفت 
و ميعانات گازي، صدور خدمات فني و مهندسي، صدور 
كالا و تجهيزات نفتي، بازس��ازي، تعميرات دوره اي و 
افزايش ظرفيت مجتمع هاي پالايش��ي كشور ونزوئلا 
مي شود.  ورود به توسعه ميدان هاي نفت و گاز، توسعه 
پايانه هاي نفتي، اس��تفاده از ظرفيت پتروشيمي هاي 
موجود و بازسازي آن و شريك شدن در سود توليدات 
آنها از ديگر برنامه هاي وزارت نفت براي توسعه روابط 
با ونزوئلاست. اكنون با سفر اخير سيد ابراهيم رييسي، 
رييس جمهوري به امريكاي لاتين، حضور در صنعت 
پتروشيمي اين كش��ور مورد توجه و تمركز جدي قرار 
گرف��ت. ظرفيت نصب ش��ده پتروش��يمي در ونزوئلا 
12 ميلي��ون تن بوده كه تنها 2 ميلي��ون تن آن فعال 
اس��ت. اين ظرفي��ت را مي توان همچون يك اس��ب 
زين ش��ده براي س��رمايه گذاران ايران دانست. بخش 
خصوص��ي توانمند ايراني مي تواند ب��ا صدور خدمات 
فني، مهندسي، همچنين صادرات تجهيزات مورد نياز 
صنعت پتروشيمي امريكاي لاتين سود بسيار زيادي از 
اين مسير هموار شده نصيب خود و كشور كند. بازسازي 

و افزايش ظرفيت اين واحدهاي پتروشيمي مي تواند 
دست بخش خصوصي را براي ورود به بازار محصولات 
پتروشيمي در منطقه امريكاي لاتين نيز هموارتر كند. 
اين بدان معناست كه شركت هاي بخش خصوصي با 
توليد محصولات پتروشيمي از نفت و ميعانات صادر شده 
ايراني در پالايشگاه هاي ونزوئلا كه به دست شركت هاي 
ايراني نوسازي، بازسازي شده اند و توسعه يافته اند، ضمن 
فروش محصول در همان منطقه، افزون بر جلوگيري از 
اعمال هزينه هاي ناشي از جابه جايي محصول و افزايش 
بهره وري، مي توانند دست برتر را در تنظيم گري بازار 
محصولات پتروشيمي در منطقه امريكاي لاتين و در 
نتيجه بازارهاي منطقه امريكا، به دست آورند. از طرفي 
فشار آثار تحريمي را از ش��انه كشور بكاهند. عملكرد 
وزارت نفت در 20 ماه گذشته به وضوح نشان مي دهد 
كه دولت سيزدهم به جد حامي بخش خصوصي صنعت 
نفت ايران براي ورود به بازارهاي بين المللي است. وزارت 
نفت در طول اين دوره در امريكاي لاتين موانع پيش روي 
اين ش��ركت ها را برداشته است. اين اقدام با بازسازي و 
افزايش ظرفيت پالايشگاه ها، صادرات نفت و ميعانات و 
خدمات فني، مهندسي و تجهيزات نفتي دنبال مي شود 
و امروز مس��ير براي ش��ركت هاي خصوصي به منظور 
صادرات و كسب درآمد و بازاريابي و بازارسازي در اين 

منطقه كاملا هموار شده اس��ت. ونزوئلا كه نخستين 
مقصد روابط نفتي ايران با امريكاي لاتين بوده اس��ت، 
ظرفيت بس��يار خوبي در صنعت نفت دارد. اين كشور 
دارنده بيشترين ذخاير نفتي جهان است و مجتمع هاي 
پالايشي، پتروشيمي، تأسيسات انتقال گاز متعدد و ديگر 
تأسيسات نفتي مرتبط با صنعت نفت را در اختيار دارد. 
جداي از ونزوئلا، بازار منطقه امريكاي لاتين نيز بازاري 
بس��يار بزرگ و مطلوب براي ص��ادرات خدمات فني، 
مهندسي، تجهيزات، فرآورده هاي نفتي و محصولات 
پتروشيمي محسوب مي شود. همانطور كه كشورهاي 
همسايه ايران همچون تركيه حضور فعالي در اين بازار 
دارن��د، امروز بخش خصوصي ايران بايد با اس��تفاده از 
فرصت پيش آمده، در اين بازار مستعد به صورت فعال 

حضور يابد.
بين المللي ش��دن صنعت نفت همواره ي��ك آرزوي 
ديرينه در ايران بوده است. آرزويي كه شايد براي تحقق 
ملزومات آن هيچ وقت اقدام جدي انجام نش��ده بود. 
موضوع اس��تفاده از پالايشگاه هاي فراسرزميني كه از 
س��وي همه دارندگان ذخاير نفت و گاز به عنوان يك 
الزام دنبال مي شد، همواره در ايران مغفول مي ماند. اما 
اكنون شرايط متفاوت است. امضاي قرارداد ئي پي سي 
به منظور بازسازي پايانه صادراتي نفت »خوزه« ونزوئلا 
كه در واقع نخس��تين قرارداد از اين نوع از س��وي يك 
ش��ركت ايراني در خارج از ايران محس��وب مي شود، 
تجهيز تأسيس��ات انتقال گاز ونزوئلا به ابزار دقيق از 
سوي يك شركت دانش بنيان توانمند ايراني و قرارداد 
يك ش��ركت خصوصي نفتي ايراني براي بازس��ازي و 
افزايش ظرفيت يك مجتمع پتروشيمي در اين كشور 
نشانه هاي واضحي از حركت صنعت نفت ايران به  سمت 

بين المللي شدن است.
اين موضوع جز با حمايت، هدايت و راهبري وزارت نفت 
دولت سيزدهم ميسر نمي شد و شركت هاي خصوصي 
ايراني، باي��د قدر اين فرصت طلايي ب��راي حضور در 
بازارهاي جهاني را بدانند و از اين روابط مثبت و سازنده 
به صورت حداكثري بهره برداري كنند. اميد مي رود در 
سال هاي پيش رو شركت هاي خصوصي با درك شرايط 
و ظرفيت هاي ايجاد ش��ده براي توسعه نفوذ خود در 
منطقه امريكاي لاتين اقدام كنند و ضمن بهره برداري 
براي منافع خود، منافع كشور و مردم را نيز تأمين كنند.

 مصارف خاص )كد HS 870۵( منفي وبراي س��اير 
گروه هاي كالايي مثبت است.

گروه هاي كالايي موتورهاي پيستوني درون سوز تراكمي-
احتراقي )ديزل و نيمه ديزل( ]كد HS 8408[ و قطعات 
وسايل نقليه موتوري ]كد HS 8708[ بيشترين درجه 
پيچيدگي دارند.در اين ميان، هرچند درجه پيچيدگي 
اتومبيل س��واري، اتومبيل استيش��ن و كورس��ي ]كد 
HS 870۳[ برابر با قطعات وس��ايل نقليه موتوري ]كد 
HS 8708[ اس��ت ام��ا طي زمان از مي��زان پيچيدگي 
آن كاسته ش��د كه حاكي از فراگيرشدن توليد اتومبيل 
سواري، اتومبيل استيشن و كورسيبين تعداد بيشتري از 

كشورهاي جهان است.

  توصيه ها
1- بررسي وضعيت پيچيدگي صنعت توليد وسايل 

نقليه موتوري براي2۵ كش��ور عمده توليدكننده 
نش��ان مي دهد كه صنايع خودروسازي كشورهاي 
اسلواكي، مجارستان، مكزيك و ژاپن در رتبه هاي 
نخس��ت و در مقاب��ل اي��ران، روس��يه و چي��ن در 

پايين ترين رتبه قرار دارند.
2- تجزي��ه و تحلي��ل صنعت توليد وس��ايل نقليه 
موتوري در چارچوب رويك��رد پيچيدگي و فضاي 
محصول نش��ان مي دهد كه كشور آلمان در بيشتر 
گروه هاي كالايي بين 97 تا 100 درصد قابليت هاي 
مورد نياز ب��راي توليدمحص��ول را در اقتصاد ملي 
خود فراهم س��اخته اس��ت. همچنين در خصوص 
كش��ورهايي مانند امريكا، فرانسه، لهستان، ايتاليا، 
اس��پانيا، س��وئد و جمهوري چك ني��ز بيش از 70 
درصد از اين قابليت ها براي اغلب گروه هاي كالايي 
ايجاد شده است. در اين ميان، كشور چين با وجود 
حجم بالاي تولي��د براي اغل��ب گروه هاي كالايي 
توانسته اين قابليت ها را تا حدود ۵0 درصد فراهم 

كند. 
۳- در ميان 2۵ كش��ور برت��ر در توليد محصولات 
صنايع خودروس��ازي، پنج كش��ور هند، آفريقاي 
جنوبي، روس��يه، اندونزي و ايران كمترين قابليت 
براي توس��عه و صادرات محص��ولات اين صنعت را 

داشته و نامناسب ترين جايگاه مربوط به ايران است.
4- بيش��ترين قابليت ها براي توسعه صنعت توليد 
وس��ايل نقليه موتوري ايران به ترتيب براي تريلر و 
نيم-تريلر ]كد HS 8716[، وسايل نقليه موتوري 
ب��راي حمل و نقل كالا ]ك��د HS 8704[، قطعات 
وسايل نقليه موتوري ]كد HS 8708[، تراكتورها 
]كد HS 8701[ و بدنه وسايل نقليه موتوري ]كد 
HS 8707[ ايجاد ش��ده اس��ت. اما ب��راي اولويت 
اول )توليد تريل��ر و نيم-تريلر( تنه��ا 16 درصد از 
قابليت ه��ا و توانمندي هاي مورد نياز ايجاد ش��ده 
است، اين در حالي است كه براي اين گروه كالايي 
در كشورهاي پيشرو مانند آلمان، 9۵ درصد، كانادا، 
84درصد، امريكا 79 درصد، مكزيك 61 درصد از 
اين قابليت ها ايجاد ش��ده است. ميزان قابليت ها و 
توانمندي هاي ايجاد ش��ده در اي��ران براي توليد و 
صادرات ديگر گروه هاي كالايي كمتر اس��ت. نتايج 
بررسي ها نش��ان مي دهد كه در مورد وسايل نقليه 
موتوري براي حم��ل و نقل كالا 10 درصد، قطعات 
وسايل نقليه موتوري 9 درصد، بدنه وسايل نقليه و 
همچنين تراكتورها تنها ۵ درصد از اين قابليت ها و 

توانمندي ها ايجاد شده است.
۵- ايجاد قابليت ها و توانمندي هاي لازم براي توليد 

وسايل نقليه موتوري ايران نياز فراهم سازي شرايط 
در س��طح كلان كشور و همچنين در درون صنعت 

به شرح زير است: 
  ثبات نس��بي و پيش بيني پذير بودن متغيرهاي 

كلان اقتصادي
  ارتقاي امنيت سرمايه گذاري و كاهش ريسك

  ايجاد س��ازوكاري براي پوشش ريسك نوسانات 
نرخ ارز

  مديري��ت بازار س��رمايه در تامين مال��ي توليد و 
هدايت سرمايه ها به اين بخش توليدي

  ارتق��اي رقابت پذيري صنعت خ��ودرو مبتني بر 
توسعه فناوري هاي نوظهور و زيست بوم نوآوري باز

  توس��عه مت��وازن زنجي��ره ارزش ب��ا تمرك��ز بر 
حلقه هاي طراحي، خدمات مهندس��ي و تس��ت و 

آزمون هاي تخصصي
  تعميق ساخت داخل با اجراي نظام رتبه بندي و 

FSSشكل گيري تامين كنندگان
  تقويت جايگاه برند / برنده��اي ملي در بازارهاي 

ملي،  منطقه اي و بين المللي
  ايج��اد زمين��ه مناس��ب ب��راي هم پيون��دي با 
زنجيره ه��اي ارزش جهان��ي و منطق��ه اي و جلب 

مشاركت هاي بين المللي

ادامه از صفحه اول

تحليل

خبر

 نرخ كرايه ابرنفتكش ها
 افزايش يافت

با افزايش چش��مگير تع��داد محموله هاي نفت از 
خاورميانه كه بزرگ ترين منطقه صادركننده است، 
درآمد نفتكش هاي بزرگ، دومين رشد بزرگ روزانه 

در سه سال گذشته را ثبت كرد.
افزايش نرخ  كرايه نفتكش ها و محموله هاي نفت، 
غيرمنتظره بوده است زيرا چند كشور توليدكننده 
بزرگ از جمله عربس��تان سعودي، امارات متحده 
عربي و كويت متعهد شده اند توليد خود را كاهش 
دهند. اما اين شامل بشكه هايي كه در ذخاير خود 

داشته اند، نمي شود.
طبق آمار ب��ورس بالتيك، نرخ كرايه ابرنفتكش ها 
كه دو ميليون بش��كه نفت را از خاورميانه به چين 
حمل مي كنند، دوش��نبه هفته جاري، تقريبا 20 
هزار دلار در روز افزايش ياف��ت. براي دومين بار از 
سال 2020 است كه نرخ ها چنين افزايش بزرگي 

را تجربه مي كنند.
اين وضعيت علاوه بر اينكه معامله گران را غافلگير 
كرده، عوامل مثبت ديگر بازار نفت را هم تحت تاثير 
قرار داده اس��ت. بارش باران هاي موسمي در هند، 
باعث اختلال در بزرگ ترين بندر نفتي اين كشور 
شده اس��ت و احتمالا نفتكش ها آن طور كه انتظار 
مي رفت، ب��ه خليج فارس بر نخواهند گش��ت. در 
همين حال، تقاضاي قوي براي صادرات از امريكا و 
برزيل در ماه هاي اخير، باعث محدود شدن تعداد 

ابرنفتكش هاي موجود در خاورميانه شده است.
به گفته تحليلگران شركت كلاركسون سكيوريتيز 
)Clarksons Securities AS(، اظه��ارات 
كارگ��زاران، افزايش موج بارگي��ري محموله هاي 
نفت در خاورميان��ه در اواخر ژوئ��ن و محدوديت 
كش��تي هاي موجود را نش��ان مي دهد. با توجه به 
كاهش حجم محموله هاي نفت كه از جولای به بعد 
پيش بيني مي شود، بايد ديد كه روند صعودي نرخ 
كرايه ابرنفتكش ها چقدر طولاني خواهد بود، اما اين 
افزايش نرخ نشان مي دهد كه بازار ابرنفتكش ها تا 

چه حد دچار كمبود است.
عربس��تان سعودي متعهد شده اس��ت از جولای، 
توليد خود را به ميزان يك ميليون بش��كه در روز 

كاهش دهد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، هالور الِفسن، كارگزار 
نفتكش در ش��ركت فرني لي در لندن، در اين باره 
گفت: تعداد محموله هاي ثبت ش��ده در ماه جاري 
از خاورميانه، به بيش از 1۵0 محموله افزايش پيدا 
كرده اس��ت كه بالاترين تعداد در س��ال ميلادي 
جاري است. محموله هاي مورد نظر، محموله هاي 
تكي كرايه شده هس��تند و هزينه حمل كه تحت 
قرارداده��اي حمل و نقل بلندمدت س��ازماندهي 

مي شوند را پوشش نمي دهند.

صنايع همچنان نگران برق
نماينده س��ابق مجلس گفت: چند س��الي است 
كه مشكل ناترازي توليد و مصرف برق را داريم و 

بيشتر فشار نيز به صنايع وارد شده است.
علي بختيار در گفت وگو ب��ا ايلنا، درباره ناترازي 
توليد و مصرف برق در كشور اظهار داشت: چند 
س��الي است كه مش��كل ناترازي توليد و مصرف 
برق را داريم و بيش��تر فش��ار نيز به صنايع وارد 
ش��ده به طوري كه صنايع علاوه بر اينكه با ركود 
مواجهند با چالش جديدي به نام كمبود برق نيز 

دست و پنجه نرم مي كنند.
وي ب��ا تاكيد ب��ر اينك��ه باي��د ب��راي قطعي و 
خاموشي هاي اجباري راهكاري انديشيده شود، 
گفت: اگر بخواهيم عملياتي بحث كنيم اينكه بايد 
بخش بخار نيروگاه سيكل تركيبي را هرچه زودتر 

تامين مالي و تكميل كرده و وارد مدار كنيم.
نماينده س��ابق مجلس تصريح ك��رد: در زمينه 
تجديدپذيره��ا هم س��رمايه گذاري هايي انجام 
ش��د ولي هركدام مشكلاتي داشته اند، برخي در 
زمينه اتصال به شبكه دچار مشكل شدند، برخي 
به مش��كلات تامين مال��ي برخوردند و برخي به 
دليل غير اقتصادي بودن اين نيروگاه ها و نداشتن 

صرفه دچار مشكل شدند.
وي تاكيد كرد: همه بخش هاي دولت بايد براي 
حل اين مش��كلات كمك كنند. وزارت اقتصاد، 
بانك مرك��زي و وزارت صم��ت در كنار وزارت 
نيرو راهكاری پيدا كنند و البته مهم ترين راهكار 
بحث قيمت است، از سوي ديگر سازمان برنامه 
و بودج��ه ني��ز تخصيص هاي مناس��بي در نظر 
بگيرد، راهكار سوم نيروگاه هاي كوچك و توليد 

پراكنده است.
 در ش��رايط پي��ك مي توان از اي��ن نيروگاه هاي 
كوچك استفاده كرد و به شبكه متصل شوند حتي 
براي دوران بعد از پيك هم به شبكه متصل و برق 

بفروشند و اين به نفع كشور است.
 بختيار خاطرنش��ان كرد: اح��داث و توليد برق 
خودتامين توسط صنايع نيز ازديگر راهكارهاست 
كه اكنون نيز در دس��تور كار قرار گرفته و بايد با 
جديت بيشتر و در سطح گسترده تري در دستور 

كار قرار گيرد.
وي مديري��ت مص��رف و جلوگي��ري از تلف��ات 
و همچني��ن جايگزي��ن گ��ردن نيروگاه هاي با 
راندمان بالا ب��ا اولويت نيروگاه ه��اي كوچك و 
توليدپراكنده و همچنين جديت بيشتر در توليد 
برق تجديدپذير را ازديگر راهكارها براي عبور از 

چالش ناترازي برق برشمرد.

قيمت نفت تحت تاثير
انتشار آمار اقتصادي چين

قيمت نف��ت پس از ريزش��ي كه تجربه ك��رد، در 
معاملات چند روز گذش��ته تحت تاثير انتشار آمار 
اقتصادي ضعيف ت��ر از حد مطل��وب در چين كه 
نگراني ها نسبت به ضعيف شدن تقاضا براي سوخت 

را تجديد كرد، به روند كاهشي ادامه داد.
بهاي معاملات نفت برنت با 21 س��نت معادل 0.۳ 
درصد كاهش، به 72 دلار و 99 سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با 20 سنت معادل 0.۳ درصد كاهش، به 68 

دلار و هفت سنت در هر بشكه رسيد.
پس از اينك��ه بانك مركزي امريكا پيش بيني كرد 
افزايش بيشتر نرخ هاي بهره در سال ميلادي جاري 
ضروري اس��ت و نگراني ها نسبت به نرخ هاي بهره 
بالاتر را برانگيخت كه باعث كندي اقتصادي و تقاضا 
براي نفت مي شود، هر دو شاخص روز چهارشنبه 
1.۵ درصد سقوط كردند. آماري كه روز پنجشنبه 
در چين منتشر ش��د و از ضعيف شدن روند بهبود 
اقتصاد اين كشور حكايت داشت، نگراني ها پيرامون 

وضعيت تقاضا براي سوخت را تخفيف نداد.
پريانكا ساچدوا، تحليلگر ش��ركت فيليپ نووا در 
اين ب��اره گفت: آم��ار اقتصادي تي��ره چين، روي 
قيمت هاي نفت س��نگيني ك��رد. رون��د احياي 
اقتصادي پساكرونايي چين، ناهموار بوده و وضعيت 
 اقتصادي ملايم چين در سه ماهه نخست، كاملا با 
پيش بيني ها از اثرگذاري چين در رش��د تقاضاي 

جهاني براي نفت، فاصله داشته است.
در يك سيگنال منفي ديگر براي قيمت نفت، آمار 
اداره اطلاعات انرژي امريكا نشان داد ذخاير نفت اين 
كشور در هفته منتهي به 9 ژوئن، به ميزان 9 ميليون 
بشكه رشد كرده است. اين آمار برخلاف پيش بيني 
تحليلگران در نظرسنجي رويترز از كاهش ذخاير 
نفت به ميزان ۵00 هزار بشكه بود. ذخاير بنزين و 
ديزل امريكا هم بيش از حد انتظار، افزايش پيدا كرد.

بر اساس گزارش رويترز، عامل ديگري كه به التهاب 
بازار اضافه خواهد كرد، افزايش هزينه استقراض از 
سوي بانك مركزي اروپا در نشست سياست گذاري 

روي جاري اين بانك مركزي خواهد بود.



ش��اخص كل بازار س��رمايه در هفته چهارم خرداد روند 
اصلاحي داشت و زيان بس��يار زيادي به سرمايه گذاران 
تحميل كرد؛ شاخص كل بورس تنها يك در هفته بيش 
از 4 درص��د افت كرد و تنها با چند صدم درصد به ريزش 
تاريخي خود نرسيد. در اين هفته تمامي بازارها به جز سكه 
روند اصلاحي داشت و بازار خودرو در يك هفته 5.9 درصد 
افت داشت كه اين افت در مقايسه  با هفته هاي اخير اين 

بازار رقم بسيار بزرگي است.
قيمت دلار در هفته اخير 1.7 درصد افت كرد و اين كاهش 
قيمت دلار ناشي از سيگنال هاي مثبت برجامي بود. هفته 
اخير صحبت هاي زيادي درخصوص احياي برجام شد و 
به هفته واسطه دلار بازار آزاد از قيمت 51 هزار تومان به 
46 هزار تومان رسيد؛ اما در ميانه مسير تاثيرگذاري اخبار 
مثبت تا حدود زيادي كاهش يافت و در پايان معاملات 
هفتگي قيمت دلار به ميانه كانال 48 هزارتوماني رسيد. 
كاهش قيمت دلار بازار آزاد يك احساس ترسي در ساير 
بازارها به وجود آورد و باعث ش��د برخي از سهامداران با 

احتياط بيشتري در بازار معامله كنند.
درست اس��ت صنايع بازار سرمايه با قيمت دلار نيمايي 
معامله مي كنند اما كاهش قيمت دلار بازار آزاد مي تواند 
به صورت هيجاني روي بازار سهام و جهت دهي معاملات 
تاثير بگذارد. بررسي ها نش��ان مي دهد كه بازار سرمايه 
اكنون ارزندگي كافي را دارد اما ممكن اس��ت به واسطه 
دخالت هاي مس��وولان، افزايش قيمتگذاري دستوري 
و اخبار سياس��ي تا حدود زيادي تغيير مسيردهد. نكته 
قابل توجه اينجاس��ت كه بازار سرمايه با شرايط كنوني 
همچنان ارزنده است و نبايد سهامداران نگران ارزندگي و 
سرمايه گذاري باشند و در اين بازار در بلندمدت سوددهي 

خوبي براي سهامداران خواهد داشت.

   عوامل تاثيرگذار روي بورس
به گفت��ه نويد خاندوزي، متاس��فانه دخال��ت دولت در 
بازار س��رمايه را نمي توان مردود دانست. اسم اين كار را 
دستكاري نمي گذارم اما دولت در تنها بازاري كه مي تواند 
با قدرت، قاطعيت و خشونت رفتار كند، به نظر بازار سرمايه 
است. از بيرون و از سوي افراد غيرمتخصص مشورت هاي 
غيرمنطقي داده شده و روند بازار تحت تاثير قرار مي گيرد. 
احتمال تك��رار اين موض��وع در آينده نيز وج��ود دارد. 
همچنان تصميمات عجيب و غريب دولت همانند قطعي 
برق صنايع را مهم ترين ريسك بازار سرمايه و سهامداران 
مي بينم. در مقابل توافق هسته اي را مي توان يك فرصت 
خوب براي بازار سرمايه و شركت هاي بورسي تلقي كرد.

   بازار در هفته اي كه گذشت
نگاهي به تابلو معاملات، شايد اين طور به نظر برسد كه 
فعلا نمادهاي بزرگ بازار در حال افت هستند و نمادهاي 
كوچك، رشد مي كنند. اما بررسي وضعيت شاخص ها طي 

معاملات اين هفته نشان مي دهد چنين چيزي نيست.
در حال حاضر هم نمادهاي بزرگ بازار افت مي كنند هم 
نمادهاي كوچك. اما تفاوت��ي كه بين نمادهاي بزرگ و 
كوچك وجود دارد اين است كه نمادهاي بزرگ، افت هاي 
كوچك دارن��د و نمادهاي كوچك، افت ها و رش��دهاي 
بزرگ دارند. ط��ي اين هفته، با وجود افت ش��اخص ها، 
بسياري از نمادهاي كوچك بازار صف خريد داشتند. اما 
وضعيت شاخص هم وزن نشان مي دهد كه اين شاخص 
به اندازه شاخص كل افت كرده كه نشان دهنده تعادل در 

كل بازار است.
اين هفته در 5 روز معاملاتي، ش��اخص كل بورس 106 
هزار واحد، معادل 4.65 درصد افت كرد. شاخص هم وزن 
35 هزار واحد معادل 4.54 درصد افت داشت. شاخص 

فرابورس نيز 969 واحد معادل 3.35 درصد كاهش يافت. 
اتفاقي كه در اين هفته رخ داد، افت هاي بزرگ و رشدهاي 
كوچك بود. به عبارتي وقتي بازار دس��ت فروش��ندگان 
مي افتد، آنها به شدت قيمت ها را پايين مي كشند اما وقتي 
بازار دست خريداران مي افتد، آنها قدرت زيادي براي بالا 

بردن قيمت ها ندارند.
بر اساس آمار اقتصادنيوز، ارزش معاملات خرد بازار سهام 
در اين هفته نسبت به هفته گذشته تغيير خيلي ويژه اي 
نداش��ت. تنها در يك روز شاهد رش��د ارزش معاملات 
بوديم كه آن روز هم يك اس��تثنا بود.اي��ن هفته در روز 
دوش��نبه ارزش معاملات خرد به 9400 ميليارد تومان 
رسيد كه بالاترين رقم ثبت شده طي 5 روز معاملاتي بود. 
پايين ترين رقم معاملات هم روز سه شنبه با عدد 6400 
ميليارد تومان ثبت شد. در روزهاي شنبه و يكشنبه هم 
رقم معام��لات خرد به ترتي��ب 7600 و 6900 ميليارد 
تومان بود. روز چهارشنبه نيز حدود 7 هزار ميليارد تومان 
معامله در بازار انجام ش��د. در 5 روز معاملاتي اين هفته 

تنها يك روز ورود پول اتف��اق افتاد و در 4 روز معاملاتي 
ش��اهد خروج پول حقيقي ها از ب��ازار بوديم.تنها در روز 
چهارشنبه بود كه حقيقي ها حدود 200 ميليارد تومان 
پول جديد وارد بورس كردند. اما در ساير روزها، اين دسته 

از سرمايه گذاران در حال نقد كردن سهام خود بودند.
روز ش��نبه با خروج 1600 ميليارد تومان پ��ول از بازار، 
بزرگ ترين رقم خروج پول اين هفته ثبت شد. دوشنبه 
هم 1100 ميليارد تومان پول ديگر از بازار خارج شد. طي 
روزهاي يكشنبه و س��ه شنبه نيز به ترتيب 320 و 120 
ميليارد تومان پول از بازار بيرون رفت.ش��اخص قدرت 
خريداران حقيقي در اين هفته اكثرا زير عدد يك بود. طي 
روزهاي ش��نبه، دوشنبه و سه شنبه، اين شاخص اعداد 
0.86، 0.78 و 0.89 را ثبت كرد. اما در روز يكشنبه اين 
شاخص به عدد 1.55 رسيد كه بزرگ ترين رقم در طول 
هفته بود. روز چهارش��نبه هم شاخص قدرت خريداران 
حقيقي عدد 1.02 را ثبت كرد كه نش��ان دهنده تعادل 

نسبي در سمت عرضه و تقاضا از جانب حقيقي ها است.
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چه خبر از كدال؟
اكوايران| بانك س��رمايه در گ��زارش 12 ماهه 
منتهي به اس��فند به زيان خالص 8079 ميليارد 
توماني دست پيدا كرده كه نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 11 درصد كاهش داشته است. بانك 
س��رمايه در گزارش 12 ماهه منتهي به اسفند، به 
زيان خالص 8079 ميليارد توماني دست پيدا كرده 
كه نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 11 درصد 
كاهش داشته است. همچنين بانك در مجموع مبلغ 
2222 ميليارد تومان درآمد عملياتي شناس��ايي 
كرده كه با افت 21 درصدي نسبت به دوره مشابه 

قبل همراه شده است.
ش��ركت پتروش��يمي پارس نيز در 12 ماهه سود 
خالص 14 هزار و 523 ميلي��ارد توماني را محقق 
كرده كه نسبت به دوره مشابه سال گذشته با افت 9 

درصدي همراه شده است.
شركت پتروشيمي غدير هم از كاهش 12 درصدي 
سود خالص در 12 ماهه منتهي به اسفند ماه نسبت 
به دوره مشابه سال قبل خبر داد كه اين سود خالص 

معادل 1424 ميليارد تومان بوده است.
اما شركت سيمان اردستان در گزارش منتشر شده 
صورت هاي مالي 12ماهه منتهي به اس��فندماه از 
افزايش سود خالص 140 درصدي خود نسبت به 
دوره مشابه س��ال قبل خبر داده است. اين شركت 
سود خالصي معادل 424 ميليارد تومان را شناسايي 
كرده است. شركت پتروشيمي آبادان )شپترو( در 
خصوص دلايل زيان دهي و شركت نسبت به دوره 
مش��ابه قبل به طور مفصل توضي��ح داد. برخي از 
مهم ترين دلايل را ناشي از افزايش هزينه ها و كاهش 
نرخ فروش، افزايش هزينه گاز مصرفي و هزينه برق، 
افزايش نرخ خوراك دريافتي از پالايش نفت آبادان 
دانسته است. شركت س��رمايه گذاري توكا فولاد 
صورت هاي مالي ش��ركت فولاد تاراز چهارمحال 
از ش��ركت هاي وابسته را منتش��ر كرده است. اين 
شركت در س��ال 1401 سود خالصي معادل 227 
ميليارد تومان شناسايي كرده است. شركت دارويي 
آرايشي بهداشتي آريان كيميا تك دلايل تغييرات 
بيش از 30 درصدي س��ود عملياتي س��ال 1402 
نسبت به س��ال قبل را ناشي از اثر افزايش مقداري 
ف��روش و تغييرات در تركي��ب فروش محصولات 
اعلام كرده اس��ت. شركت بازرس��ي فني و كنترل 
خوردگ��ي تكين كوي با نماد رتكو با پتروش��يمي 
هرمز قرارداد انجام خدمات بازرسي فني ساخت و 
نهايي تجهيزات منعقد كرد. شركت سرمايه گذاري 
گروه مالي سپهر صادرات نيز اعلام كرده به دليل عدم 
وجود متقاضي، معامله فروش سهام بانك صادرات 
ايران به نتيجه نرسيده است. اما در خصوص آگهي 
دعوت به مجامع نمادهاي كچاد، بركت، زدش��ت، 
دحاوي و دكوثر سهام داران خود را به مجمع عمومي 
و فوق العاده دعوت كردند. نماد كيمياتك نيز مجوز 
افزايش س��رمايه 50 درصدي اين شركت از محل 
سود انباش��ته را به تصويب رساند. همچنين نماد 
خديزل از مجوز افزايش سرمايه 81 درصدي از محل 

سود انباشته را خبر داد.

 بازار سرمايه تحت تاثير
 ۵  فاكتور اقتصادي مهم

ايرنا| علي صادقين، كارشناس بازار سرمايه به نقش 
بورس كالا در تحقق شعار سال اشاره كرد و افزود: نقش 
بورس كالا با بيش از هزار همت ارزش معاملات در سال 
1401 در تحقق شعار امسال كه سال مهار تورم و رشد 
توليد نام گذاري شده، بي بديل است. وي تاكيد كرد: به 
اعتقاد بنده شركت هاي كاموديتي محور براساس حجم 
معاملات و كشف واقعي قيمت در بورس كالا، عملكرد 
مناسبي خواهند بود؛ بنابراين اثرگذاري تابلوي بورس 
كالا در روند كلي بازار سرمايه و بازار سهام كه نشان دهنده 
عملكرد شركت هاي توليدي كشور است، حائز اهميت 
اس��ت. صادقين همچنين به نق��ش ابزارهاي مالي در 
توسعه اقتصادي كشور اشاره كرد و با بيان اينكه اين الگو 
در ساير كشورها نيز تجربه شده است، گفت: ابزارهاي 
مال��ي نوين موج��ب هدايت پول به س��مت بازارهاي 
كالايي و كاموديتي محور شده و موجب شفافيت قيمت 
مي شوند؛ بنابراين هر چقدر اين ابزارها توسعه يافته تر 
و متنوع تر شده و با س��لايق مختلف و انگيزه تقاضاي 
سفته بازي، مصرفي، سرمايه اي و اقتصادي چيده شود، 
مي تواند به كاهش التهابات، انتظارات تورمي و شفافيت 
بيشتر قيمت ها كمك كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
همچنين به روند فعلي بورس اشاره كرد و گفت: روند 
فعلي بازار سرمايه از نظر اقتصادي تحت تاثير پنج فاكتور 
اصلي ش��امل نرخ تورم، نرخ ارز، نرخ بهره، قيمت هاي 
جهاني و سياست هاي اقتصادي كشوراست. وي افزود: 
اگر رشد و افول بازار سرمايه براساس اين پنج عامل در 
نظر گرفته شود، مي توان گفت امروز بازار سرمايه نه گران 
است نه ارزان زيرا تورم در سطوح بالايي است اما نرخ ارز 
با توجه به اخبار مثبت سياسي در نوسان است، نرخ بهره 
بين بانكي در سطوح نزديك 24 و نرخ بهره موثرحدود 
25 درصد بوده و از سوي ديگر بازارهاي جهاني به كف 
خود رسيدند و انتظار رشد و افول نيز براي آن پيش بيني 
نمي شود همچنين سياست هاي دولت در حوزه پولي و 
مالي نيز در ثبات قرار دارد. صادقين ادامه داد: مجموعه 
اين عوامل در كنار p/e بازار نشان مي دهد كه نبايد انتظار 
اصلاح بزرگ يا رشد عجيب بازار را داشت و پيش بيني 
مي شود بازار سهام در 2 يا سه ماه آينده در سطوح فعلي 
مثبت و منفي در نوسان باشد. اين كارشناس بازار سرمايه 
گفت: اكنون بازار متعادلي داريم و براي جهش بورس بايد 
عواملي مانند رشد قيمت هاي جهاني كالا، تحرك نرخ 
دلار يا تزريق پول گسترده به بازار را شاهد باشيم كه اين 
عوامل فعلًا مشاهده نمي شود. وي اظهار داشت: از نظر 
تحليل بنيادي انتظار اصلاح عميق و رشد بزرگي در بازار 
نداريم، مگر آنكه اتفاق غيرعادي سياسي و اقتصادي رخ 
دهد. پيش بيني مي ش��ود در نيمه دوم سال و با تغيير 
برخي از مولفه هاي اقتصادي، شاهد رشد بورس باشيم.

آخرين تصميم براي تعيين 
تكليف سهام عدالت متوفيان

محمد باغستاني، مديرعامل ش��ركت سپرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه آخرين تصميمات در 
مورد نحوه تعيين تكليف سهام عدالت متوفيان را تشريح 
كرد. اين مسوول با بيان اينكه تاكنون بالغ بر سه ميليون 
و 600 هزار مشمول سهام عدالت فوت كرده اند، اظهار 
كرد: سرويس هايي براي شناسايي وراث و انحصار وراثت 
افرادي كه فوت كرده اند وجود ندارد. در واقع اطلاعات 
انحصار وراثت ها متعلق به سال 1397 به بعد است كه به 
صورت الكترونيك صادر شده اند. در حالي كه جمعيت 
كثيري از افراد قبل از اين س��ال فوت كرده اند. بنابراين 
بايد مدل ديگري طراحي شود كه به صورت برخط باشد.

وي ادامه داد: در واقع از آنجايي كه آمار مشخص نيست، 
بايد احدي از وراث يك مرتبه به يك محلي مراجعه كنند 
كه جزييات اين فرآيند پس از نهايي شدن سرويس ها 
اطلاع رساني مي شود. البته از آنجايي كه جمعيت زياد 
است فرآيند با يك تقسيم بندي زماني صورت مي گيرد 
كه افراد معطل نشوند. براي انجام مقدمات چند ماهي 

فرصت لازم است.

 طبقه بندي بازارهاي بورس
 در سال جاري

مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
از طبقه بندي بازارها در سال جاري خبر داد و گفت: 
دامنه نوسان طبق طبقه بندي تغيير خواهد كرد. 
با بيان اينك��ه طبقه بندي بازاره��اي بورس طبق 
برنامه پيش مي رود، اظهار كرد: پس از آنكه موضوع 
طبقه بندي بازارهاي بورس نهايي شود، دامنه نوسان 
متناسب با طبقه بندي بازار تغيير خواهد كرد. وي 
به اين سوال كه طبقه بندي بازارها چه زماني انجام 
خواهد ش��د، پاس��خ داد: زمان دقيق آن مشخص 
نيس��ت زيرا هم به شرايط بازار و هم به طبقاتي كه 
مصوب خواهد شد بستگي دارد، اما مي توان گفت تا 
پايان سال اين اقدام انجام خواهد شد. بر اساس اين 
گزارش، مجيد عشقي پيش از اين اعلام كرده بود 
كه با توجه به س��اختار بازارهاي بورس و فرابورس 
يك بحث كارشناسي در مورد طبقه بندي بازارها در 
حال انجام است. در حال حاضر بازارهاي اول و دوم 
اختلاف معناداري با هم ندارند. به نظر مي رسد به 
يك تجديد ساختاري در طبقه بندي بازارهاي بورس 
و فرابورس نياز است. پيشنهاد همكاران در بورس و 
فرابورس اين بود كه اعمال تغييرات دامنه نوسان 
در مرحله بعد را همزم��ان با تغييرات طبقه بندي 

بازارها انجام دهيم.

افزايش نكول  وام ها در امريكا
سنا| در سال جاري نكول  تس��هيلات بانكي در بازار 
1.4 تريليون دلاري وام  به شركت هاي با درجه اعتباري 
پايين در ايالات متحده به ش��دت افزايش يافته است؛ 
زيرا سياس��ت افزايش نرخ بهره فدرال رزرو، فشار را بر 
شركت هاي پرريسك با هزينه هاي استقراض نرخ بهره 
شناور افزايش داده است. آمارها نشان مي دهد كه نكول 
وام ها سرعت بيشتري نس��بت به نكول اوراق شركتي 
داشته كه كوپن هاي ثابتي دارند و بنابراين از سياست 
فدرال رزرو كمتر متأثر ش��دند. به طوري كه نرخ نكول 
سالانه اوراق با درجه اعتباري پايين )بنجل( در ايالات 
متحده در س��ه ماه منتهي به 30 آوريل 3 درصد بوده 
درحالي كه نرخ نكول وام ها به 6 درصد رسيده است. پ 
بر اساس تحليل گلدمن ساكس 18 نكول بدهي در بازار 
وام ايالات متحده بين 1 ژانويه تا پايان ماه مه به مبلغ 21 
ميليارد دلار وجود داشته كه از نظر تعداد و ارزش بيشتر 
از مجموع س��ال هاي 2021 و 2022 بوده است. در ماه 
مه به تنهايي سه نكول به مبلغ 7.8 ميليارد دلار رخ داده 
كه بالاترين ميزان ماهانه از زمان بحران كوويد-19 در 
سه سال پيش است. اين ناكامي ها نمايانگر فشار وارده 
بر ش��ركت هاي داراي رتبه پايين اعتباري با انبوهي از 
بدهي هاي بالا است، زيرا آنها زير بار سنگين سياست 
پولي انقباضي شديد فدرال رزرو گرفتار شدند. هنگامي 
كه فدرال رزرو در اوج بحران كوويد 19، نرخ هاي بهره را تا 
نزديك به صفر درصد كاهش داد، بسياري از شركت هاي 
داراي رتبه بندي »بنجل« مملو از وام هاي اهرمي )با بهره 
شناور( شدند. به طوريكه صدور اين وام ها بين سال هاي 
2019 و 2021 تقريباً دو برابر ش��د و به 615 ميليارد 
دلار رس��يد. با اين حال، فدرال رزرو در كمتر از 14 ماه، 
دامنه هدف خ��ود براي نرخ هاي بهره را ب��ه 5 تا 5.25 
درصد افزايش داد. اين امر باعث شد كه وام گيرندگان 
با پرداخت هاي بهره اي بسيار بالاتري روبرو شوند و در 
عين حال كاهش رشد اقتصادي درآمدشان را به خطر 
بياندازد. اين تركيب براي شركت هايي كه بخش بزرگي 
از بدهي هاي شان بر پايه نرخ بهره شناور بود، مشكل ساز 
شده است. بسياري از شركت هايي كه در حال حاضر به 
عنوان »بنجل« رتبه بندي مي شوند، اكنون به وام هاي 
اهرمي به عنوان منبع حياتي تأمين مالي متكي هستند. 
طبقه دارايي كه تقريباً به اندازه بازار اوراق بنجل افزايش 
يافته است. تحليلگران بانكي و آژانس هاي رتبه بندي 
انتظار دارند كه با تغيير انتظارات بازار به سمت نرخ هاي 
بهره بالات��ر براي مدت طولاني ت��ر و اثرگذاري با وقفه 
آن در اقتصاد، نكول ها بيشتر افزايش يابد. بزرگ ترين 
دارندگان اين وام هاي اهرمي )كه ب��ه صورت اوراق در 
بازار به فروش مي رسند(، به دليل مكانيسم هاي ايمني 
در ساختار سرمايه خود، قادر به نگهداري مقادير زيادي 
از اين بدهي هاي به ش��دت ريس��كي نيستند. به طور 
مثال آنها سقف 7.5 درصدي از دارايي هاي خود براي 
وام هاي داراي رتبه C3 دارند كه كاهش بيشتر رتبه هاي 
اعتباري شركت ها، شرايط بازار بدهي هاي مذكور را نيز 
بدتر مي كند. برآوردهاي بازار از نكول ها در حال افزايش 
است، اگرچه پيش بيني ها بسته به وسعت وام ها، تعاريف 
نكول و شرايط اقتصادي آينده، متفاوت است. نكول وام ها 
همچنان با سرعت بيشتري نسبت به بدهي هاي اوراق 
ش��ركتي در جريان است )كه كوپن هاي ثابتي دارند و 

بنابراين از سياست فدرال رزرو كمتر متأثرند( . 

»تعادل«گزارشميدهد

ريزش هاي سنگين بورس ادامه دارد!

نرخ خوراك، معضل اصلي  صنعت متانول
رضا عيوض لو معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار در چهاردهمين نشست ميز صنعت 
سازمان بورس با موضوع بررسي مسائل و چالش هاي صنعت 
متانول، اظهار كرد: بحث نرخ خوراك و سوخت يك موضوع 
ريشه اي بوده و از سال هاي گذشته تاكنون چالش هايي را 
به وجود آورده است. وي افزود: بسياري از پتروشيمي ها در 
دهه 80 راه اندازي شده اند و در واقع  سرمايه گذاري هاي آن 
دهه بستر ارزآوري امروز كشور و اقتصاد شده است، بنابراين 
بايد در صنايع به دنبال توس��عه پايدار باشيم؛ از اين رو در 
نرخ گذاري ها بايد منطق اقتصادي رعايت بش��ود تا سود 
عملياتي صنايع توجيه پذير باشد. اگر منطق اقتصادي كنار 
گذاشته شود در بلندت مدت توسعه پايدار نخواهيم داشت.

عيوض لو مطرح كرد: پيش  از اينكه لايحه بودجه تدوين 
بشود، نظرات اصلاحي را پيشنهاد داديم چراكه موضوعات 
با اهميت صنايع، در بازار سهام نيز اهميت سرنوشت سازي 
دارد. وي  بي��ان ك��رد: س��رمايه گذاري در بلندمدت بايد 
توجيه اقتصادي داشته باشد و پارامترهاي اقتصادي كه 
سرمايه گذاري را توجيه پذير مي كند بايد ثبات رويه داشته 
باشند و نگراني هايي در اين خصوص به وجود نيايد. پيش تر 
پيگير اين موضوعات بوديم و در آينده نيز اين پيگيري و 
دغدغه ها را دنبال خواهيم كرد. عيوض لو در بخش ديگري از 
سخنان خود، مطرح كرد: براي اينكه »توسعه پايدار« وجود 
داشته باشد بايد بازسازي  و نوسازي دستگاه  و تجهيزات 
صنايع رقم بخورد. دارايي برخي از شركت ها مستهلك شده 
است و اگر خواهان اطمينان از تداوم فعاليت آنها طي 20 الي 

50 سال آينده هستيم بايد نوسازي هاي لازم انجام شوند.
وي مطرح كرد: س��ود تقسيمي ش��ركت ها محل بحث 
اس��ت و اين پرسش به وجود مي آيد كه آيا سود اقتصادي 
شركت ها به قدري بوده كه تقسيم سود بالايي انجام بشود 
و صرف بازسازي تجهيزات و توسعه شركت نشود؟ بحث 
سرمايه گذاري در پايين دس��ت همواره مطرح بوده اما بر 
محل تامين منابع آن تمركز نشده است؛ از اين رو سازمان 
بورس درخصوص الزامي شدن تجديد ارزيابي  دارايي ها 
مطالعاتي را انجام مي دهد. معاون نظ��ارت بر بورس ها و 
ناشران س��ازمان بورس ابراز كرد: ارزش دارايي  شركت ها 
باتوجه شرايط تورمي، بس��يار ناچيز است و اين در حالي 
بوده كه با استناد به استانداردهاي حسابداري، اين دارايي ها 
بايد به نرخ روز ارزش گذاري بشوند. الزامي شدن تجديد 
ارزيابي ها ابعاد مختلفي دارد و همه ابعاد آن بايد بررس��ي 
بشود. عيوض لو بيان كرد: سازمان بورس پيگيري هاي لازم 
را جهت چالش هاي ارزي صنعت پتروشيمي دارد. نرخ ارز 
خوراك و نرخ ارز فروش بايد همسان شود و در عين حال 
قيمت گذاري نرخ گاز بر اساس فرمول مشخص و با ثباتي 
انجام بشود. در واقع ورود و خروجي ارزي بايد مطابق يك 
نرخ )نرخ نيمايي( انجام بشود و گپ قيمتي در اين مساله 

وجود نداشته باشد.

    مانع از تصويب نرخ خوراك غيرمنطقي 
شديم

فريب��رز كريمايي، قائم مقام انجم��ن صنفي كارفرمايي 

صنعت پتروش��يمي در اين نشس��ت اظهار كرد: چالش 
اصلي اين صنعت مربوط به بحث نرخ خوراك مي شود و در 
همين خصوص نيز حدود 10 روز گذشته، ارقام 7 و 4 هزار 
تومان در دفتر هماهنگي معاون اول رياست جمهوري در 
حال نهايي شدن بود كه ما به عنوان فعال صنعت مراجعه و 

آمارهاي قابل دفاعي را ارايه كرديم.
كريمايي تشريح كرد: مطابق نامه و تصميمات معاون اول 
رييس جمهور سقف قيمت خوراك گاز، 5 هزار تومان بود، 
يعني اگر نرخ خوراك مطابق فرمول از رقم 5 هزار تومان 
فراتر رفت، سقف قيمتي اعمال شده و نرخ 5 هزار تومان 
مدنظر قرار مي گيرد اما اگر عدد آن مطابق محاسبات به 
اعداد كمتري برسد، بايد فرمول مدنظر قرار بگيرد. بر اساس 
فرمول گذشته )با تمام انتقادهايي كه به آن وارد است( اين 
نرخ با احتساب دلار 37 هزار و 500 توماني بايد 5 هزار و صد 
تومان باشد. كريمايي گفت: مطابق مذاكرات انجام شده 
پيشنهاد داديم كه اگر اصرار بر ماندن نرخ هاي هاب هاي 
اروپايي در فرمول وجود دارد، تغييراتي در نسبت هاي آن 
به وجود بيايد. فرضا نسبت هاب هاي اروپايي از 25 به 10 
درصد كاهش پيدا كند و مابقي آن س��هم هاب امريكايي 
باشد. قائم مقام انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي 
مطرح كرد: با اعمال نرخ گاز 7 هزار توماني، نه تنها امكان 
رقابت در بازارهاي جهاني براي صنايع متاثر وجود ندارد، 
بلكه حدود 70 الي 80 دلار )در هر تن( زيان براي صنعت 
متانول به بار مي آورد. وي افزود: به طور مشخص پيشنهاد 
ما اين بوده كه نس��بت هاب هاي اروپايي كاسته شود و در 
عوض آن به منظور تامين بودجه، قيمت گذاري خوراك 
پتروش��يمي ها از دلار 28 ه��زار و 500 تومان به 37 هزار 
و 500 تومان )نرخ مركز مبادله ارز و طلا( تبديل بش��ود. 
با توج��ه به اينكه نرخ محصولات در بورس كالا و مكانيزم 
عرضه و تقاضا تعيين مي شود، نرخ ارز 28 هزار و 500 تومان 
مانع كاهش قيمت نهايي و تورم در پايين دس��ت صنعت 

پتروشيمي نمي شود.
قائم مقام انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي بيان 

كرد: با كاهش نسبت هاب هاي اروپايي به 10 درصد، قيمت 
گاز حدود 11 سنت است و با احتساب نرخ 37 هزار و 500 
تومان، قيمت خوراك حدود 4 هزار و صد تومان خواهد شد.

وي با تش��ريح ديگر چالش صنعت متانول، گفت: اساسا 
توليد اين ميزان متانول، نياز مصرفي داخل كشور نبوده 
و اين صنعت به منظور صادرات، توس��عه يافته اس��ت. در 
واقع تبيين استراتژي توليد از دهه هاي پيشين )دهه 80(، 
صادرات محور بودن اين صنعت همانند كشورهاي صاحب 
انرژي ار جمله عربستان و روسيه بوده است و مقايسه آن با 
كشورهاي واردكننده انرژي همچون تركيه و كره جنوبي 
اشتباه است. از اين رو بايد توجه داشت كه قرار دادن متانول 
در گروه نيمه خام و وضع ماليات بر صادرات آن اشتباه است.

كريمايي با بيان اينكه قطعي گاز نيز يكي ديگر از چالش هاي 
اين صنعت به حساب مي آيد، مطرح كرد: قطعي گاز از جمله 
چالش هاي صنعت متانول است و براي حل اين مشكل نيز 
نمي توان به ساخت مخازن ذخيره سازي كه هزينه هاي 
زيادي نيز دربر خواهد داشت، تكيه كرد؛ چراكه حتي در 
فصل تابس��تان نيز با كمبود گاز مواجه هستيم؛ از نتايج 
كمبود گاز در فصل تابستان، تعطيلي صنايع انرژي بر به علت 
كمبود توليد برق است. بنابراين راهكار پيش رو براي تامين 
خوراك صنايع، صرفه جويي در مصرف اس��ت و همانند 
صنعت برق مي توان، پته هاي صرفه جويي شده در گاز را در 

بورس انرژي به  فروش رساند.
قائم مقام انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروش��يمي 
مطرح كرد: ارزش عدم النف��ع توليد در صنعت متانول و 
اوره طي سال گذشته حدود 700 ميليون دلار بوده است.

كريمايي با اشاره به يكي ديگر از چالش هاي اين صنعت؛ 
بيان كرد: قانوني 13 سال گذش��ته در حمايت از صنايع 
خدمات دريايي وضع ش��ده و امس��ال پس از 13 سال به 
گمرکات ابلاغ شده است و در صورت استفاده از كشتيراني 
خارجي، مبل��غ 10 درصد به عنوان عوارض بايد پرداخت 
بشود و اين در حالي است كه در شرايط تحريمي استفاده 
از كشتي هاي خارجي براي دور زدن تحريم ضروري است.

   نظارتي در انجام تكليف
 واحدهاي يوتيليتي وجود ندارد

افشين بنايي مدير امورمالي شركت پتروشيمي زاگرس 
نيز در اين نشس��ت مطرح ك��رد: يك��ي از چالش هاي 
اصلي ح��وزه متانول مربوط به نگ��رش »صندوق بودن 
پتروشيمي ها « اس��ت. پتروشيمي ها در زمينه ارزآوري  
بايد طبق تكاليف عمل  كنند و در بحث نرخ خوراك نيز 
قيمت گذاري دستوري اعمال مي شود و بخشنامه هاي 

متعدد و خلق الساعه اي براي آنها وضع مي شود.
وي ادامه داد: در سال 1402 در ايام تعطيل و حين انجام 
بارگيري محصولات در كش��تي، گمرك اعلام مي كند 
كه بايد نيم درصد عوارض به صورت نقد پرداخت كنيد 
تا اجازه بارگيري و حمل داده بش��ود و اين در حالي بوده 
كه پيش از آن هيچ هماهنگي انجام نشده است.به بيان 
ديگ��ر در مباحث كلان هماهنگي كاف��ي وجود ندارد و 
به نظر مي رسد كه بخشي از اين چالش ها به علت كسري 

بودجه است.
وي با اشاره به ديگر چالش هاي اين صنعت، بيان كرد: به 
صورت مستمر نمي توانيم خوراك تامين كنيم. اگر آمار 
قطع خوراك گاز را طي سال هاي پيش را بررسي كنيم 
متوجه روند صعودي آن مي ش��ويم. در فصل زمس��تان 
نزديك  به سه ماه با قطعي گاز مواجه مي شويم. از طرفي 
نرخ خوراك در زمان مشخصي تعيين نمي شود كه و اين 
مساله شفافيت را كاهش مي دهد. وي در بخش ديگري 
از س��خنان خود با اش��اره به اينكه در سال هاي گذشته 
برنامه ريزي براي استفاده از واحد يوتيليتي غيرمتمركز 
ش��ده اس��ت، گفت: در بحث يوتيليتي با چالش مواجه 
هستيم، واحد اكسيژن مبين خدمات ارايه نكرد و در طي 
سال گذش��ته حدود 25 ميليون دلار محصول به دليل 
نبود اكسيژن توليد نكرديم. امسال نيز اين اتفاق در حال 
تكرار است و سياستگذار در خصوص انجام تكليف آنها 
نظارتي ندارد. مدير امورمالي شركت پتروشيمي زاگرس 
مطرح كرد: سال گذشته از شركت ملي صنايع پتروشيمي 
ايران )NPC( درخواست كرديم كه مجوز تاسيس واحد 
يوتيليتي را مستقلا به خودمان بدهد اما به دليل صرفه و 

صلاح مملكت بنا شد روال فعلي تداوم پيدا كند.

   پتروشيمي ها سهم ۱۰ درصدي
 از گاز توليد شده كشور دارند

بهمن به��زادي عضو هيات مديره و مديرعامل ش��ركت 
پتروش��يمي خارك در ادامه اين نشس��ت، اظهار كرد: تا 
زماني كه تصميم گيران در ميدان فعال نباشند و مستقيما 
با چالش هاي اين صنعت آشنا نشوند، مشكلات به همين 
منوال باقي خواهد ماند. در جنگ اقتصادي كه كشور درگير 

آن بوده، توجهي به ريسك هاي اين صنعت نمي شود.
بهزادي گفت: ح��دود 800 ميليون مترمكعب گاز توليد 
مي شود و سهم كل پتروشيمي ها از اين مقدار كمتر از 10 
درصد است اما با اين حال در زمان سرد شدن هوا نخستين 
جايي كه گاز آنها را قطع مي شود، پتروشيمي ها هستند كه 

وظيفه تامين ارز كشور را دارند.



گروه راه و شهرسازي|
چرا دولت با در اختيار داش��تن هم��ه ابزارهاي نظارتي و 
كنترلي از مهار بحران مسكن ناتوان است و به گفته برخي 
نمايندگان مجلس، نه تنها مردم عادي كه كارمندان دولت 
نيز برخلاف تسهيلاتي كه دريافت مي كنند، نمي توانند 
خانه دلخواه خود را خريداري كنند و اين كار به 50 سال 
زمان نياز دارد يا حتي در برخي مواقع كارمندان دولت از 
اجاره خانه مطلوب خود ناتوان هستند. پاسخ اين سئوال 
بارها از سوي كارشناسان، رسانه ها و مراكز پژوهشي معتبر 
مانند مركز پژوهش ه��اي مجلس در قالب هاي مختلف 
ارايه شده است، اما متاسفانه تاكنون نه تنها دولتمردان كه 
نمايندگان مجلس نيز يا اين پاسخ ها را نشنيده و نخوانده اند 
يا توج��ه لازم را به اين راهكارها نداش��ته اند. در مقابل، با 
توجه به تحليل هاي غيردقيق در دسترس، دولتمردان 
و نمايندگان مجلس راهكارهاي »نظارتي« و »كنترلي« 
را براي بحران مس��كن توصيه كرده و مي كنند و حتي از 
تجربه هاي كنترلي و نظارتي سابق نيز درس نمي گيرند 
كه اعمال اين نظارت ها و كنترل ها صرفا موقتي، مُسكن 
و التيام بخش مش��كلات بخشي كوچكي از بازار مسكن 
بزرگ كشور است. چه آنكه اساسا ارايه راهكارهاي نظارتي 
و كنترلي بدون ريش��ه يابي اصل مشكل و مساله صورت 
گرفته و مي گيرد. كنترل و نظارت بر بازارها و از جمله بازار 
مسكن در شرايطي مطلوب خواهد بود كه اقتصاد كلان 
در شرايط باثبات و كم نوساني قرار داشته باشد. اين مساله 
نيز در سياست هاي كلان دولت در عرصه هاي مختلف از 
جمله در عرصه اقتصاد ريشه دارد. از اين رو، تا زماني كه اين 
سياست ها و ساختارهاي معيوب اصلاح نشوند، طبعا هر 
گونه برخورد نظارتي و كنترلي موقتي و ناكارآمد خواهد بود. 
بحران مسكن ايران، معلول وضعيت اقتصاد كلان كشور 
است. اقتصاد نفت سوزي كه يا متاثر از قيمت هاي جهاني 
نفت و مكانيس��م تبديل دلارهاي نفتي به ريال است، يا 
اينكه زير سايه تحريم هاي گاه و بيگاه امريكا عليه ايران، 
از دست يابي به دلارهاي نفتي باز مي ماند و حتي دلاري 
براي تبديل به ريال در دسترس ندارد. در چنين شرايطي، 
»تورم« ناش��ي از خلق پول بدون پشتوانه براي پوشش 
كسري بودجه دولت، امري محتوم است و روز به روز قشر 
حقوق بگير را از خانه مطلوب خود دورتر مي كند و حالا به 
گفته يك نماينده مجلس به 50 سال رسانده است. اين در 
حالي است كه دوره انتظار براي دستيابي به خانه مطلوب 
در ميان قشر كارگر كه دسترسي به رانت هاي دولتي را نيز 
ندارند، بنا به برخي محاسبات رسانه اي حتي از 100 سال 
نيز عبور كرده است. از اين رو، بهتر است مديران دولتي و 
نمايندگان به جاي ابداع ابزارهاي تازه براي كنترل و نظارت 
بر بازار مسكن، مكانيسم هاي قانوني موجود براي نظارت بر 
سياست هاي كلان كشور را فعال كنند تا نه تنها بازار مسكن 

كه ساير بازارها روي آرامش را ببينند.

    كارمندان توان خريد مسكن را ندارند
در همين رابطه، رسول فرخي ميكال، نماينده مجلس با 
بيان كه كارمندان با 50 سال كار نمي توانند صاحبخانه 
شوند، گفت: به دليل نابساماني بازار مسكن خريد خانه 
و حتي رهن و اجاره به رويا تبديل شده است. به گزارش 
تسنيم، فرخي ميكال با اشاره به اينكه  هم اكنون بيش 
از 50 درصد سبد هزينه خانواده ها صرف تامين مسكن 
مي شود كه ساير مسائل خانوده را تحت تاثير خود قرار 
مي ده��د، اظهار كرد:  در صورت اج��راي دقيق قوانين 
مجلس شاهد ايجاد تعادل ميان عرضه و تقاضا و بهبود 
وضعيت بازار خواهيم بود. وي با بيان اينكه امروز تمامي 
ابزارهاي نظارتي و كنترلي حوزه مسكن، تحت اختيار 
دولت است، افزود: همه دستگاه هاي اجرايي بايد براي 
ساماندهي بازار مسكن پاي كار بيايند و تا زماني كه در 
انجام وظايف اجرايي پنجره واحدي نداش��ته باشيم، 
اثر مطلوب��ي را با كارهاي مقطعي و جزيره اي ش��اهد 
نخواهيم بود.  وي ادامه داد: س��ازمان هاي نظارتي نيز 
بايد از ظرفيت هاي موجود براي جلوگيري از فعاليت 
س��وداگران و دلالان استفاده كنند. با توجه به تصويب 
قوانين جهش توليد مسكن، ماليات بر خانه هاي خالي 
و ساماندهي اجاره بها املاك مسكوني هيچ بهانه براي 
عدم ساماندهي بازار توسط دولت وجود ندارد. نماينده 
مجلس با بيان كه متاسفانه امروز به دليل نابساماني بازار 
مسكن، خريد خانه و حتي رهن و اجاره به رويا تبديل 
شده است، به خانه ملت گفت: كارمنداني كه در گذشته 
با چند سال سابقه امكان و توان خريد خانه را داشتند، 
امروز در حس��رت خريد خانه و تامين سرپناه هستند. 
با اين اوصاف كارمندان پس از 50 س��ال كاركردن نيز 

توان خريد يك واحد 20 متري را هم نخواهند داشت.

    نظارت بر اجاره نامه ها
يك��ي از ابزارهاي نظارتي و كنترلي م��د نظر اين نماينده 
مجلس به تازگي از سوي دولت رونمايي شده است. ديروز 
نيز سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي 
كارنامه اي از عملكرد اين سامانه ارايه كرد.البته نگفت كه اين 
عملكرد چه اثري روي بازار مسكن گذاشته يا خواهد گذاشت. 
ابوالفضل نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و 
شهرسازي با يادآوري اينكه تاكنون 114 هزار كاربر در سامانه 
معاملات املاك و مستغلات كشور ثبت نام كرده اند، اظهار 
كرد: از اين تعداد 23 هزار و 488 قرارداد اجاره مسكن را در 
سامانه مذكور ثبت كرده اند. وي با بيان اينكه 6314 فقره 
قرارداد تكميل شده است، تاكيد كرد: ثبت قرارداد اجاره در 
اين سامانه و دريافت كد رهگيري رايگان است. وي بيان كرد: 
مستاجران و موجران مي توانند با مراجعه به سامانه املاك و 
مستغلات كشور )srem.ir( قرارداد اجاره خود را به صورت 

رايگان ثبت و كد رهگيري دريافت كنند. 

    ارزيابي مشاوران املاك
از آينده بازار مسكن

همانطور كه گفته ش��د، اثر عملكرد چند هفته اي سامانه 
معاملات املاك و مستغلات كشور بر بازار مسكن مشخص 
نيس��ت و مديران صرفا آمار اين عملكرد را بيان مي كنند، 
در عوض، اثر مستقيم شاخص هاي كلان اقتصاد از جمله 
نرخ ارز طي هفته هاي گذش��ته به وض��وح روي اين بازار و 
قيمت هاي پيشنهادي مالكان مش��هود است.  آنگونه كه 
ايسنا گزارش كرده است، بازار مسكن شهر تهران در روزهاي 
اخير با دوگانگي مواجه شده است؛ از يك طرف به دليل غلبه 
انتظارات كاهشي، طرف تقاضا انتظار كاهش بيشتر نرخ هاي 
پيشنهادي را دارد. از سوي ديگر فروشنده ها كه سطح توقع 

خود را با قله قيمتي ماه هاي فروردين و ارديبهشت همتراز 
كرده اند حاضر به كوتاه آمدن از نرخ هاي اعلامي نيستند. 
اگرچه قيمت ه��اي اعلامي مس��كن در برخي فايل هاي 
نامرغوب تا 25 درصد كاهش يافته اما بنا به گفته واسطه هاي 
ملكي، افت قيمت در آپارتمان هاي نوساز و كمتر از پنج سال 
چندان محسوس نيست. كاهش قيمت در اين نوع واحدها 
به گذر زمان نياز دارد. از جمله عواملي كه مي تواند به ريزش 
قيمت واحدهاي نوساز بينجامد طولاني شدن روند ركود 
معاملات، ثبات اقتصاد كلان و ثبات نرخ ارز است. گروهي از 
خريداران مصرفي كه در روزهاي اخير قصد خريد و فروش 
مسكن عمدتا براي سكونت در پايتخت را دارند مي گويند 
كه فايل هاي فروش در فاز احتياط قرار گرفته است. بدين 
صورت كه فروشندگان آپارتمان هاي داراي امكانات كامل، 
فروش را به حالت تعليق درآورده اند. خريداران نيز در انتظار 
كاهش بيشتر قيمت ها به سر مي برند. برخي مشاوران املاك 
نيز بيان مي كنند كه فايل هاي كوچك متراژ آنها از حدود 
يك ماه قبل به لحاظ تعداد افزايش نداشته است. بررسي 
واحدهاي عرضه شده به بازار نيز نشان مي دهد در فاز اول 
آن دس��ته از آپارتمان هاي نوساز بزرگ متراژ و همچنين 
واحدهاي بزرگ و كوچك قديمي كه داراي نواقص هستند 
با تخفيف ارايه شده اند. اما در بخش آپارتمان هاي مرغوب 
با مس��احت كمتر از 100 متر داراي امكانات كامل، طرف 
عرضه از ارايه تخفيف يا حتي فروش با سطح قيمت متعارف 
خودداري مي كند. فروشندگان مسكن در شهر تهران در 
حالي نسبت به انتظارات كاهشي مقاومت نشان مي دهند 
كه در شهرهاي پرديس و پرند، قيمت هاي پيشنهادي بين 
500 ميليون تا يك ميليارد تومان در مقايسه با ارديبهشت 
ماه افت كرده و به گفته مشاوران املاك شهرهاي مذكور، 
قيمت ها به صورت روزانه ريزش مي كند. به نظر مي رسد 
مجموعه اي از عوامل به روند كاهشي بازار مسكن انجاميده 
است. از جمله اين دلايل مي توان به افت قيمت ارز، طلا و 
خودرو اشاره كرد. دولت و مجلس نيز با همفكري يكديگر 
طرح ساماندهي بازار مسكن و اجاره بها را در دستور كار قرار 
داده اند. مجلس شوراي اسلامي موادي از طرح دوفوريتي 
ساماندهي بازار مسكن و اجاره بها را به تصويب رساند كه طرح 
تعيين قيمت منصفانه براي بازار مسكن، رتبه بندي مشاوران 
املاك، اصلاح مدل دريافت حق الزحمه بنگاه ها، شناسايي 
خانه هاي خالي توسط شهرداري ها، مقابله با احتكار زمين و 
تعيين سقف سالانه اجاره بها برخي از اين موضوعات است. 
دولت نيز برنامه هايي را در دستور كار قرار داده است كه از 
جمله اين اقدامات مي توان به افزايش عرضه از طريق طرح 
نهضت ملي مسكن، ماليات خانه هاي خالي كه قرار است از 
15 شهريور اجرايي شود، امكان ارايه كد رهگيري رايگان 
براي موجران و مستاجران، افزايش سقف وام وديعه مسكن 
از 100 ب��ه 200 ميليون تومان و برخورد با بنگاه هاي فاقد 

مجوز و ساماندهي سايت هاي عرضه مسكن اشاره كرد.
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گلايه از بازداشت بدون دليل 
برخي از اعضاي شوراها

رييس شوراي عالي استان ها گفت: تعدادي از اعضاي 
جامعه شورايي كشور پس از يك سال و نيم از اتهامات 
تبرئه شدند؛ اما رسانه اي شدن دستگيري بدون اثبات 
اتهام يك عضو شورا باعث مي شود مردم به اين مجموعه 
بي اعتماد شوند. به گزارش تسنيم، پرويز سروري، رييس 
شوراي عالي اس��تان ها در جريان هفدهمين اجلاس 
شوراي عالي استان ها با گلايه از برخي اقدامات عجولانه 
كه به تضعيف نهاد شورايي منجر مي شود، اظهار كرد: 
نظام شورايي، سرمايه مردم سالاري كشور است و اگر 
ضربه بخورد، مردم سالاري ضربه مي خورد. براي مثال 
ما شاهد آن بوديم كه هفته گذشته تعدادي از اعضاي 
جامعه شورايي كشور پس از يك سال و نيم از اتهامات 
تبرئه ش��دند؛ اما متأسفانه هنگامي كه يك عضو شورا 
دستگير شود بي آنكه اتهامات او ثابت شود، صدا و سيما 
اعلام مي كند و مردم به اين مجموعه بي اعتماد مي شوند 
اما مثل الان كه اين افراد تبرئه شدند آيا صدا و سيما حاضر 
به جبران كردن است و مي گويد كه تبرئه شدند؟ وي 
تصريح كرد: تا هنگامي كه موضوعي ثابت نشده است، 
نبايد اعلام شود و از نهاد هاي نظارتي درخواست دارم كه 
راهكار مناسبي اتخاذ شود تا اين اتفاقات نيفتد. در اينگونه 
موارد، بسياري از آنها به تبرئه انجاميده است اما آثار منفي 

اين رسانه اي شدن نادرست، هرگز از بين نرفته است.

لزوم خروج كارگاه هاي 
توليدي و انبار كالا از بازار

معاون خدمات ش��هري ش��هرداري تهران بر لزوم 
س��اماندهي بازار تهران از مخاطرات موجود تاكيد 
كرد و گفت: كارگروهي با محوريت شهرداري تهران 
و همراهي همه نهادهاي مسوول و با حمايت هاي 
استاندار محترم تهران در راستاي ساماندهي بازار با 
هدف تامين ايمني، خروج كارگاه هاي توليدي و انبار 
كالا از بازار، مرمت و بازسازي و... تشكيل مي شود. 
به گزارش ايلنا، حسين نظري گفت: جلسه اي در 
اس��تانداري تهران با محوريت استانداري و تمامي 
دس��تگاه ها، نهادهاي اجرايي ذي رب��ط و اصناف 
بازار تهران با محوريت س��اماندهي بازار تش��كيل 
شد. در اين جلس��ه شهرداري منطقه 12 به لحاظ 
استقرار جغرافيايي بازار تهران در اين منطقه به ارايه 
گزارشاتي پيرامون مخاطرات موجود در بازار تهران 
اعم از عدم وجود ايمني هاي لازم، مخاطرات ناشي از 
بافت فرسوده موجود در آن، وجود انبارهاي گوناگون 
كالا در بازار تهران و نيز پيگيري ها و جلسات متعدد 
اين منطق��ه در اين خصوص ارايه ك��رد و در ادامه 
نهادهاي ديگر نيز به بيان گزارش��اتي پيرامون اين 
موضوع پرداختند.  نظري تاكيد كرد: آنچه در موضوع 
بازار تهران حائز اهميت است، لزوم خروج كارگاه هاي 
توليدي و انبار كالا از بازار تهران اس��ت كه يكي از 
نكته هاي مهم مطرح شده در  اين جلسه بود. معاون 
شهردار تهران ادامه داد: در صورتي كه اين دو فعاليت 
از بازار تهران منتقل و به مكان مناسبي هدايت شود 
و بازار تنها مكاني براي عرضه و معامله كالا در حد 
معقول باشد، با مش��ورت و همراهي كليه نهادها و 
دستگاه هاي اجرايي و همچنين اصناف تهران، شاهد 

رخداد مناسبي در بازار تهران خواهيم بود.

شهرداري درباره ساختمان هاي 
ناايمن به اخطار اكتفا نكند

رييس كميته ايمني و بحران ش��وراي شهر تهران با 
بيان اينكه حدود 11 هزار ساختمان پرخطر در تهران 
داريم، گفت: ش��هرداري بعد از اينكه اخطار را صادر 
مي كند بايد از دادس��تاني درخواست كند تا نسبت 
به قطع انشعابات ساختمان و پلمب ساختمان اقدام 
كند و معتقدم كه شهرداري تهران بايد نسبت به اين 
موضوع توجه ويژه كرده و صرفا به اخطار اكتفا نكند. 
مهدي بابايي، عضو شوراي شهر تهران در گفت وگو با 
ايلنا درباره ساختمان هاي ناايمن در تهران گفت: اغلب 
حوادث حريق كه بزرگ و ويژه در تهران اتفاق مي افتند 
وقتي كه آنه��ا را رصد و پيگي��ري مي كنيم متوجه 
مي شويم كه در ليست ساختمان هاي ناايمن بوده اند، 
ليس��تي كه از طريق دادس��تاني منتشر شد اسامي 
ساختمان هاي خيلي پرخطر بود اما در حال حاضر 
حدود 11 هزار س��اختمان پرخطر در تهران داريم 
همچنين س��اختمان هاي ميان خطر در تهران نيز 
وجود دارد و اتفاقي كه در كلينيك سينا اطهر افتاد در 
يك ساختمان ميان خطر بود. وي ادامه داد: شهرداري 
بعد از اينكه اخطار را صادر مي كند بايد از دادستاني 
درخواست كند تا نسبت به قطع انشعابات ساختمان 
و پلمب ساختمان اقدام كند و معتقدم كه شهرداري 
تهران بايد نس��بت به اين موضوع توجه ويژه كرده و 
صرفا به اخطار اكتفا نكند البته در اين خصوص ضعف 
قانوني وج��ود دارد اما در حال حاضر كه قوه قضاييه 
از جايگاه مدعي العموم ورود كرده اس��ت بايد از اين 
شرايط ايجاد شده حسن استفاده را انجام داد و نسبت 
به تعيين تكليف اين ساختمان هاي ناايمن اقدام كرد. 
اين عضو شوراي شهر تهران با اشاره به وضعيت ناايمن 
بازار تهران اظهار كرد: در كارگاه هايي كه در خيابان 
سپه سالار حضور دارند تقريبا ما هفته اي يك بار حادثه 
آتش سوزي را داريم و غالبا در اين كارگاه ها موادي با 
سرعت اشتعال زياد اس��تفاده مي شود در حالي كه 
موارد ايمني آنها صفر اس��ت و لازم است كه وزارت 
كار به وضعيت ايمني اين كارگاه ها ورود كند. بابايي 
اظهار كرد: البته شهرداري هم نبايد به اخطار اكتفا كند 
چراكه ما در شوراي شهر مصوبه اي را تصويب كرده ايم 
كه براساس آن بعد از اخطار و اطلاع رساني بايد قطع 
انشعاب و پلمب ساختمان انجام شود و اگر شهرداري 
صرفا به اخط��ار اكتفا مي كند، من به عنوان نماينده 
شورا از جايگاه سياست گذار ناظر قانع نمي شوم چراكه 
مصوبه شورا را در اين زمينه داريم و قوه قضاييه نيز از 

جايگاه مدعي العموم ورود كرده است.

بازگشت جاده چالوس
به شرايط عادي از اين هفته

قائم مقام سازمان راهداري و سرپرست حوزه وزارتي 
از جاده چالوس بازديد كردند و بر تس��ريع در روند 
بازگش��ايي اين محور تاكيد شد. به گزارش ايسنا، 
علي جعفري قائم مقام س��ازمان راهداري و حمل 
و نقل جاده اي و محسن احمدي سرپرست حوزه 
وزارتي از مح��ور چالوس بازديد كردند. جعفري با 
اشاره به سه ش��يفت بودن عمليات بازگشايي اين 
جاده اظهار كرد: در حال حاضر ۷0 اكيپ راهداري 
از استان هاي همجوار از جمله تهران، قم، قزوين و 
مازندران به كمك راهداران البرزي آمده و در محل 
حاضر هستند. بنا بر اعلام وزارت راه و شهرسازي، 
احمدي مديركل حوزه وزارتي نيز با ابراز خرسندي 
از روند پاكس��ازي محدوده مربوط��ه گفت: همه 
امكانات اين وزارتخانه براي بازگشايي جاده چالوس 
بسيج شده است. همچنين بايد به دنبال ايمن سازي 
هر چه س��ريع تر اين جاده پر تردد باشيم كه ديگر 
شاهد اين اتفاقات نباشيم. وي اظهار كرد: اميدوار 
هستيم در هفته آينده جاده كرج-چالوس به شرايط 
عادي خود بازگردد و هموطنان بتوانند از اين محور 
استفاده كنند. بارش شديد باران در روز پنج شنبه 
18 خرداد در استان البرز باعث وقوع سيل و ريزش 
كوه در محور كرج- چالوس شد كه منجر به انسداد 

اين محور شده است.

قطار هاي حومه اي تهران
از سير خارج شدند

حدود يك هفته پس از اع��لام نارضايتي مردم به 
نحوه سرويس دهي قطار حومه اي ورامين، راه آهن 
جمهوري اس��لامي ايران از ح��ذف موقت برخي 
قطارهاي حومه اي رجا خبر داد. به گزارش تسنيم، 
راه آهن جمهوري اس��لامي ايران اعلام كرد: »پس 
از ايجاد مش��كلات مختلف به ويژه مشكل تهويه و 
نقص فني قطارهاي حومه اي شركت رجا كه باعث 
ايجاد تاخير در حركت اين قطارها و نارضايتي مردم 
شده بود، شركت راه آهن از شركت مالك خواست 
هرچه سريع تر نسبت به انجام تعميرات لازم روي 
اين قطارها اقدام كند. با توجه به مش��كلات پيش 
آمده براي مردم در قطار هاي حومه اي شركت رجا، 
ش��ماري از اين قطار ها براي انج��ام تعميرات لازم 
تا اطلاع بعدي از س��ير خارج شدند. به منظور رفاه 
حال مسافران، براي استفاده از قطارهاي موجود در 
ساعات اوج تقاضا و نيز جايگزين كردن برخي قطارها 
با قطارهاي با كيفيت تر تدبير شده است. هموطنان 
ساكن استان تهران مي توانند براي اطلاع از برنامه 
جديد حركت قطارهاي حومه اي گرمسار، هشتگرد 
و پرند به پايگاه اينترنتي قطارهاي حومه اي مراجعه 
كنند.« به گزارش تسنيم، طي هفته هاي گذشته 
مس��افران قطارهاي حومه اي شركت حمل ونقل 
ريلي رجا نسبت به نحوه و كيفيت سرويس دهي، 
تاخير و... به خصوص قطار حومه اي ورامين معترض 
بودند. اعتراضاتي كه باعث ش��د تا استاندار تهران 
شنبه هفته قبل با قطار حومه  سفري به پيشوا داشته 
باشد. عليرضا فخاري در اين رابطه گفته بود: امروز با 
اولين قطار به همراه مسوولان ذي ربط كه مي توانند 
تصميم گيري هاي لازم را براي رفع مشكلات مردم 
در خط حمل ونقلي تهران � پيش��وا اتخاذ كنند در 
اين مسير حركت كرديم و مشكلات، محدوديت ها 
و گله ها را شنيديم لذا تلاش مي كنيم تا با استفاده 
از برنامه هاي راهگشا براي كاهش اين نارضايتي ها 
اقدام شود. فخاري با اشاره به نارضايتي هاي مردم از 
خدمات حمل ونقل ريلي در اين منطقه تصريح كرد: 
مردم از ازدياد جمعيت، نبود سرفاصله هاي لازم براي 
پذيرش جمعيت، سيستم تهويه نامناسب گلايه 
دارند و در برخي افراد نيز گرماي ابتدايي صبح باعث 
مشكلاتي شده بود كه حقيقتاً در آن شرايط و گرماي 
هوا، ما نيز حين بازديد دچار اين مشكلات بوديم و 
وجود اين وضعيت در تصميم گيري ها موثر واقع شد. 
استاندار تهران با تاكيد بر اينكه اولين موضوعاتي 
كه براي رفع مشكل سرويس دهي بايد در دستور 
كار قرار گيرد رفع معايب تجهيزات برودتي و تهويه 
مطبوع اين قطارهاست،  اضافه كرد: اين معايب بايد 
در اولين فرصت توس��ط شركت رجا برطرف شود 
چراكه س��طح مشاركت و پذيرش مس��افر در اين 
مسير زياد است و از تراكم جمعيت برخوردار است 
لذا بايد افزايش تعداد قطارها نيز در دستور كار قرار 
گيرد و در اولين فرصت تأمين شود. فخاري يادآور 
ش��د: در مذاكره با مديران شركت راه آهن و رجا در 
خصوص از كار افتادگي و عيوب قطارها و كشنده ها 
نيز بحث و گفت وگو شد كه بايد با بررسي بيشتر در 
اين زمينه نيز اقدام شود، از اين رو، بايد تمهيداتي 
براي تعميرات و راه اندازي و تأمين كسري منابع مالي 

اين خطوط حمل ونقلي صورت گيرد.

ابزارهاي كنترلي بازار مسكن چرا از مهار بحران ناتوان هستند؟

رفع بحران مسكن با اصلاح سياست هاي كلان

كمتر از يك دهم مساحت شهرها فرسوده هستند

300 ميليون دلار را صرف پروژه هاي اولويت دار كنيد

افزايش ساخت وساز در بافت هاي فرسوده كشور

خط آهن بستان آباد مسافري است نه ترانزيتي

گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه 9 درصد از مساحت شهرهاي كشور بافت فرسوده 
هستند، سهم بافت هاي فرسوده در دريافت پروانه ساخت به 15 
درصد افزايش يافته است. معاون وزير راه و شهرسازي با بيان 
اينكه ٩ درصد سطح شهرهاي كشور بافت فرسوده هستند، 
گفت: سطح شهرهاي كش��ورمان ٨5٠ هزار هكتار است اما 
سطح بافت هاي فرسوده ٧4 هزار هكتار است و در حال حاضر 
١5 درصد پروانه هاي ساخت متعلق به اين محدوده ها هستند. 
محمد آييني، معاون وزير راه و شهرسازي در گفت وگو با ايلنا 
درباره نتيجه طراحي و اجراي طرح هاي دولت براي افزايش 
مشاركت مردم در نوسازي بافت هاي فرسوده و آخرين آمار 

ساخت و س��از در اين محدوده ها اظهار كرد: اقدام موثري در 
طراحي بسته هاي تشويقي كه باعث افزايش مشاركت بود، 
طراحي مشوق ها براساس شرايط خاص مناطق مختلف بود 
از آن رو شهرها مي توانند با شرايط منحصر به خود و با توجه 
به شرايط اقليمي و زيست محيطي آن منطقه, بسته تشويقي 
خاص به خود را داشته باش��ند و اين لازم الاجرا است و براي 
شهرهايي مانند تبريز و تهران بسته هاي خاص منطقه طراحي 
شده است. 5٠ شهر ديگر در حال طراحي بسته تشويقي خاص 
خود هستند. وي با اشاره به رشد مشاركت ها در نوسازي بافت 
فرسوده، ادامه داد: در اين شهرهايي كه بسته را طراحي و به اجرا 
رساندند در مشاركت نوسازي بافت فرسوده روند رو به رشدي را 

در حال تجربه هستيم به طوري كه در تهران در فروردين امسال 
نسبت به سال گذشته رشد 4٢5 درصدي را تجربه كرديم. در 
حالي كه فروردي��ن ١4٠١ تعداد پروانه ها ٢5١ فقره بوده در 
فروردين امسال اين عدد به ١٣٣٠ فقره رسيده  و ارديبهشت 
ماه سال گذشته 6٣٠ پروانه در نوسازي بافت فرسوده صادر 
شده اين عدد در ارديبهش��ت امسال تا١6٧٠ پروانه افزايش 
يافت و مجموع دو ماه رش��د ٢١5 درص��د را تجربه كرديم. 
مديرعامل شركت بازآفريني شهري افزود: همچنين نسبت به 5 
ماه آخر سال گذشته رشد ٣٠٠ درصدي را شاهد هستيم و اين 
افزايش ها اثر مصوبه و بسته تشويقي را نشان مي دهد.  آييني 
گفت: شاخص ديگري كه نشان دهنده رشد مشاركت ها بوده، 

اين است كه سطح خالص بافت هاي فرسوده حدود ٩ درصد 
سطح شهر هستند. سطح شهرهاي كش��ورمان ٨5٠ هزار 
هكتار است اما سطح بافت هاي فرسوده ٧4 هزار هكتار است 
و در ٩ درصد سطح شهرهاي كشور ١5 درصد پروانه نوسازي 
بافت فرسوده صادر شده و ١5 درصد پروانه هاي ساخت متعلق 
به اين محدوده ها هستند و اين نشان دهنده سياست گذاري 
براي نوسازي بافت فرسوده است. هدف ما رسيدن اين عدد به 
٢5 درصد است و از آغاز طرح نهضت ملي مسكن در ٢5 هزار 
پروژه بالغ بر ١١4 هزار و 6٠٠ واحد مسكوني در حال ساخت 
هستند. در 6٧ شهر افتتاح  هايي هم داشتيم و عرضه در بافت 

فرسوده در حال افزايش است.

راه آهن ميانه- بستان آباد به طول 132 كيلومتر بخشي از خط 
ميانه به تبريز است كه از ايستگاه موجود راه آهن ميانه شروع 
شده و با گذر از مسيري كوهستاني از شهرهاي تركمانچاي و 
تيكمه داش عبور كرده و به ايستگاه راه آهن بستان آباد متصل 
مي شود. مسوولان شركت ساخت و توسعه زيربناهاي كشور 
مي گويند اين خط آهن، نقطه اتصال استان آذربايجان شرقي 
از مسير ميانبر و جديد به شبكه ريلي محسوب مي شود. اما 
كارشناسان معتقد هستند كه اين خط ريلي براي ترانزيت 
صرفه اقتصادي ندارد و بهتر است 300 ميليون دلار اعتبار 
لازم براي تكميل اين خط به پروژه هاي اولويت دار اختصاص 

يابد. علي ضيايي، كارش��ناس حمل و نقل درخصوص خط 
ريلي بستان به مهر گفت: اين مسير از زمان گذشته بوده است 
و اين راه ريلي براي نزديك شدن راه است اما بايد ديد اين خط 
ريلي براي ترانزيت به صرفه است يا خير. وي افزود: محور ريلي 
غرب كشور داراي اهميت است و اگر ترانزيت را در نظر بگيريم 
كريدور شرق به غرب و كريدور شمال به جنوب را تقويت كنيم 
به صرفه تر خواهد بود چرا كه اين پروژه هزينه سنگيني را دارد 
و صرفه اقتصادي ندارد. از سوي ديگر اين خط ريلي يك خط 
مسافربري است و هنوز آماده حمل كالا نيست. اين كارشناس 
حمل و نقل افزود: براي اين خط ريلي 22 سال طول كشيده 

است و اين همه سال طول كشيدن براي راه اندازي يك خط 
ريلي منطقي نيست در حال حاضر نيز حدود 2۷ كيلومتر از 
اين خط ريلي مانده است كه حدود 4 همت )300 ميليون 
دلار( هزينه دارد و اين پول را دولت مي تواند براي پروژه هاي 
اولويت دار بگذارد و كريدورهايي سهل وصول وجود دارد مانند 
كريدور شمال به جنوب كه بسترهاي اقتصادي- سياسي آن 
آماده است و مي توان آن را ارتقا داد؛ چين و اروپا از ايران عبور 
نمي كنند كه براي ما اين كريدور اهميت داشته باشد. وي بيان 
كرد: اين هزينه را مي توان براي كريدورهايي منتهي به چابهار 
هزينه كرد چرا كه حداقل راه ترانزيتي بندر چابهار آماده است 

از سوي ديگر محور سرخس – بافق را مي توان به روز كرد تا از 
ترافيك هاي ترانزيتي جلوگيري كرد در حال حاضر اين خط 
ريلي ظرفيت بالايي دارد اما به دليل كهن بودن ترافيك بالايي 
دارد كه با هزينه ساخت بستان آباد مي توان اين خط ريلي را به 
روز كرد. علي ضيايي افزود: براي راه اندازي اين خط ريلي نياز 
به بستر سازي اقتصادي و سياسي است اما پروژه هاي قديمي 
همانند كريدور شرق به غرب و خط شمال به جنوب نيازي به 
بستر سازي نيست چرا كه بسترها آماده است و 300 ميليون 
دلار بهتر است كه صرف پروژه هاي اولويت دار شود؛ با اين حال 

اين پروژه آغاز شده است.

 پیروآگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و به استناد تبصره ذیل ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون اخیر الذكر تحدید حدود املاک مشروحه ذیل در ساعت و تاریخ های مقرر در محل وقوع ملک به شرح ذیل به عمل خواهد آمد

ملک واقع در قریه رسکت قسمتی از پلاک ۲۲ اصلی بخش ۲۹ ساری منطقه ۳ ثبت ساری 
آقای محمد نوبهاری فرزند حسن بشماره ملی ۲۰۹۳۸۷۹5۶5 بشماره پرونده 55۴-۱۴۰۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 
مساحت ۴۸۱/۱5 ) چهار صدو هشتاد و یک متر و پانزده ( طبق رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۴5۷۰۰۰۶۲۲ مورخه ۱۴۰۲/۰۳/۱۳ در ساعت ۱۱ صبح روز 
سه شنبه مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۲۰ لذا از متقاضیان و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شود در وقت مقرر در محل وقوع ملک 
حضور بهم رسانند بدیهی است در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده ۱5 قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار 
شده از طرف مجاورین تحدید خواهد شد معترضین می توانند به استناد ماده ۲۰ قانون ثبت و مواد ۷۴ و ۸۶ آئین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ 
روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به واحد 
ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی و یا نماینده 

قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می گردد.  م الف ۱5۱۲۳۸۸
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۳/۲۷

آگهی تحديد حدود حوزه ثبتی شهرستان ساری

فریبرز یوسفیان حمیدی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۳ ساری

نظر به اینکه آقای اسداله مختاریان به عنوان وکالت شماره 5۶۱5۲ دفترخانه ۳۸ مشهد 
از خانم فاطمه طالبی احدی از ورثه مرحومه ش�وکت حس�انی )ب�ه موجب انحصار وراثت 
۱۴۰۱۲5۳۹۰۰۱۴5۸۸۶۹۶ تنظیمی ش�عبه ۲۰۴ شورای حل اختلاف مشهد( به استناد دو 
برگ استشهادیه گواهی امضاء شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت 
المثن�ی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی اس�ت که پ�لاک ۱۰۶۴۰۸ فرعی از ۴ اصلی 
بخش ۰۹ مشهد به علت سهل انگاری مفقود ش�ده و لذا با بررسی سیستم جامع املاک و 
پرونده الکتروینک معلوم گردید ششدانگ اعیان با شماره مستند مالکیت ۳۷۶۲۹ تاریخ 
۱۴۰۰/۰۳/۲5 دفترخانه اسناد رسمی شهر مشهد اس�تان خراسان رضوی، موضوع سند 
مالکیت تعویضی به ش�ماره چاپی ۷۶۲۰۲۱ سری ج س�ال ۹۹ با شماره دفتر الکترونیکی 
۱۴۰۰۲۰۳۰۶۰۰۴۰۰55۲۹ به نام ش�وکت حس�انی ثبت گردیده و سند تسلیم شده است، 

سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاده ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد 
هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
می باشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست 
اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت 
عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف ۴۰۹

آگهی فقدان سند مالکيت

عباس جهانی فر
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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ساخت گوشي ايراني سال هاست جزو برنامه هاي ارشد 
دولت هاي پيشين بوده است، در عين حال در سال هاي 
گذش��ته، وزراي ارتباط��ات وعده هايي براي س��اخت 
گوش��ي ايراني داده بودند، از جمله در س��ال ۱۳۹۹ كه 
محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات دولت روحاني 
از هدف گذاري براي توليد ۴۰۰ هزارگوشي داخلي سخن 
گفته بود كه پس از آن خبري از اين ميزان توليد نش��د و 
حالا وزير ارتباطات دولت سيزدهم مي گويد كه مي خواهد 
سالانه يك ميليون گوشي داخلي آن هم از نوع اقتصادي و 
با قيمت كمتر از ۱۰۰ دلار توليد كند، هرچند كه تاكنون 
در اين مدت جز مونتاژ قطع��ات خارجي، اتفاق ديگري 
در اين حوزه رخ نداده اس��ت و حالا زارع پور هم مي گويد 
كه سيستم عامل اين گوشي هاي اندرويد خواهد بود، نه 
يك سيس��تم عامل ايراني كه از سوي مركز ملي فضاي 
مجازي به اين وزارتخانه تكليف شده است و البته از اينكه 
اين گوشي با چه قطعات و دانشي توليد مي شود يا اينكه 
همچنان قرار است گوشي هاي مونتاژي به اسم گوشي 
داخلي توليد ش��ود هم سخني به ميان نرفته است. طي 
سال هاي گذشته، بحث توليد گوشي  داخلي به شكل هاي 
مختلف مطرح بود و هرچن��د وقت يك بار دوباره مطرح 
شده و مورد توجه قرار مي گيرد؛ از جمله اينكه نيمه  دوم 
س��ال ۱۳۹۸ موضوع توليد گوشي هاي جديد ايراني، به 
يكي از مباحث حوزه فناوري اطلاعات تبديل ش��د، آن 
هم توليد يك گوش��ي كه ايراده��اي مدل هاي قبلي را 
برطرف كرده باشد و بتواند با نسخه هاي خارجي رقابت 
كند؛ به همي��ن دليل، طرح حمايت از توليد و توس��عه 
زيس��ت بوم موبايل توليد داخل كليد خورد. توليد ۴۰۰ 
هزار گوش��ي از جمل��ه اقداماتي بود كه طي س��ال هاي 
گذشته درباره آن اخباري اعلام شده بود، به گونه اي كه 
آذري جهرمي - وزير سابق ارتباطات و فناوري اطلاعات از 
آن به عنوان هدف گذاري براي سال ۱۳۹۹ نام برده است. 
طبق گفته وي، ش��ركتي با نام GLX پيش از اين هم در 
زمينه گوشي فعال بود؛ شركت ماديران هم براي ايجاد 
خط توليد و نمونه هاي اوليه گزارش داده است و گروهي 
هم در مجموعه صاايران ش��روع به توليد گوشي كردند. 
هرچند در نهايت از آن زمان تاكنون خبري از توليد اين 
تعداد گوشي كه از سوي وزارت ارتباطات وعده داده شده 

بود، نشده است.

   توليد گوشي داخلي، چه الزاماتي دارد؟
براس��اس گفته هاي برخي كارشناسان، توانايي فني 
توليد گوشي در كشور وجود دارد اما رسيدن به هدف 

توليد گوش��ي، برمي گردد به قوانيني كه گذاش��ته 
مي شود؛ بايد تمهيداتي مانند معافيت مالياتي، بيمه اي 
و حق��وق و عوارض گمرك��ي و تامي��ن ارز نيما براي 
توليدكننده هم در نظر گرفته  ش��ود و با حمايت هاي 
اين چنيني، توليد داخلي محقق شود. يا تنها بايد در 
بخش تحقيق و گسترش نسبت به كاربردي تر كردن 
نرم افزارها و اپليكيش��ن ها اقدام كرد، براي مثال سه 
كشور هند، ويتنام و اندونزي و چندين كشور امريكاي 
جنوبي مثل برزيل با ايجاد خطوط مونتاژ تلفن همراه، 
اشتغال زايي فراواني ايجاد كرده اند و در كنار تجربه اين 
سال ها و با توجه به هزينه پايين نيروي انساني، اكنون 
به يكي از بزرگ ترين قطب هاي توليد تلفن همراه با 
برندهاي پرمصرف بدل شده اند. البته در مقابل برخي 
معتقدند توليد گوشي همراه در شرايط فعلي در توان 
توليدكنندگان داخلي نيس��ت و فعلا توانايي و دانش 
فني براي فروش گوشي وجود ندارد و بهتر است ابتدا 
لوازم جانبي تلفن همراه را توليد  ك��رده و در مراحل 

بعدي به توليد گوشي برسد. 

   ۵۰۰  ميليون تومان تسهيلات 
براي توليد گوشي داخلي

در اين ميان چندي پيش س��ازمان فناوري اطلاعات 
اعلام كرد يكي از برنامه هاي خود ساخت يك ميليون 
گوش��ي همراه بومي و ايراني اس��ت و براي انجام اين 
كار 5۰۰ ميلي��ارد تومان تس��هيلات در نظر گرفته 

شده است. محمد خوانساري، رييس سازمان فناوري 
اطلاعات در مصاحبه اي اعلام كرد يكي از برنامه هاي 
بزرگ اين سازمان توليد گوش��ي هاي داخلي است. 
او اعلام كرد: »حمايت هايي براي توسعه محصولات 
فناوري بومي دريافت شده و اميدوار هستيم با منابع 
كافي و حضور آنها، س��ال ۱۴۰2 را با خوبي پشت سر 
بگذاريم.« خوانساري تاكيد كرد يكي از اهداف سازمان، 
ساخت يك ميليون عدد گوشي داخلي است. او در اين 
خصوص افزود: »يكي از برنامه ها توليد گوشي هوشمند 
تلفن همراه داخلي خواهد بود كه امسال حداقل 5۰۰ 
ميليارد تومان تسهيلات اشتغال زايي براي آن در نظر 
گرفته ش��ده و هدف گذاري ما س��اخت يك  ميليون 

گوشي هوشمند است.« 

   توليد گوشي داخلي
 با سيستم عامل اندرويد

اما عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
به تازگي در گفت وگو با تسنيم بار ديگر به هدف توليد 
يك ميليون گوش��ي اقتصادي زير ۱۰۰ دلار در ايران 
اش��اره كرد و گفت: »اين كاري مشترك بين وزارت 
ارتباطات و وزارت صمت است و در اين باره برنامه اي 
تدوين كرديم؛ امس��ال چند بازيگر جديد وارد حوزه 
توليد تلفن همراه خواهند شد. توليد تلفن همراه داخل 
جلوه ديگري خواهد داشت و بازيگران ديگري وارد اين 
عرصه خواهند شد؛ همچنين فعالاني كه از قبل بودند 
با كمك وزارت صمت مورد حمايت قرار مي گيرند تا 
خطوط توليدشان تقويت شود. همچنين در منطقه 
ويژه اقتصادي پيام امكانات لازم از جمله زمين، سوله، 
وام و تجهيزات را در اختيارشان قرارداده ايم تا خطوط 
توليد را راه اندازي كنند.« او در پاسخ به اين سوال كه 
آيا اين تلفن هاي همراه داراي سيستم عامل اندرويد 
يا سيس��تم عامل جديد ايراني هستند، اظهار داشت 
فعلًا اين گوش��ي ها به سيس��تم عامل اندرويد مجهز 
خواهند بود: »ولي در اين باره از س��وي شوراي عالي 

فضاي مجازي تكلي��ف داريم كه كار را دنبال كنيم.« 
اين درحالي است كه وزارت ارتباطات از آذر ماه سال 
گذشته، فراخواني را منتشر و از توليدكنندگان داخلي 
سيس��تم عامل موبايل دعوت به عمل آورده اس��ت. 
همچني��ن در دولت دوازدهم و دوره پيش��ين وزارت 
ارتباطات نيز توليد نسخه بومي سيستم عامل تلفن 
همراه پيگيري مي شد. البته استفاده از سيستم عامل 
مورد تأييد وزارت ارتباطات در ساير تجهيزات به غير از 
موبايل به امري الزامي تبديل شده است. وزير ارتباطات 
در اين باره به مصوبه سال گذشته هيات وزيران اشاره 
كرد و گفت: »»طبق مصوبه س��ال گذش��ته دولت، 
وزارت صمت مكلف ش��ده بر روي تجهي��زات داراي 
سيستم عامل غير از تلفن همراه، مانند لوازم خانگي 
و غيره سيس��تم عامل مورد تأييد وزارت ارتباطات را 
نصب كنند. ما پيگيري مي كنيم سيستم عامل امن و با 
تأييديه بر وسايلِ غير از تلفن همراه نصب شود؛ درباره 
سيستم عامل گوشي هم بحث مفصل جداگانه وجود 

دارد و در اين باره برنامه داريم.«

   مونتاژ موبايل منطقي است؟
حركت به سمت صنايع صادرات محور و خودكفايي 
در توليد نيازها در حوزه فناوري، اگرچه آرزوي زيبايي 
اس��ت اما اما وقتي صحبت از تولي��د موبايل ايراني يا 
مونتاژ گوش��ي مي ش��ود، يعني ما درباره محصولي 
تكنولوژي��ك صحبت مي كنيم. بنابراي��ن با توجه به 
شرايط تكنولوژيك كشور، نمي توان با اطمينان درباره 
صادرات آن صحبت كرد. اگر 2۰ سال گذشته را مرور 
كنيم، مي بينيم كه برندهاي قوي مانند سوني، سوني 
اريكس��ون، آي ميكس و … از بازار حذف ش��ده اند. 
چراكه جهش در اين تكنولوژي س��رعتي داشت كه 
آنها را جا گذاشت. حال موبايل ايراني مي تواند قوي تر 
از اين شركت ها عمل كند؟ دراين ميان اما كارشناسان 
معتقدند اينكه همه قطعات يك دس��تگاه را در جاي 
ديگري بخري��م و مونتاژ آن را در اي��ران انجام دهيم، 
اقدام غيرمنطقي است و از طرف ديگر، حتي اگر مونتاژ 
قطعات تحت برند ايراني صورت بگيرد، اينكه با توجه 
به تحريم ها پوشش مناسب نرم افزاري خواهيم داشت 
يا خير هم محل سوال است، اينكه چگونه مي خواهيم 
سيستم عامل اندرويد را روي گوشي هاي ساخت ايران 
نصب كنيم؟ آن هم در شرايطي كه در حال حاضر هم 
در يك سري برند ها سرويس نرم افزاري درست و كاملي 
نداريم. در اين مي��ان بايد توجه كرد كه موبايل چهار 
ماژول اصلي دارد. اين ماژول ه��ا عبارتند از مادربرد، 
ال سي دي، دوربين و باتري. مادربرد توليدكنندگان 
محدودي در دنيا دارد. همه توليدكنندگان هم از آنها 
خريد انجام مي دهند. ال سي دي و دوربين هم همين 
وضعيت را دارند. مي ماند باتري كه اگر آن را توليد كنيم، 
يعني در بهترين حالت 25 درصد گوشي را خودمان 
توليد كرده ايم، در حالي كه حداقل انتظار براي اينكه 
يك كالا توليدي محس��وب شود، اين است كه بخش 

قابل توجهي از اين كالا در كشور توليد شود.
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عصبانيت اروپا از عدم ممنوعيت 
هواوي در آلمان

اتحاديه اروپا در آس��تانه مذاكرات مي��ان برلين و 
پكن، احتمالا از آلمان خواهد خواست براي كاهش 
اس��تفاده از تجهيزات هواوي در شبكه 5G  خود، 
اقدامات بيشتري انجام دهد. به گزارش ايسنا، آلمان 
در اج��راي تدابير امنيتي اتحاديه اروپا در خصوص 
ش��بكه هاي 5G كه سه س��ال پيش براي محدود 
كردن استفاده از فروشندگان پرخطر مانند هواوي 
چين به دليل نگراني درباره خرابكاري يا جاسوسي 
احتمالي مورد موافقت قرار گرفته بود، عقب مانده 
است. دو منبع آگاه به رويترز گفتند: مقامات اتحاديه 
اروپا احتمالا هنگام ارايه دومين گزارش پيشرفت 
تدابير امنيتي مذك��ور در اين خصوص در روزهاي 
آينده، از آلمان و ش��مار ديگري از كشورها به دليل 
پيشرفت ناكافي بازخواس��ت خواهند كرد. يكي از 
اين منابع آگاه گفت: مقامات اتحاديه اروپا همچنين 
از اپراتورهاي مخابرات��ي مانند دويچه تلكام انتقاد 
خواهند كرد. سخنگوي اروپايي هواوي كه استفاده 
پكن از تجهيزات اين ش��ركت براي جاسوس��ي يا 
خرابكاري را قويا رد كرده است، گفت كه از محتواي 
اين گزارش اطلاع��ي ندارد و تكرار كرد كه در طول 
2۰ سال فعاليت در اروپا، هيچ سابقه اي وجود نداشته 
است كه نشان دهد در تجهيزات اين شركت، شنود 
وجود داشته است. اگر آلمان موضع خود را سخت تر 
كند، با توجه به اينكه بزرگ ترين اقتصاد اروپاست و 
كشورهاي ديگر هم احتمالا از آن دنباله روي خواهند 
كرد، ضربه بزرگي براي هواوي خواهد بود. همچنين 
مي تواند سيگنالي را به چين ارسال كند كه آلمان در 
اولويت دادن به امنيت بر منافع اقتصادي جدي است 
و به دليل تجارت گس��ترده اش با ابرقدرت در حال 
رشد آسيا، حلقه ضعيفي در اروپا نيست. اين موضوع 
احتمالا در رايزني هاي دولت چين و آلمان كه انتظار 
مي رود در 2۰ ژوئن برگزار شود، يك مانع خواهد بود. 
يكي از منابع آگاه گفت: چين خواسته است هواوي، 
يكي از موضوع��ات اصلي برنامه اين ديدار باش��د. 
كش��ورهاي ديگري مانند دانمارك و پرتغال پيش 
از اين، محدوديت هايي را براي فروشندگان پرخطر 
فراتر از 5G گسترش داده اند. به گفته ميكو هووتاري 
از موسسه مطالعات چين مركاتور، پكن احتمالا در 
برلين، لابي خواهد كرد تا تضمين كند كه هرگونه 
كنترل جديد در اتحاديه اروپا روي فناوري چين، 
خيلي شديد نباشد. به گفته كارشناسان مخابرات، 
شركت هاي مخابراتي در دهه گذشته به استفاده از 
تجهيزات ساخت ش��ركت هواوي روي آوردند كه 
محصولات ارزان تري را عرضه مي كرد و محصولات 
مذكور، به خوبي تجهيزات س��اخت شركت هاي 
اروپايي نوكيا و اريكسون بود. با اين حال، غرب به طور 
فزاينده اي براي محدود كردن استفاده از هواوي به 

ويژه در 5G اقدام كرده است.

ضرورت توسعه
همكاري هاي مشترك ارتباطي

كشورهاي عضو اكو
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در ديدار با دبيركل 
س��ازمان همكاري اقتصادي، اكو بر ضرورت توسعه 
روابط و همكاري هاي مشترك كشورهاي عضو در حوزه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات تأكيد كرد. به گزارش مهر، 
عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، در 
آستانه اجلاس آتي وزراي ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كشورهاي عضو اكو به ميزباني جمهوري اسلامي ايران، 
در دفتر كار خود ميزبان خسرو ناظري، دبيركل سازمان 
همكاري اقتصادي اكو بود. زارع پور در اين ديدار با تأكيد 
بر اينكه ارتباطات و فن��اوري اطلاعات حوزه مهمي 
براي بسياري از كشورها ازجمله كشورهاي عضو اكو 
محسوب مي ش��ود گفت: جاي خوشبختي دارد كه 
كش��ورهاي عضو در اين حوزه پيشرفت هاي خوبي 
داشته اند. بااين وجود در اين حوزه كشورهاي عضو هنوز 
همكاري هاي مشترك زيادي نداشته اند، هرچند زمينه 
همكاري هاي مشترك بس��ياري در اين حوزه وجود 
دارد. وي با اشاره به زمينه هاي همكاري هاي مشترك 
كشورهاي عضو در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات 
گفت: شكل گيري بازارهاي مشترك ديجيتال، با توجه 
به نزديكي كش��ورهاي عضو، راه اندازي پلتفرم هاي 
مشترك با توجه به زمينه هاي فرهنگي مشترك، توسعه 
زيرس��اخت هاي ارتباطي و امنيت سايبري ازجمله 
زمينه هاي است كه كشورهاي عضو مي توانند با يكديگر 
همكاري داشته باشند و روابط خود را توسعه دهند. زارع 
پور افزود: در حوزه مواجه با پلتفرم هاي بين المللي و 
مسووليت پذير كردن آنها كه به يك خواسته جهاني 
تبديل ش��ده اس��ت يا موضوع حفاظت از كودكان و 
خانواده ها در فضاي مجازي كه اين نيز به يك نگراني 
جهاني به ويژه در ميان كشورهاي اسلامي و كشورهايي 
كه خانواده در آن محوريت دارد تبديل ش��ده از ديگر 
موضوعاتي است كه كش��ورهاي عضو اكو مي توانند 
در كنار هم اقدام به تدوين راهكارهاي مشترك كنند. 
وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات ادامه داد: حتي در 
مجامع بين المللي هم مي توانيم موضوعات موردعلاقه 
كشورهاي عضو را در اتحاديه جهاني مخابرات )ITU( يا 
ساير نهادهاي بين المللي مرتبط دنبال كنيم. البته اين 
نيازمند طرح مشترك و همكاري هاي مشترك است 
كه تاكنون به اين شكل وجود نداشته است. زارع پور با 
تأكيد دوباره بر وجود ظرفيت هاي همكاري مناسب 
در موضوعات مختلف مرتبط ب��ا ارتباطات و فناوري 
اطلاعات گفت: براي دس��تيابي به نقشه راه مناسب 
همكاري در اي��ن رابطه مي توانيم برنامه ريزي كنيم. 
بر اين اساس علاقه مند هستيم كه اين موضوعات را 
در نشس��ت آتي وزراي ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كش��ورهاي عضو اكو مطرح و متعاقب آن با تشكيل 
گروه هاي كاري مش��ترك تا حصول نتيج��ه آنها را 
پيگيري كنيم. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: 
بنابراين من اجلاس آتي را فرصت خوبي مي بينم كه 
بتوانيم اين مسير را دنبال كنيم اگرچه لازمه آن حضور 
فعال كشورهاي عضو در بالاترين سطح در اين اجلاس 
است. وي در پايان گفت: همكاري مشترك كشورهاي 
عضو در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات مي تواند 
منجر به تقويت اكو و تبديل شدن اين سازمان به يك 
بلوك قدرتمند در مجامع بين المللي براي تأمين منافع 

كشورهاي عضو شود. 

دولتسيزدهمازتلاشبرايتحققيكيازاهدافديرينهدولتهايپيشينسخنميگويد

ايراني يا بار ديگر مونتاژ؟ ساخت گوشي تمام 

اداره كل راه و شهرسازي استان البرز در نظر دارد مناقصه ذيل را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. لذا 
با توجه به اينكه كليه مراحل برگزاري مناقصه اعم از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاكات 
از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  صورت خواهد پذيرفت، لازم 
است كليه مناقصه گران واجد صلاحيت در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي 
امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1402/03/24 مي باشد.

فراخوان تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي  با ارزيابی کيفی 

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1511507

مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت: از ساعت 09/00 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/24 لغايت ساعت 14/30 
روز دوشنبه مورخ 1402/03/29 

مهلت زماني ارائه پيشنهاد قيمت: تا ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1402/04/12
زمان بازگشايي پاكتها: ساعت 09/00 صبح روز سه شنبه مورخ 1402/04/13

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكتها ))الف((:
آدرس: كرج- رجايي شهر )گوهردشت(-بلوار جمهوري اسلامي)رستاخيز(- خ سوم غربي- اداره كل راه و شهرسازي 

استان البرز - كد پستي: 3148715634 تلفن: 35830000-026 اطلاعات تماس سامانه ستاد: 1456

رتبه مورد نيازمبلغ برآورد )ريال(شماره فراخوان شرح پروژهرديف

تکميل ساختمان و محوطه مرکز بهداشت محله خط 1
5 و بالاتر ابنيه4200200355900000756769149282 حصار کرج

وزارت راه و شهرسازي
اداره كل راه و شهرسازي استان البرز

س�ازمان حمل و نقل و ترافيک شهرداری قزوين در نظر دارد مناقصه  تهيه، نصب، تعمير و نگهداری ملزومات ترافيکی 
مناطق 2 و 3  را به مدت 12 ماه به واجدين شرايط واگذار نمايد ، لذا متقاضيان ميتوانند از ساعت 13 مورخه 1402/03/21 
الی ساعت 19 مورخه 1402/03/30 جهت دريافت اسناد مناقصه به سايت اينترنتی www.setadiran.ir   مراجعه و جهت 
کسب اطلاعات بيشتر به واحد امور قراردادها ، واقع در قزوين ، خيابان فردوسی شمالی ، مابين پمپ بنزين شهيد بابايی 
و پارک بانوان ، مراجعه نموده و پس از مطالعه دقيق اس�ناد مناقصه ،تا ساعت 10:00 صبح روز شنبه مورخه 1402/04/14 
مدارک مورد نياز جهت شرکت در اين مناقصه )طبق شرايط مندرج در اسناد( را در سامانه ستاد آپلود کرده و پاکت الف 

)ضمانتنامه( را به دبيرخانه اين سازمان تحويل نمايند.
٭  هزينه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

٭  تلفن تماس در ساعات اداری 33356481~ 028 الی 83  )داخلی 113(
اقدام : سازمان حمل و نقل و ترافيک شهرداري قزوين

نوبت دومآگهی مناقصه
شناسه آگهي : 1511591

 شرکت مخابرات ايران � منطقه کردستان در نظر دارد انجام خدمات نگهداری امور شبکه فيبر نوری، شامل شبکه دسترسی فيبر نوری و شبکه فيبرنوری بين مراکز و راه دور و و سايت های
 BTS اعم از هوايی و خاکی در شهرستانهای سقز، بانه و ديواندره  )فاز سه( خود را برابر اسناد و مدارک معامله از طريق مناقصه عمومی يک مرحله  ای به پيمانکاران واجد شرايط و 
ذيصلاح حقوقی واگذار نمايد. متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند به آدرس: استان کردستان � شهرستان سنندج � خيابان جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان 
� طبقه سوم � واحد دبيرخانه مراجعه و با تسليم رسيد بانکی بمبلغ 2۰۰,۰۰۰ ريال واريزی به حساب شماره ۰۱۰6۱۱2۹۳6۰۰۰ سيبا نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج در وجه 

شرکت مخابرات ايران � مخابرات منطقه کردستان، اسناد مناقصه را دريافت نموده و با توجه به مفاد آن پيشنهاد قيمت خود را تنظيم و ارائه نمايند.
1� آدرس محل تحويل پاکتها: سنندج � خ جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان � ط سوم � واحد دبيرخانه

2� سپرده شرکت در مناقصه:  ۸5۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال
3� تاريخ فروش اسناد معامله: از تاريخ ۱۴۰2/۳/27 لغايت ۱۴۰2/۴/۳

4� آخرين تاريخ ارسال پاکتهای پيشنهادی: ۱۴۰2/۴/۱۱
5� تاريخ بازگشايی پاکتهای الف، ب و ج: ۱۴۰2/۴/۱2

ضمناً اسناد مناقصه در وب س��ايت www.kordestan.tci.ir موجود می  باشد. در صورت تهيه اسناد از طريق وب سايت مذکور، ارائه فيش واريز هزينه فروش اسناد الزامی و 
بايستی به ضميمه اسناد مناقصه ارائه گردد. مضافاً متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن ۳۳6۱2۳22 با کد ۰۸7 تماس حاصل نمايند. ضمناً 

هزينه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می  باشد.

آگهی تجديد مناقصه عمومی يک مرحله ای
شرکت مخابرات ايران شماره 4ـ2ـ14۰2

)سهامي عام(
منطقه کردستان

شرکت مخابرات ايران
منطقه کردستان

 شرکت مخابرات ايران � منطقه کردستان در نظر دارد انجام خدمات نگهداری امور شبکه فيبر نوری، شامل شبکه دسترسی فيبر نوری و شبکه فيبرنوری بين مراکز و راه دور و سايت های
 BTS اعم از هوايی و خاکی در شهرستانهای سنندج و کامياران )فاز يک( خود را برابر اسناد و مدارک معامله از طريق مناقصه عمومی يک مرحله  ای به پيمانکاران واجد شرايط و ذيصلاح 
حقوقی واگذار نمايد. متقاضيان شرکت در مناقصه ميتوانند به آدرس: استان کردستان � شهرستان سنندج � خيابان جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان � طبقه 
سوم � واحد دبيرخانه مراجعه و با تسليم رسيد بانکی بمبلغ 2۰۰,۰۰۰ ريال واريزی به حساب شماره ۰۱۰6۱۱2۹۳6۰۰۰ سيبا نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج در وجه شرکت 

مخابرات ايران � مخابرات منطقه کردستان، اسناد مناقصه را دريافت نموده و با توجه به مفاد آن پيشنهاد قيمت خود را تنظيم و ارائه نمايند.
1� آدرس محل تحويل پاکتها: سنندج � خ جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان � ط سوم � واحد دبيرخانه

2� سپرده شرکت در مناقصه:  ۹2۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال
3� تاريخ فروش اسناد معامله: از تاريخ ۱۴۰2/۳/27 لغايت ۱۴۰2/۴/۳

4� آخرين تاريخ ارسال پاکتهای پيشنهادی: ۱۴۰2/۴/۱۱
5� تاريخ بازگشايی پاکتهای الف، ب و ج: ۱۴۰2/۴/۱2

ضمناً اسناد مناقصه در وب سايت www.kordestan.tci.ir موجود می  باشد. در صورت تهيه اسناد از طريق وب سايت مذکور، ارائه فيش واريز هزينه فروش اسناد الزامی و بايستی 
به ضميمه اسناد مناقصه ارائه گردد. مضافاً متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن ۳۳6۱2۳22 با کد ۰۸7 تماس حاصل نمايند. ضمناً هزينه 

انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می  باشد.    

آگهی تجديد مناقصه عمومی يک مرحله ای
شماره 2ـ2ـ14۰2 شرکت مخابرات ايران

)سهامي عام(
منطقه کردستان

شرکت مخابرات ايران
منطقه کردستان

شرکت مخابرات ايران � منطقه کردستان در نظر دارد انجام خدمات نگهداری امور شبکه فيبر نوری، شامل شبکه دسترسی فيبر نوری و شبکه فيبرنوری بين مراکز و راه دور و سايت های 
BTS اعم از هوايی و خاکی در شهرستانهای مريوان و سروآباد )فاز چهار( خود را برابر اسناد و مدارک معامله از طريق مناقصه عمومی يک مرحله  ای به پيمانکاران واجد شرايط و ذيصلاح 
حقوقی واگذار نمايد. متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند به آدرس: استان کردستان � شهرستان سنندج � خيابان جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان � طبقه 
سوم � واحد دبيرخانه مراجعه و با تسليم رسيد بانکی بمبلغ 2۰۰,۰۰۰ ريال واريزی به حساب شماره ۰۱۰6۱۱2۹۳6۰۰۰ سيبا نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج در وجه شرکت 

مخابرات ايران � مخابرات منطقه کردستان، اسناد مناقصه را دريافت نموده و با توجه به مفاد آن پيشنهاد قيمت خود را تنظيم و ارائه نمايند.
1� آدرس محل تحويل پاکتها: سنندج � خ جام جم � ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان � ط سوم � واحد دبيرخانه

2� سپرده شرکت در مناقصه:  5۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال
3� تاريخ فروش اسناد معامله: از تاريخ ۱۴۰2/۳/27 لغايت ۱۴۰2/۴/۳

4� آخرين تاريخ ارسال پاکتهای پيشنهادی: ۱۴۰2/۴/۱۱
5� تاريخ بازگشايی پاکتهای الف، ب و ج: ۱۴۰2/۴/۱2

ضمناً اسناد مناقصه در وب سايت www.kordestan.tci.ir موجود می  باشد. در صورت تهيه اسناد از طريق وب سايت مذکور، ارائه فيش واريز هزينه فروش اسناد الزامی و بايستی 
به ضميمه اسناد مناقصه ارائه گردد. مضافاً متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن ۳۳6۱2۳22 با کد ۰۸7 تماس حاصل نمايند. ضمناً هزينه 

انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می  باشد.    

آگهی تجديد مناقصه عمومی يک مرحله ای
شماره ۵ـ2ـ14۰2 شرکت مخابرات ايران

)سهامي عام(
منطقه کردستان

شرکت مخابرات ايران
منطقه کردستان



تعادل | فرشته فريادرس |
انتظار كانديداي هيات رييسه اتاق ايران به پايان رسيد. عصر 
روز چهارشنبه رييس مركز حراست وزارت صمت طي نامه اي 
به دبير انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران، نظر خود را درباره 
كانديداهاي ثبت نام شده براي انتخابات هيات رييسه اتاق 
ايران اعلام كرد. بنابراين چنانچه اتفاق پيش بيني نشده اي 
رخ ندهد، فردا )يكش��نبه( 28خردادماه، در نشست دوره 
جديد هيات نمايندگان اتاق ايران، هيات رييسه و به ويژه 
رييس اتاق ايران با راي اعضا انتخاب خواهند شد. اما انتخابات 
پرمناقشه پارلمان بخش خصوصي در دور دهم شگفتي كم 
نداشت؛ از تغيير آيين نامه انتخابات و سختگيري هاي بي مورد 
براي كانديدات��وري اعضا گرفته تا لابيگري دولتي ها براي 
حضور چهره هاي خود در هيات رييسه اتاق ها. حال، باتوجه 
به اعلام نتايج تاييد صلاحيت ها، چهره هاي سرشناس��ي 
همچون»حسين سلاح ورزي، يونس ژائله، حسين پيرموذن 
و احد عظيم زاده و محسن بهرامي ارض اقدس« براي كسب 
كرسي رياست نامزد ش��ده اند. اما آنچه در اين ميان رخ داد 
اينكه پنجشنبه 25 خردادماه، ايرنا در اقدامي عجيب، خبر 
رد صلاحيت »سلاح ورزي« يكي از نامزدهاي جدي رياست 
اتاق ايران را منتشر كرد، كه البته بعد از گذشت چند ساعت، 
اين خبر بدون هيچ توضيحي از روي خروجي خبرگزاري 
وابسته به دولت حذف شد. همچنين طبق اخبار دريافتي، 
»جمال رازقي جهرمي از اتاق شيراز، پيام باقري، حميدرضا 
صالحي و قدير قيافه از اتاق تهران« از جمله نامزدهايي هستند 
كه با عضويت آنها در انتخابات هيات رييسه اتاق ايران موافقت 
شده  است. با اين حال، بايد ديد اعضاي هيات نمايندگان، روز 
يكشنبه راي خود را به گلدان چه كساني براي سكانداري اتاق 

ايران در دوره جديد خواهند ريخت.

    نتايج صلاحيت كانديداها اعلام شد
۱۷ خرداد ماه، حسين ميرمحمد صادقي، رييس انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ايران اعلام كرد كه انتخابات هيات 
رييس��ه اتاق ايران 28 خرداد برگزار خواهد ش��د. براساس 
گفته او، اسامي نامزد هاي نهايي انتخابات هيات رييسه اتاق 
ايران قرار بود شنبه 2۰ خرداد يا يكشنبه 2۱ خرداد، پس از 
دريافت نظر وزارت اطلاعات از سوي اتاق اعلام شود كه البته 
عملي نشد. حال براساس خبري كه جمعه شب روي خروجي 
پايگاه اتاق ايران قرار گرفت، دبير انجمن نظارت بر انتخابات 
اتاق ايران درباره نتيجه احراز صلاحيت كانديداهاي عضويت 
در هيات رييسه اتاق ايران گفت: »عصر پنجشنبه، نامه اي از 
سوي رييس مركز حراست وزارت صمت دريافت شده كه 
نظر خود را درباره كانديداهاي ثبت نام شده براي انتخابات 
هيات رييس��ه اتاق ايران، اعلام كرده است.« جهانبخش 
سنجابي در اظهاراتي ديگر گفته است: نظر حراست وزارت 
صمت به سه شكل اعلام شده، گروهي حضورشان از نگاه 
اين مجموعه بلامانع است. با حضور گروهي مخالف شده و 
گروهي پرونده هايشان هنوز درحال بررسي است. او همچنين 
بيان كرده كه انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران به دليل 
زمان محدود، محتواي نامه را به هر يك از كانديداها از طريق 
پيامك اطلاع رساني كرده است. در ضمن انجمن در نظر دارد، 
امروز جلسه فوق العاده اي برگزار كند و درباره اين موضوع 

تصميم گيري كند.

    خبري كه ايرنا منتشر و بعد حذف كرد
اما چند س��اعت پيش از اين خبر، يعني روز پنج ش��نبه 25 
خردادماه، ايرنا خبرگزاري وابسته به دولت دراقدامي عجيب، 
در خبري، رد صلاحيت »حسين سلاح ورزي« به عنوان نامزد 
انتخابات هيات رييسه اتاق ايران از سوي نهاد هاي امنيتي را 
روي خروجي خود قرار داد. اما ساعاتي بعد، خبر اختصاصي 
خود را از خروجي اين خبرگزاري برداشت! يونس ژائله و احد 
عظيم زاده از اتاق تبريز، جمال رازقي جهرمي از اتاق شيراز، 
پيام باقري، حميدرضا صالح��ي و قدير قيافه از اتاق تهران« 
از جمله نامزدهايي هس��تند كه با عضويت آنها در انتخابات 
هيات رييسه اتاق ايران موافقت شده  است.  از جمله نامزدهاي 
انتخابات هيات رييسه اتاق ايران كه هنوز تاييد صلاحيت آنها 
از سوي نهادهاي امنيتي احراز و اعلام نشده، كيوان كاشفي 
رييس سابق اتاق كرمانشاه، مسعود گلشيرازي از اتاق اصفهان 
و حسين پيرموذن از اتاق اردبيل هستند.  طبق اخبار دريافتي، 
در حال حاضر صلاحيت 25 نامزد انتخابات هيات رييسه اتاق 
ايران به تاييد نهادهاي امنيتي رسيده ، اما صلاحيت باقي افراد 
هنوز در حال بررس��ي و اعلام )تا لحظه تنظيم اين گزارش( 
نشده اس��ت. لازم به توضيح است كه نتايج اعلام شده، نظر 
وزارت اطلاعات نيست. برخي از كانديداها اعلام كردند كه 
حراست وزارت صمت به آنان تاييد صلاحيتشان را پيامك 
كرده است. نظر قطعي بايد توسط وزارت اطلاعات اعلام شود؛ 
بنابراين هنوز بايد منتظر ماند تا وزارت اطلاعات اعلام نظر كند.

    گمانه زني ها درباره رياست اتاق 
آنچه انتخابات دوره دهم هيات نمايندگان را از ديگر دوره ها 
متمايز مي كند، تغييراتي است كه در آيين نامه تشكيل و نحوه 
فعاليت هيات نمايندگان اتاق ايران و اتاق هاي شهرستان، رخ 
داده كه بر اساس آن افراد نمي توانند هم زمان عضو هيات رييسه 
اتاق ايران و يكي از اتاق هاي استاني باشند. به اين معنا كه اگر 
به عنوان يكي از اعضاي هيات رييسه اتاق ايران انتخاب شدند 
بايد از سمت خود در هيات رييسه اتاق استاني كناره گيري 
كنند. اضافه ش��دن اين شرايط و برخي مسائل ديگر در كنار 
كاهش اعضاي فعال در اتاق هاي استاني و به دنبال آن كمتر 
شدن تعداد كرسي هاي هيات نمايندگان اتاق ها در سراسر 
كشور، ميزان اثرگذاري بيشتر تشكل ها كه در اين دوره تعداد 
آنها به 2۴۰ رسيده، را نشان مي دهد. با اين حال، طي روزهاي 

گذشته پيش بيني ها از انتخابات رياست دوره دهم اتاق ايران، 
با بررسي شرايط و نگاه به آنچه بر جريان انتخابات اتاق هاي 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي كشور حاكم است، شاهد 
داغ تر شدن فضاي گمانه زني ها درباره فردي هستيم كه قرار 
است كرسي رياس��ت اتاق ايران را در دوره دهم و براي چهار 
سال آينده به عهده بگيرد. شنيده ها حاكي از اين است كه از 
بين اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران، 8 نفر براي انتخابات 
هيات رييسه اتاق ايران كانديدا شده اند، كه بنابر اخبار پشت 
پرده، مقرر شده از بين 8 كانديداي اتاق تهران اعضا بين ۳ نفر 
به توافق برسند. اين سه نفر قرار است با ۳۴ ديگر از كانديدا هاي 
انتخابات رقابت كنن��د. پيش تر اتاق ايران اع��لام كرده بود، 
مجموع كانديدا هاي انتخابات اين دور هيات نمايندگان اتاق 
ايران ۴2 نفر است.  در اين ميان از »يونس ژائله، محسن بهرامي 
ارض اقدس، احد عظيم زاده، حس��ين سلاح ورزي و حسين 
پيرموذن« به عنوان نامزدهاي جدي رياس��ت دهمين دوره 
اتاق بازرگاني نام برده مي شود. البته گمانه زني ها از اقبال بيشتر 
»حسين سلاح ورزي« از اتاق لرستان، براي موفقيت در كسب 
عنوان رياس��ت دوره دهم اتاق ايران، حكايت دارد. اين فعال 
اقتصادي كه امروز نامش به عنوان يكي از نامزدهاي انتخاباتي 
براي رياست اتاق ايران مطرح شده، نائب رييس اول اتاق ايران 
است. البته چنانچه تا روز انتخابات هيات رييسه اتاق ايران اتفاق 
خاصي رخ ندهد، با نگاهي به مجموعه عملكردها و رويكردهايي 
كه در بين نامزدهاي احتمالي وجود دارد، موفقيت او بيش از 
ديگران محتمل اس��ت. البته شنيده ها حاكي از آن است كه 
گزينه بعدي مورد نظر اعضا »محمدرضا بهرامن« است. در 
سوي ديگر ميدان رقابت، گروهي نيز به دنبال انتخاب »يونس 
ژائله« به عنوان رييس آتي اتاق ايران هستند. فردي كه در دوره 
نهم هيات نمايندگان، رييس اتاق تبريز بود و امروز به همراه 

احد عظيم زاده، يكي ديگر از اعضاي اين اتاق، وارد ميدان شده 
است. حال بسياري معتقدند حضور دو نامزد از يك اتاق، اقدام 
چندان مطلوبي در روند رقابت نيست و در صورتي كه يكي به 
نفع ديگري از رقابت خارج نشود، هر دو شكست خواهند خورد.

    ويژگي رييس جديد چه بايد باشد؟
با نزديك شدن به روز انتخابات هيات رييسه اتاق بازرگاني 
ايران اين سوال كه رييس جديد چه ويژگي بايد داشته باشد؟ 
دوباره مطرح مي شود. برخي معتقدند رييس اتاق بايد چهره 
سياسي داشته باشد تا بتواند روابط اتاق با بدنه حاكميت و 
دولت را تنظيم كند. در مقابل برخي فعالان بخش خصوصي بر 
اين نكته تاكيد مي كنند كه رياست جديد نبايد به هيچ جناح 
سياسي وابستگي داشته باشد. به گفته آنها به جاي انتخابات 
جناحي يا افراد داراي مواضع سياسي آشكار بايد دنبال كسي 
رفت كه آشنايي كامل با فضاي كلان و اقتصاد كشور داشته 
باش��د. برخي ديگر هم معتقدند كه رييس اتاق آينده ايران 
بايد از بخش خصوصي واقعي انتخاب شود و فردي باشد كه 
علاوه بر آشنايي با مناسبات ايران، زبان مناسبات در جهان را 
هم بشناسد. علاوه بر مشخصات مذكور، رييس جديد بايد با 
تجارت بين المللي آشنايي داشته باشد. برخي هم معتقدند 
كه رييس آت��ي اتاق علاوه بر اينكه بايد يك فعال اقتصادي 
باشد، بايد قدرت لابي گري داشته باشد. »دانش كافي، به روز 
بودن، قدرت تحليل، تدبير و جسارت طرح مسائل« از ديگر 
ويژگي هايي است كه به گفته اعضا اتاق ايران، رييس آتي اتاق 
بايد داشته باشد.  با اين حال، به نظر مي رسد، حرفه اي بودن 
در تشكل گرايي، تجربه وكارنامه كارآمد، يك ويژگي براي 
رييس تازه اتاق بازرگاني خواهد بود. كساني كه در دوره هاي 
تازه به اتاق ها راه يافته يا در تشكل هاي ملي غير از اتاق عضويت 
ندارند و به همين دليل اعتبار استاني آنها بر اعتبار ملي شان 
مي چربد، شايد در اداره اتاق كارآمدي لازم را نداشته باشند. 
از سوي ديگر، برخي عنوان مي كنند كه حضور در اتاق ايران 
و اتاق هاي استاني نيز يك مزيت است، به اين معني كه رييس 
اتاق ايران اگر با سازمان اتاق آشنايي بيشتري داشته باشد 
با كمترين هزينه مي تواند ات��اق را اداره كند. برخي نيز باور 
دارند رييس اتاق بايد خودش سهامدار بزرگ باشد تا بتواند 
بر تنگناهاي بنگاه ها آگاه باشد و اين گره ها را باز كند. برخي 
اما باور دارند چنين فردي ش��ايد براي اتاق بار منفي ايجاد 
كند و بهتر است فردي كه گرفتاري كمتري دارد، در منصب 
رياست اتاق باشد. در اين ميان برخي بر اين باورند كه رييس 
اتاق ايران بايد سازمان رسانه اي را بشناسد و بتواند از اين نيروي 
بااهميت براي پيشرفت اتاق استفاده كند، ضعفي كه به گفته 
آنها رياس��ت فعلي اتاق به آن دچار بود و نتوانست به خوبي 

فعاليت ها واقدامات اتاق را معرفي كند.
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كارگروه تدوين استراتژي 
صنعتي كشور تشكيل شد

وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: كارگروهي بزرگ از 
كارشناسان خبره براي تدوين استراتژي صنعتي كشور 
ايجاد شده كه تك تك فعالان اقتصادي و تشكلي عضو 
آن هستند و مي توانند در اين زمينه اعلام نظر كنند. به 
گزارش ايرنا، عباس علي آبادي روز پنجشنبه در ديدار با 
فعالان صنعتي و تجاري خراسان رضوي در محل سالن 
اجتماعات اداره كل صنعت، معدن و تجارت اين استان 
افزود: در مديريت عرصه توليد و تجارت كشور بايستي 
به شكل مستمر محيط اطراف را بررسي كنيم، لذا تدوين 
استراتژي صنعتي از اولويت هاست. وزير صنعت، معدن 
و تجارت گفت: در تعيين اس��تراتژي صنعتي كش��ور و 
برنامه ريزي در اين عرصه، ضروري است از نظرات بخش 
خصوصي و تحليل وضعيت كنوني توليد و تجارت كشور 

از منظر فعالان اين حوزه نيز بهره مند شويم. 

راه اندازي اتاق فرماندهي رفع 
بحران در آبفاي استان اصفهان

مديرعامل آبفاي استان اصفهان در نشستي با اعضاي 
كارگروه بحران، از راه اندازي »اتاق فرماندهي مقابله با 
بحران« براي مهار حوادث در سريع ترين زمان ممكن 
در آبفاي اس��تان اصفهان خبر داد. حسين اكبريان با 
اش��اره به رفع بحران شبكه فاضلاب در بزرگراه شهيد 
آقابابايي گفت: گس��تردگي و قدمت تاسيسات آب و 
فاضلاب يكي از دلايل وقوع حوادث در هر زمان و مكان 
در استان است، بنابراين »اتاق فرماندهي مقابله بحران« 
بايد در كارگاه هاي بحران در س��طح استان راه اندازي 
شود. وي مديريت دقيق كارگاه بحران را در رفع دقيق 
و سريع بحران ها بس��يار موثر برشمرد و اظهار داشت: 
براي رفع هرگونه بحران در ابعاد گوناگون در بخش آب 
و فاضلاب بايد نقشه و سناريوي منحصر به فرد تدوين 
شود و سپس آن را به بهترين شكل ممكن عملياتي كرد 
كه در اين ميان چگونگي مديريت كارگاه بحران نقش 
بس��زايي دارد. مديرعامل آبفاي استان اصفهان افزود: 
مديريت شرايط بحراني بايد به گونه اي باشد كه بتوان با 
هنرمندي و هوشمندي، با بحران هاي موجود و تبعات 
ناشي از آن مقابله كرد و رويكرد پيش دستانه را به مرحله 
اجرا گذاشت كه خوش��بختانه آبفاي استان اصفهان 
در مهار و رفع بحران در صنعت آبفا در كش��ور پيشرو 
محسوب مي شود. اكبريان مهار حادثه شبكه فاضلاب 
بزرگراه شهيد آقابابايي را موفقيت آميز خواند و تصريح 
كرد: با اينكه اين حادثه در عمق ۱2 متر در اتوبان پر تردد 
به وقوع پيوس��ت اما به دليل برخورداري آبفا از نيروي 
انساني متخصص و باتجربه و همچنين داشتن تجهيزات 
و امكانات كافي، توانس��ت اين حادثه را در كمتر از ۴8 
ساعت مهار كند. وي استفاده بهينه از منابع و تجهيزات 
را مستلزم هماهنگي و همكاري متقابل ميان واحدهاي 
مختلف برش��مرد و اعلام كرد: واحدهاي حراس��ت، 
روابط عمومي، HSE، GIS، دفتر بحران و معاونت آب 
و فاضلاب و ساير بخش هاي مرتبط در زمان وقوع اين 
حادثه با همكاري و هماهنگي با يكديگر اين حادثه را در 
حداقل زمان ممكن مهار كردند تا آثار ناشي از وقوع اين 

حادثه را به حداقل كاهش دهند.

روابط تجاري تهران-سئول
در پايين ترين سطح

دبير سابق اتاق مشترك ايران و كره جنوبي گفت: در 2 
سال گذشته كمترين ميزان تجارت بين دو كشور رقم 
خورد و حجم  واردات و صادرات بين ايران و كره  جنوبي 
به شدت كاهش پيدا كرد. پويا فيروزي در گفت وگو با 
ايلنا، با تاكيد بر اينكه اتاق بازرگاني نمي تواند مرجع 
رس��مي اعلام وضعيت پول هاي بلوكه شده ايران در 
كره جنوبي باش��د، گفت: دولت به صورت مس��تقيم 
اقدام به مذاكره و آزاد س��ازي پول هاي بلوكه شده در 
كره جنوبي كرده اس��ت و اتاق بازرگاني در هر وجوه 
مصرف كننده و شنونده است. در نهايت دولت سازوكار 
را اعلام مي كند؛ از اين رو اتاق بازرگاني نمي تواند پيش از 
اعلام رسمي دولت اين موضوع را تاييد يا تكذيب كند. 
وي روابط تجاري ايران و كره جنوبي را در پايين ترين 
سطح ممكن در 2 سال اخير توصيف كرد و افزود: در 
2 سال گذشته كمترين ميزان تجارت بين دو كشور 
رقم خورد و حج��م  واردات و صادرات بين ايران و كره  
جنوبي به شدت كاهش پيدا كرد. به گفته دبير سابق 
اتاق مشترك ايران و كره جنوبي؛ رقم صادرات ايران 
به كره در سال گذش��ته حدود 8۳ ميليون دلار بود و 
حدود ۷۳۶ ميليون دلار از اين كش��ور كالا وارد ايران 
شد. رقم تجارت بين دو كشور به نسبت دوران اوج خود 
كه فق��ط در حوزه غير نفتي حدود ۶ ميليارد دلار بود 
به شدت افت كرد. فيروزي در پاسخ به اين پرسش كه 
چه عواملي باعث كاهش رقم تجارت بين دو كشور شد؟ 
تصريح كرد: اصل مساله به خروج شركت هاي كره اي 
بعد از اعمال تحريم ها باز مي گردد و بخش خصوصي به 
دليل نبود امكان مراودات بانكي با اين كشور نتوانست 
در تجارت با اين كره جنوبي موفق عمل كند؛ به نظر 
مي رسد كه بحث پول هاي بلوكه شده در كره نيز بر روند 
كاهشي شدن تجارت ما با اين كشور را تشديد كرد. وي 
سياست گذاري واردات خودرو از كره جنوبي را شامل دو 
بخش دانست و افزود: بحث تضعيف روابط تجاري ايران 
و كره و ديگر سياست گذاري داخلي باعث ممنوعيت 
واردات خودرو از كره به ايران شد؛ اگر دو مسير تغيير 
كند شركت هاي كره اي تمايل دارند كه سهمي از بازار 
ايران داشته باشند و به نظر مي رسد در بحث واردات 
خ��ودرو سياس��ت گذارهاي داخلي نق��ش مهم ايفا 
مي كند. اين كارشناس اقتصادي تصريح كرد: پيش از 
خروج شركت هاي كره اي از ايران ما در ۳ موضوع خارج 
از بحث واردات كالايي با اين كشور وارد مذاكره شديم. 
نخس��ت واردات دانش فني، دوم واردات تكنولوژي و 
در نهايت سرمايه گذاري شركت هاي كره  اي در ايران. 
متاسفانه اين بخش هاي متنوع به دليل اعمال تحريم ها 
به سياست گذاري نرسيدند و در عمل روابط تجاري 
بين دو كشور متوقف شد. سرمايه گذاري كره اي ها در 
ايران منوط به پايه مناسب سياست گذاري هاي كلان 

در ايران است.

چهكسانيبرصندليهايهياترييسهاتاقايرانتكيهميزنند؟

انتخابات پرمناقشه پارلمان اقتصادي

آگهی مناقصه  عمومی  يک مرحله ای
 شرکت عمران شهر جديد بهارستان

شرکت عمران شهرجديد بهارستان در نظر دارد اجرای پروژه های خود به شرح زير را ازطريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به 
شرکت های واجد صلاحیت واگذار نمايد، لذا باتوجه به اينکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه اعم از دريافت اسناد تا پیشنهاد مناقصه گران و 
بازگشايی پاکت ها  از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهدشد.لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام درسايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه 

را محقق سازند.کلیه اسناد مناقصه گر که در سامانه بارگذاری می گردد می بايست دارای مهر و امضاء الکترونیکی ) ديجیتالی ( باشد
مناقصه گران درصورت نیازبه اطلاعات بیش�تردرخصوص اس�ناد مناقصه و ارائه پاکت الف )ضمانتنامه( و نحوه مهر و امضاء الکترونیکی 
)ديجیتالی (  اسناد و بار گذاری پاکتهای ) ارزيابی کیفی و الف و ب و ج  ( در سامانه ستاد به آدرس بهارستان بلوار امیرکبیر مراجعه يا با شماره 
تلفن  5 الی36861090 – 031 امور فنی و اجرايی ) ردبف 1 تا  7 اين آگهی ( - تماس حاصل نمايند. ) توجه : مناقصه گران می بايست به دقت 

شرايط مناقصه را مطالعه نمايند (
لازم به ذکر است کلیه مناقصه گران در فراخوانهای ) رديف 1 تا 6  اين آگهی ( می بايست پذيرفته باشند که کارفرما قسمتی ازهزينه خدمات 
موضوع پیمان را به صورت تهاتر با اراضی يا مستحدثات تجاری يا مسکونی پرداخت نمايد.) پرداخت طبق شرايط مندرج در شرايط مناقصه(  

و رديف 7 آگهی مطابق با اسناد مناقصه می باشد .ملاک بررسی اسناد مناقصه گران سامانه ستاد و امضاء و مهر ديجیتالی می باشد.
اطلاعات تماس سامانه ستادحهت انجام مراحل عضويت درسامانه: مرکز تماس 1456 دفترثبت نام:88969737 و 85193768

شرکت عمران شهرجديد بهارستان

نوبت اول

شناسه آگهي : 1513982

ف
موضوع مناقصهشماره مناقصهردي

حداقل گواهینامه 
صلاحیت 
پیمانکاری

مبلغ برآورداولیه 
)ريال(

مبلغ ضمانت نامه 
بانکی شرکت در 

مناقصه)ريال(

مدت 
پیمان به 

ماه 
زمان انتشار در 

سامانه ستاد
دريافت 
اسناد 

ارايه 
پیشنهاد

گشايش  پاکت 
ارزيابی کیفی

12002001352000004

عملیات اجرا و احداث 
پارک مرکز محله  123  در 

شهر جديد بهارستان  
)مناقصه يک مرحله ای 
همراه با ارزيابی کیفی(

حداقل پايه 5 
از ساعت 17 مورخ99.319.482.9055.000.000.00012رشته ابنیه

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

22002001352000005

عملیات اجرای روشنايی 
بلوار فرهنگ و پارک 122 
و گذرها در شهر جديد 

بهارستان  )مناقصه 
يک مرحله ای همراه با 

ارزيابی کیفی(

 پايه 5 نیرو 
)برق – تاسیسات 

برقی (
از ساعت 17 مورخ42.226.504.7942.112.000.0006

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

32002001352000006

عملیات اجرا و احداث مسجد 
حضرت رسول – نهضت ملی 
-  در شهر جديد بهارستان  

)مناقصه يک مرحله ای 
همراه با ارزيابی کیفی(

حداقل پايه 5 
از ساعت 17 مورخ154.154.131.7327.710.000.00012رشته ابنیه

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

42002001352000007

مدرسه 12 کلاسه 
متوسطه دوره اول محله 

125 در شهر جديد 
بهارستان  )مناقصه 

يک مرحله ای همراه با 
ارزيابی کیفی(

حداقل پايه 5 
از ساعت 17 مورخ165.805.992.3878.300.000.00012رشته ابنیه

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

52002001352000008

مدرسه 12 کلاسه 
متوسطه دوره دوم محله 

125 در شهر جديد 
بهارستان  )مناقصه 

يک مرحله ای همراه با 
ارزيابی کیفی(

حداقل پايه 5 
از ساعت 17 مورخ165.135.602.4748.300.000.00012رشته ابنیه

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

62002001352000009

مدرسه 12 کلاسه 
متوسطه دوره اول محله 
8 بهاران  در شهر جديد 

بهارستان  )مناقصه 
يک مرحله ای همراه با 

ارزيابی کیفی(

حداقل پايه 5 
از ساعت 17 مورخ165.672.984.0098.300.000.00012رشته ابنیه

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

72002001352000010

مناقصه عملیات 
اجراآماده سازی  ) عملیات 

خاکی معابر سايت ( 
اراضی 185 هکتار – شرق 
بهارستان – تا پايان مرحله 
سابگريد – همراه با  ارزيابی 

کیفی

حداقل پايه 
5 رشته راه 

وترابری
از ساعت 17 مورخ201.250.740.48810.070.000.0009

1402/03/30
تاساعت 17 

مورخ
1402/04/10

تاساعت13 
مورخ 

1402/04/26

ساعت14
مورخ 

1402/04/26

اداره كل راه و شهرسازی استان مرکزی در نظر دارد انجام مزايده به شرح جدول ذيل را از طريق مزايده عمومي به  متقاضیان واجد شرايط با قیمت پايه کارشناسی 
و مشخصات اعلام شده طبق جدول ذيل از طريق مزايده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزايده با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  واگذار 
 نمايد . کلیه مراحل برگزاری مزايده و تا ارائه پیشنهاد مزايده گران و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم به ذکر است مزايده گران در صورت عدم عضويت قبلی،مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی 

امضاء الکترونیکی که امکان شرکت در مزايده را محقق سازد،طی نمايند .
مهلت دريافت اس�ناد مزاي�ده :   از تاريخ : 1402/03/23   س�اعت : 7 صبح   تا تاريخ : 1402/04/03  ساعت : 13

مهلت ارسال پیشنهاد : از تاريخ:  1402/03/22  ساعت : 12  تا تاريخ : 1402/04/13  ساعت : 13  تاريخ بازگشايی : 1402/04/17  ساعت : 10 صبح
برنامه بازديد از تاريخ  1402/04/10  تا تاريخ 1402/04/11   ساعت :  8 صبح   تا   12 

- متقاضیان محترم جهت كسب اطلاعات بیشتر مي توانند به واحد اموال )آقای طیبی به شماره تماس 09183625256( در اداره کل راه و شهرسازی 
 اس�تان مركزي و يا پايگاه ملي اطلاع رس�اني مزايدات به نش�اني http://iets.mporg.ir و يا س�امانه ت�دارکات الکتريکی دولت )س�تاد( به آدرس 

www.setadiran.ir  مراجعه نمايند .
اطلاعات تماس جهت انجام مراحل عضويت در سامانه ستاد : مرکز تماس 41934-021  - دفتر استان مرکزی 086-33245248 

اطلاعات تماس دستگاه مزايده گزار جهت دريافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مزايده و ارائه پاکتهای الف :  
آدرس :اراک –خیابان  15 خرداد- ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان مرکزی  تلفن :08633134562    

لازم به ذکراست نوع تضمین شرکت در فرايند ارجاع کارفقط بايد به يکی ازصورتهای زير باشدو در پاکت الف ارائه شود.
IR  250100004051063107520569 الف( متقاضیان بايستی جهت تضمین شرکت در مزايده ، مبلغ  420/000/000 ريال را  به صورت سپرده  واريز بحساب شبا
صرفا با شناسه واريز 991153015240510631075205691111 نزد بانک مرکزی  بنام تمرکز وجوه سپرده پرداخت و اصل فیش واريزی  را در پاکت الف 

تحويل اداره کل راه و شهرسازی نمايید.                                                    
 ب( متقاضیان بايس�تی جهت تضمین ش�رکت در مزايده ، معادل 5% قیمت پايه 420/000/000 ريال را  به صورت ضمانتنامه بانکی  واريز بحس�اب شبا 
IR 250100004051063107520569  صرفا با شناسه واريز 991153015240510631075205691111 نزد بانک مرکزی  بنام تمرکز وجوه سپرده پرداخت 

و اصل ضمانتنامه بانکی را در پاکت الف تحويل اداره کل راه و شهرسازی نمايند.
ج(اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانکها                                      د(پرداخت الکترونیکی

شرايط شرکت در مزايده :
1- کلیه اشخاصی حقوقی/حقیقی می تواند در اين مزايده شرکت نمايند.  

2- كلیه هزينه ها به عهده مزايده گر مي باشد و اين اداره كل هیچگونه مسئولیت و تعهدي ندارد. 
3- اطلاعات  مورد نیاز در مزايده عمومي كه بايد توسط مزايده گر ) پیمانكار ( تسلیم گردد شامل : 

الف : ارائه فتوکپی کارت ملی و شناسنامه ) برابر اصل (
ب: اساسنامه + آگهی آخرين تغییرات + مدارک ثبت شرکت+ كارت اقتصادي + شناسه ملی )اشخاص حقوقی (

و ساير مدارک مندرج شرايط خصوصی كه بايد همراه با اسناد مزايده ، تماماً ممهور به مهر شرکت و يا شخص حقیقی و امضای مجاز صاحبان امضا شده و 
در پاكت ) ب ( ارائه گردد .

4-مزايده با ارسال يک پاکت نیز بازگشايی می گردد.
5-به پیشنهاد هاي مبهم، فاقد سپرده يا سپرده كمتر از 5%  يا ارسال شده درخارج از موعد مقرر ترتیب اثر داده نخواهد شد. به منظور رعايت صرفه وصلاح 

دولت انتخاب خريدار با در نظر گرفتن بهترين مبلغ پیشنهادی می باشد.

 آگهي فراخوان  مزايده  عمومی شماره 
)ر-ش-1-1402 ( و  1002000223000001 در سامانه

شناسه آگهي : 1513705

اداره كل 
راه و شهرسازی
 استان مرکزی

قیمت واحدمقدار حدودی شرح اقلامرديف
مبلغ کل)ريال(

400.000.000يک دستگاهبرج خنک کن فاقد پلاک و مشخصات فنی1
8.400.000.000

چیلر تراکمی آب خنک به شماره سريال 46j61022 مدل 2
8.000.000.000يک دستگاهB900 – 30HR140 تولید شرکت سرما آفرين ايران
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مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترس�ميروزنامهدردسترساست

خبرروز

كودك سه ساله نيشابوري نجات بخش جان پنج بيمار شد
مسوول واحد فراهم آوري اعضاي پيوندي دانشگاه علوم پزشكي مشهد گفت: اهداي اعضاي كودك سه ساله مرگ مغزي ساكن نيشابور به پنج 
بيمار نيازمند عضو حياتي دوباره بخشيد. ابراهيم خالقي گفت: »رها فتوحي« كودك مرگ مغزي معرفي شده از بيمارستان حكيم نيشابور 
پس از تاييد مرگ مغزي و كسب رضايت خانواده اش، در بيمارستان منتصريه مشهد تحت عمل جراحي اهداي عضو قرار گرفت. او افزود: 
كليه هاي اين كودك مرگ مغزي در بيمارستان منتصريه به دختر بچه ۱۱ ساله ساكن شهرستان آشخانه و دختر ۱۸ ساله ساكن مشهد 
كه سال ها از نارسايي كليه رنج مي بردند و با دياليز تحت درمان بودند، اهدا و پيوند شد. كبد اين بيمار مرگ مغزي براي پيوند به بيمارستان 
بوعلي سيناي شيراز ارسال شد. همچنين قرنيه هاي اين بيمار مرگ مغزي براي پيوند به بانك چشم دانشگاه علوم پزشكي مشهد ارسال شد.

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

رويخطخبر

آغاز ثبت نام وام ۲۰ ميليوني بازنشستگان تامين اجتماعي 

مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي از آغاز ثبت نام 
وام قرض الحسنه بازنشس��تگان اين سازمان از شنبه 
۲۷ خردادم��اه خب��ر داد و گفت: در اي��ن مرحله، وام 
قرض الحسنه به ۴۰ هزار بازنشسته پرداخت مي شود 
و مبلغ وام نيز از ۱۲ ميليون توماني كه در سال گذشته 
پرداخت مي ش��د، به ۲۰ ميليون تومان افزايش يافته 
است. ميرهاشم موسوي افزود: اجراي قانون بخشودگي 
جرايم بيم��ه اي كارفرمايان كه از ابت��داي خرداد ماه 
آغازشده است، تا س��ه ماه ادامه دارد و با دستورالعمل 
جديدي كه طي روزهاي گذش��ته صادر شده است، 
كارفرماياني كه در سنوات قبل از تسهيلات بخشودگي 
جرايم استفاده كرده و موفق به پرداخت به موقع اقساط 
نشده اند نيز مي توانند بار ديگر از اين تسهيلات استفاده 
كنند. موس��وي افزود: نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي در مس��ائل مختلف و در تصميم گيري هاي 
راهبردي، همواره پش��تيبان جامعه تحت پوش��ش 
تأمين اجتماع��ي هس��تند و نماين��دگان محترم به 
اهميت ماموريت هاي سازمان تأمين اجتماعي توجه 
ويژه دارن��د. تأديه بدهي دولت ب��ه تأمين اجتماعي 
كه در دو س��ال گذش��ته دولت به مبل��غ حدود ۱۸۰ 

هزار ميليارد تومان انجام ش��د، اقدامي بي س��ابقه در 
بازپرداخت مطالبات تأمين اجتماعي از س��وي دولت 
بود كه با مساعدت و حمايت دولت مردمي و شخص 
رييس جمهور و نيز هم افزايي ارزش��مند نمايندگان 
مجلس محقق شد. با پرداخت اين حجم از مطالبات 
و تقويت توان س��ازمان تأمين اجتماعي موفق شديم 
بالغ بر ۱۰۶ هزار ميليارد تومان بدهي سازمان به نظام 
بانكي رفاه را تسويه كنيم كه به اين ترتيب بزرگ ترين 
تأديه بدهي بانكي كشور انجام شد. اميدواريم در برنامه 
هفتم توسعه نيز اين نگاه حمايتي به حوزه حكمراني 
تأمين اجتماع��ي در كش��ور مورد توجه ق��رار گيرد. 
مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي گفت: ارايه خدمات 
درمان��ي به جامعه تحت پوش��ش تأمين اجتماعي از 
مهم ترين ماموريت هاي اين سازمان است. اين خدمات 
در حوزه هاي درمان مستقيم و درمان غيرمستقيم ارايه 
مي شود و روزانه به طور متوسط يك ميليون خدمت 
سرپايي و ۱۳ هزار به بيماران بيمه شده در بخش درمان 
مستقيم و غيرمستقيم تأمين اجتماعي ارايه مي شود 
كه اين اعداد نشان از بزرگي و حجم خدمات درماني 

سازمان تأمين اجتماعي است.

رويداد

در س��ال تحصيلي گذش��ته زماني كه بعد از دو سال 
تعطيلي مدارس و آموزش مجازي به علت شيوع كرونا 
بالاخره مدارس باز شدند، در نيمه دوم سال آلودگي هوا 
بار ديگر باعث تعطيلي متناوب مدارس شد. البته باز 
هم به همان سبك و سياق دوران كرونا آموزش مجازي 
از سر گرفته ش��د، اما بارها و بارها مسوولان آموزش و 
پرورش در اظهارات خود خبر از جبران تعطيلي مدارس 
به دليل آلودگي ه��وا در تابس��تان مي دادند اما حالا 
معاون آموزش ابتدايي آموزش و پرورش شهر تهران 
گفت: آموزش مجازي در دوران تعطيلات مدارس به 
دليل آلودگي هوا انجام ش��ده و كلاس جبراني براي 
زماني است كه يادگيري متوقف شده باشد. پس از ۲ 
سال وقفه از تعطيلات دوران كرونا، آموزش حضوري 
در مدارس كشور از سال تحصيلي ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ از 
سر گرفته شد تا دانش آموزان به صورت منظم روزانه 
در كلاس هاي درس حاضر ش��وند اما هنوز يك ماه از 
آغاز س��ال تحصيلي نگذشته بود كه شاهد تعطيلات 
پي درپي مدارس و بازگش��ت دانش آموزان به آموزش 
مجازي به دلي��ل آلودگي هوا بوديم. تجربه ۲ س��ال 
آموزش مجازي دوران ش��يوع كرونا نشان داد كه اين 
سبك آموزش، نمي تواند نيازهاي آموزشي و پرورشي 
دانش آموزان را پاسخ دهد، مسوولان آموزش و پرورش 
و كارشناس��ان اع��لام كردند كه دانش آم��وزان براي 
يادگيري عميق به كلاس هاي جبراني نياز دارند زيرا 
تعطيلات آلودگي هوا برنامه زماني آموزش دانش آموزان 
را به تاخير انداخته اس��ت و بايد دانش آموزان س��ال 
تحصيلي آينده را با پايه اي قوي تر آغاز كنند. اما مساله 
اينجاس��ت كه تاكنون هيچ تمهيدي ب��راي برقراري 
كلاس هاي جبراني در مدارس صورت نگرفته اس��ت. 
اينكه بسياري از دانش آموزان امكان استفاده از آموزش 
مجازي را نداش��ته اند خود مي تواند به تنهايي دليلي 
براي برگزاري كلاس هاي جبراني باش��د، اما آنچه در 
گفت وگو با مسوولان آموزش و پرورش مشخص شده 
اين وزارتخانه هيچ برنامه اي براي برگزاري كلاس هاي 

جبراني در مدارس را ندارد. يادمان نرفته كه در دوران 
كرونا بي��ش از ۳ ميليون دانش آم��وز از حق تحصيل 
محروم بودن��د چرا كه به وس��ايل آم��وزش مجازي 
دسترسي نداشتند، اما حالا كه بر اساس اظهارنظرهاي 
گذشته قرار بر اين بود تا با كلاس هاي جبراني تا حدي از 
اين محروميت ها كاسته شود، وزارت آموزش و پرورش 

مي خواهد از زير بار مسووليت شانه خالي كند.

   والدين خواستار برگزاري
 كلاس هاي جبراني 

برخي از اين والدين معتقدند كه در دوران تعطيلي 
مدارس به دليل آلودگي هوا مانند سال هاي قبل كه 
مجازي بود، دانش آموزان به ويژه پايه اول تا س��وم 
ابتدايي نتوانسته اند دروس را به طور كامل ياد بگيرند 
و والدين هم روش هاي تدريس را مناسب نمي دانند، 
بنابراين هزينه كلاس خصوصي جبراني براي آنها 
هم سنگين است و خواهان برگزاري اين كلاس ها 

توسط مدارس بودند. 

   دانش آموزان مقطع ابتدايي
 بايد آموزش را از نزديك لمس كنند 

معاون آموزش ابتدايي آموزش و پرورش شهر تهران 
درباره جبران برنامه هاي آموزشي دانش آموزان در 
تابستان گفت: تلاش شده است تا دانش آموزان در 
طول سال تحصيلي دروس را ياد بگيرند و در همين 
راستا، تابستان سال گذش��ته كلاس هاي جبراني 
تثبيت و تعمي��ق يادگيري به دلي��ل آموزش هاي 
مجازي و وقفه ۲ ساله آموزشي برگزار شد. معصومه 
معصوميان افزود: ام��ا دانش آموزان مقطع ابتدايي 
بايد آموزش را از نزديك لمس كنند و درس را همراه 
بازي بياموزند تا آموزش براي آنها تثبيت شود. امسال 
آموزش ها حضوري بود و از ابتداي سال برنامه ريزي 
شد كه با دانش آموزان ضعيف بيشتر كار شود اما نياز 
به اين ش��كل نبود كه كلاس هاي تثبيت و تعميق 

يادگي��ري برگزار ش��ود. معاون آم��وزش ابتدايي 
آموزش و پرورش شهر تهران ادامه داد: اين فرهنگ 
خودجوش وجود دارد كه معلم با دانش آموز ضعيف 
بيش��تر درس را كار مي كند و امسال هم در شرايط 
حضوري بودن آموزش ها، معلمان دوره ابتدايي در 

اين زمينه تلاش هاي بسياري كردند.

   در دوران آلودگي هوا 
آموزش تعطيل نشده است

او در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا برنام��ه اي براي 
جبران آموزش دانش آم��وزان در تعطيلات پياپي 
مدارس به دليل آلودگي هوا برگزار مي شود يا خير، 
اظه��ار ك��رد: در دوران تعطيلي م��دارس به دليل 
آلودگي هوا، آموزش ها به صورت مجازي ارايه ش��د 
و جبران، زماني صورت مي گيرد كه آموزش��ي ارايه 
نشده باش��د. معصوميان عنوان كرد: در تعطيلات 
مدارس ب��ه دليل آلودگي هوا، آموزش ارايه ش��د و 
معلم هر روز در كلاس مجازي حضور داش��ته است 
و در هم��ه روزهايي كه هوا آل��وده بود نيز همكاران 
حضور داشتند و آموزش مجازي تداوم داشته است. 
او درباره برنامه هاي تابس��تاني ب��راي دانش آموزان 
ابتدايي شهر تهران، گفت: برنامه هايي براي اوقات 
فراغت تابستان درنظر گرفته شده كه بيشتر در قالب 
تربيتي است. معصوميان ادامه داد: در كنار برنامه هاي 
تربيتي، آموزش جبراني با رويكرد غالب جبران فقر 
حركتي، تربيتي و مهارت��ي برگزار خواهيم كرد. بر 
اساس آمار اعلامي، شمار دانش آموزان تهراني در پايه 
اول ابتدايي يك ميلي��ون و ۷۵۶ هزار و ۷۶۶ نفر، در 
پايه دوم ابتدايي يك ميليون و ۴۵۶ هزار و ۳۵۸ نفر، 
در پايه سوم ابتدايي يك ميليون و ۴۳۷ هزار و ۱۲۷ 
نفر، در پايه چهارم ابتدايي يك ميليون و ۴۲۲ هزار 
و ۱۲۶ نفر، در پايه پنجم ابتدايي يك ميليون و ۳۷۰ 
هزار و ۵۹۶ نفر و در پايه ششم ابتدايي يك ميليون و 

۳۴۷ هزار و ۲۸۱ نفر است.

جبران تعطيلي مدارس به علت آلودگي هوا در دستور كار نيست

 انسان ماشين نيست كه با دريافت يك دستورالعمل واحد بخواهد طبق برنامه پيش برود

جوانان را به رسميت بشناسيم

تعادل|
 يكي از مسائلي كه با فرا رسيدن تابستان 
باب س��خن درباره آن باز مي شود، مساله 
اوق��ات فراغ��ت نوجوان��ان و جوان��ان اس��ت. اينكه هر 
 س��اله دولت س��عي مي كند با برنامه هايي به زعم خود 
نش��اط آور و آموزش دهنده اين اوقات را براي جوانان به 
فرصت��ي تبديل كند تا در آن بتوانند هم اس��تعدادهاي 
خود را پرورش دهند و هم نشاط و پويايي داشته باشند. 
اما مساله اينجاس��ت كه براي چنين برنامه ريزي هايي 
 چقدر از نظرات جوانان اس��تفاده مي ش��ود، چه ميزان 
صاحب نظران و جامعه شناسان و روانشناسان در آن نقش 
دارند و اصولا اين برنامه ها چه ميزان كارشناسي شده اند 
و موفق عمل مي كنند. آنچه در تمام س��ال هاي گذشته 
تجربه شده است، نشان داده كه اين برنامه ها بدون در نظر 
گرفتن نياز و خواست جامعه هيچگاه نمي تواند موثر واقع 
شود، در واقع خلأ بزرگ در جامعه كنوني ما نبود شادي و 
نشاط است و برنامه هاي دستوري دولت ها هم نمي تواند 
اين شادي و نش��اط از دست رفته را به جامعه باز گرداند، 
چرا كه برنامه ريزي براي اين مهم نياز به استفاده از نظرات 
كارشناسان اين حوزه دارد نه افرادي كه مدعي شناخت 
جوانان و نوجوانان هستند. سوال اصلي اينجاست كه آيا 
واقعا دستورالعمل ها و برنامه ريزي ها براي اوقات فراغت و 

پويايي و نشاط جوانان مي تواند موثر باشد. 

   دستورالعمل اجرايي »اوقات فراغت« 
ابلاغ شد

مديركل دفت��ر طرح هاي ملي و فراگي��ر جوانان وزارت 
ورزش و جوانان از ابلاغ دستورالعمل اجرايي برنامه هاي 
»اوقات فراغت« كه ذيل سند ملي اوقات فراغت و توسط 
اين اداره كل تدوين شده است، خبر داد. مجتبي تاجيك 
با بيان اينكه اداره كل طرح هاي ملي و فراگير جوانان ذيل 
معاونت امور جوانان وزارت ورزش و جوانان به عنوان متولي 
حوزه اوقات فراغت جوانان مطابق با مصوبات شوراي عالي 
جوانان هرساله دستورالعملي را براي تنظيم برنامه ها به 
اداره  كل هاي خود در سراسر كشور ابلاغ مي كند، اظهار 
كرد: كار تدوين دس��تورالعمل اجرايي برنامه هاي اوقات 

فراغت به پايان رسيد و به ادارات كل معاونت امور جوانان 
هر استان ابلاغ شد. مديركل دفتر طرح هاي ملي و فراگير 
جوانان وزارت ورزش و جوانان، يادآور شد: در واقع با توجه 
به اينكه پيش از اين سند ملي اوقات فراغت در شوراي عالي 
جوانان به تصويب رسيده بود دستورالعمل اجراي آن سند 
از سوي اداره كل طرح هاي ملي و فراگير جوانان تدوين و 
ابلاغ شد. در سند به بحث اصلي هويت و سياست هاي كلي 
پرداخته شده است و در اين دستورالعمل ما برنامه هاي 
اجراي��ي را تدوين كرده ايم. او توضي��ح داد: اين برنامه ها 
براي استان در چهار بخش اصلي شامل هويت ديني، ملي 
و انقلابي جوانان، نش��اط و مسووليت  پذيري در جوانان، 
مهارت و اشتغال  پذيري و برنامه هاي ويژه دهه ولايت تهيه 
مي شود. اين برنامه ها به شكل هدفمند و بر اساس بررسي 
كارشناسي منطبق با كار پژوهشي است. در اين راستا ما 
تقريبا تمام اسناد اين حوزه طي ۱۰ سال گذشته را بررسي 
و سعي كرديم مسير درست و رو به رشدي را در سند ملي 
اوقات فراغت جاي دهيم. توجه ويژه به بحث هويت ملي از 
جمله مهم ترين بحث هايي است كه طي سال هاي گذشته 
مغفول بوده اس��ت. همچنين در اين سند بحث روايت 
پيشرفت با هدف افزايش اعتماد به نفس ملي و اميدآفرني 

ملي در دستور كار قرار گرفته است.

   تعريف هايمان با هم فرق دارند
مصطفي اقليما، پ��در مددكاري اي��ران درباره تدوين 
دس��تورالعمل برنامه هاي اوقات فراغ��ت به »تعادل« 
مي گويد: مساله اصلي اين است كه تعريف هاي مختلفي 
در اين زمينه وجود دارد، از يك سو مسوولان تعريف هاي 
خاص خود از اوقات فراغت جوانان و نوجوانان را دارند از 
سوي ديگر كارشناسان و اهل فن تعريف ديگري دارند 
و البته جوانان و نوجوانان نيز تعريف خاص خود را دارند، 
اينها بايد با هم تجميع شود تا نتيجه اي دلخواه از آن به 
دست بيايد. او مي افزايد: متاسفانه آن چيزي كه اصولا 
از سوي نهادها و سازمان هاي دولتي مطرح مي شود با 
خواست درصد زيادي از نوجوانان و جوانان در تناقض 
است، در واقع تعريف هاي ما با يكديگر تفاوت دارد 
به همين دليل هم هس��ت كه اين دستورالعمل ها 

هيچگاه نتيجه مطلوبي در پي نداش��ته اند. ما بايد 
جوانان و نظرات آنها را به رسميت بشناسيم.

   شادي و تخليه هيجانات
 ناديده گرفته مي شود

پدر علم مددكاري ايران در بخش ديگري از س��خنانش 
مي گويد: باز هم مساله به شايسته سالاري باز مي گردد، 
در واقع اگر افرادي كه شايس��تگي دارن��د در اين زمينه 
تصميم گيرنده باشند مي دانند كه بحث شادي و تخليه 
هيجانات جواني يك از مباحث مهمي اس��ت كه بايد در 
مورد اوقات فراغت جوانان به آن توجه شود.  او مي افزايد: 
شادي به عنوان يكي از مهم ترين پديده هاي اجتماعي از 
همه عوامل اجتماعي و طبيعي تأثير مي پذيرد و بر آنها 
تأثي��ر مي گذارد. يكي از مهم تري��ن عوامل فرهنگي كه 
مي توانند منبع مناس��بي براي ايجاد شادي در انسان ها 
باشند، نحوه گذران اوقات فراغت است. اين عامل، يكي 
از نيازهاي اساسي انسانها است كه مانند هر نياز ديگري 
بس��ته به وضعيت ش��خصيتي، اجتماع��ي و فرهنگي 
 افراد، حالات و ويژگي هاي مختلف��ي به خود مي گيرد. 
جامعه شناسان فراغت را واقعيتي كاملًا تازه تصور مي كنند 
كه در نتيجه انقلاب صنعتي، توسعه اجتماعي و اقتصادي 
جهان امروز پديد آمده است و به موضوعي مهم در حوزه 
جامعه شناسي بدل شده و امروزه به عنوان يك خواست 

گروهي و يك ارزش اجتماعي در جامعه مطرح است.

   چگونگي گذران اوقات فراغت؛ 
انعكاسي از شرايط جامعه 

اقليما مي گويد: بنابراين چگونگي گذران اوقات فراغت، 
انعكاسي از شرايط اجتماعي، اقتصادي و به ويژه فرهنگي 
هر جامعه است كه استفاده مطلوب از آن مي تواند تأثير 
درخ��ور توجهي در بهبود كيفي��ت زندگي اجتماعي و 
اقتصادي و ميزان شادي افراد جامعه داشته باشد، چرا كه 
پويايي و تحرك جامعه تا حد زيادي به افزايش و فراواني 
عناصر ش��ادي آفرين و نش��اط آور و كاهش اضطراب، 
افسردگي و ... در جامعه بستگي دارد. فعاليت هاي فراغتي 
مي توان��د با رفع خس��تگي، صدمات جس��مي و رواني 

ناش��ي از هيجانات مداوم كار و انجام وظايف اجتماعي 
را جبران كند. افراد مي توانند با تفريح از كس��الت ناشي 
از يكنواخت��ي كار روزمره رهايي يابن��د و فرصتي براي 
پرورش استعدادهاي ذهني و رواني، جسمي و عاطفي 

خود فراهم سازند. 

   فرهنگ غني ايراني و شادي جوانان
ام��ان الله قراي��ي جامعه ش��ناس نيز در اي��ن باره به 
»تع��ادل« مي گويد: متاس��فانه طي س��ال ها ايجاد 
محدودي��ت براي اجراي مراس��م و آيين هاي ايراني 
باعث ش��ده تا جوانان با اين آيين ها بيگانه باشند، در 
واقع ما در فرهنگ خود بهانه هاي بسياري براي شادي 
داريم و اين مراسم ها مي تواند بخش اعظمي از اوقات 
فراغت جوانان را به خود اختصاص دهد، اما بي توجهي 
مسوولان به اين مساله باعث بروز چالش هاي بسيار 
شده است.  او مي افزايد: امروزه ما به وضوح جاي خالي 
شادي در جامعه ايراني را حس مي كنيم، جوانان ما 
ديگر شاداب و پويا نيستند اين واقعيت تلخي است كه 
بايد ابتدا آن را بپذيريم و سپس براي بهبود وضعيت 
تلاش كنيم. در تمام فرهنگ ها براي ماه هاي مختلف 

برنامه ريزي ش��ده و البته در ايران هم از دوران بسيار 
دور اين برنامه ريزي ها وجود داشته است اما درواقع 
با بي اعتنايي يا محدوديت به دست فراموشي سپرده 
ش��ده است.  اين جامعه ش��ناس در بخش ديگري از 
سخنان خود مي گويد: انسان ها از زندگي روزانه خسته 
مي ش��وند و به دنبال بهانه مي گردند تا دورهم جمع 
شوند و براي خود ش��اد باشند. شادي اي كه از رابطه 
چهره به چهره حاصل و س��بب انرژي فراوان در فرد 
مي شود. در واقع بسياري از افراد براي اوقات فراغت 
خود به دنبال جمعي شاد هستند كه رابطه خوبي با آن 
داشته باشند. مساله مهم ديگري كه بايد به آن توجه 
كرد اين اس��ت كه اگر ما به سنت ها و آيين هاي خود 
توجه نكنيم و آنه��ا را از بين ببريم جوانانمان هر روز 
بيش از قبل به سنت ها و آيين هاي بيگانه پناه مي برند، 
مساله اوقات فراغت و استفاده بهينه از اين زمان چيزي 
نيست كه بتوان با طرح يك دستورالعمل به آن رسيد.

   اول اختلاف نظرها بايد حل شود
قرايي با انتقاد از اينكه مس��وولان هر كدام در حوزه 
جوانان نظرات مختلف��ي دارند و اين اختلاف نظرها 

بارها و بارها به برنامه هاي مناسب براي پويايي جامعه 
و ارتباط با قشر جوان آسيب وارد كرده است، مي گويد: 
مساله اينجاست كه هر كسي مي خواهد نظرات خود را 
پيش ببرد، در رابطه با مساله جوانان چه اوقات فراغت 
باشد، چه تحصيل چه شغل و ... مسوولان بايد به اتفاق 
نظر برسند. تا زماني كه اين اتفاق نظر به وجود نيايد 
هيچ دستورالعمل و قانوني نمي تواند موفق عمل كند.  
او مي افزايد: انسان ماشين نيست كه با دريافت يك 
دستورالعمل واحد بخواهد طبق برنامه پيش برود و 
خواسته هاي صاحب خود را اجرايي كند. جوانان براي 
خود عقيده و نظر دارند، بايد در مورد برنامه هايي كه 
برايشان در نظر گرفته مي شود از عقايد و نظرات آنها 
استفاده شود، اوقات فراغت جوانان چيزي نيست كه 
برنامه ريزي از پيش تعيين شده اي در مورد آن صورت 
بگيرد و بعد هم اين برنامه ريزي با موفقيت به اجرا در 
بيايد. مساله اينجاس��ت كه هر انسان با انسان ديگر 
تفاوت هايي دارد، و در زمينه هايي كه به جامعه و افراد 
مربوط مي شود بايد اين تفاوت ها و اختلاف ها مد نظر 
قرار بگيرد در غير اين صورت هر برنامه و نقشه هاي در 

نهايت با شكست مواجه مي شود.

گزارش

از تدوين دستورالعمل اوقات فراغت جوانان تا ناديده گرفتن واقعيت هاي جامعه

ادامهازصفحهاول

  دورنماي تخليه نقدينگي
از بازارها

 بازارهاي موازي شاهد عدم تصميم گيري نقدينگي 
و بلاتكليفي كوتاه مدت اين پول داغ هستيم. با يك 
جرقه سرمايه گذاران از بازار خودرو فرار مي كنند و 
همانطور كه قبلا عرض كردم اين بازار با حباب روبرو 
بود و هنوز هم مي تواند افت بيشتري تجربه كند. به 
محض پيدا شدن بازار سرمايه گذاري جايگزين، شاهد 
افت يا ركود بيشتر درخودرو و مسكن و... خواهيم بود.
اما آيا نسبتي ميان اين نقدينگي فزاينده با بازار سهام 
هم ايجاد مي شود؟ معتقدم اين پول، اين نقدينگي 
و اين س��رمايه چاره اي جز گذر از بورس ندارد. هيچ 
بازاري در شرايط فعلي بيش��تر از بورس كانديداي 
جذب نقدينگي نيست و بورس در حال طي آخرين 
شاخه اصلاحي خود قبل از يك صعود ۱ الي ۱.۵ ساله 
اس��ت. بايد به اين نقدينگي فرصت داد تا كم كم به 
سمت بازار بيايد. نوسانات مثبت و منفي كوتاه مدت را 
بايد فراموش كرد و از منفي هاي اين شاخه  اصلاحي 
نهايت استفاده را بايد برد. بيرون از بورس جايي براي 
سرمايه گذاري وجود ندارد. فقط كمي زمان مي برد 
تا اين پول داغ بورس را انتخاب كند. از نظر من تنها 
رقيب بورس، كريپتو كارنسي است كه آن هم فعلا تا 
۳۰ هفته ديگر درگير اصلاح است. طي ماه هاي آينده 
كم كم موج ورود پول به بورس شكل خواهد گرفت 
كه به نظر من موج پايدارتري از سال ۹۹ خواهد بود. 
سرمايه گذاران وقتي شرايط بازار را سنجيدند، درك 
كردند و به اين آگاهي و نتيجه رسيدند  كه بورس هدف 
بعدي نقدينگي اس��ت، ديگر نبايد نگران موج هاي 

كوتاه مدت باشند.

خبرکوتاه

ارسال »سوابق تحصيلي« به 
سازمان سنجش تا تيرماه

به گفته رييس مركز ارزش��يابي و تضمين كيفيت 
نظام آم��وزش و پ��رورش، مجموع��ا ۴۰ درصد از 
شركت كنندگان امتحانات نهايي نوبت خرداد سال 
جاري، به منظور ايجاد س��ابقه و ترميم نمره در اين 
آزمون شركت كرده بودند. محس��ن زارعي با بيان 
اينكه هر فردي مي تواند براي هر درس��ي فقط يك 
ب��ار اقدام به ترميم نمره كن��د، اظهار كرد: مجموعا 
۴۰ درصد از شركت كنندگان امتحانات نهايي نوبت 
خرداد سال جاري، به منظور ايجاد سابقه و ترميم نمره 
در اين آزمون شركت كرده بودند. او با بيان اينكه اگر 
متقاضيان نمره اي را در آزمون نهايي كسب كرده اند 
و مي خواهند آن نمره را ارتقاء دهند، مي توانند در هر 
نوبتي براي ارتقاي نمره يك درس تا تمام دروس به 
عنوان »ترميم نمره« اقدام كنند، ادامه داد: حتي اگر 
متقاضيان براي ترميم نمره در درسي ثبت نام كرده اند 
اما آمادگي نداشتند تا سر جلسه امتحان آن حاضر 
شوند، اين فرصت برايشان محفوظ مي ماند تا موقعي 

كه آمادگي دارند اين آزمون را بدهند. 


